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n Σελ. 32Διαβάστε τις νέες αποκαλύψεις του «Επιθεωρητή»

Συνέντευξη
στη

Μάρθα 
Λεκκάκου

n Σελ. 8-10

Ανακοίνωσε την 
ενίσχυση του 
προγράµµατος 
«Κινούµαι Ηλε-
κτρικά 2»    

Χρήστος 
Σταϊκούρας

Πολιτικός αρχηγός 
που διατείνεται για τη 
σχέση του µε την αγορά, 
εξέδιδε τιµολόγια µε χα-
µηλότερο συντελεστή 
ΦΠΑ από αυτόν που θα 
έπρεπε, µε αποτέλεσµα 
να µπλέξει και αυτός και 
οι πελάτες του. Εµείς να 
πούµε «καλά ξεµπερδέ-
µατα»!!!

{ }
ποψή ιος για υπουργείο

Μαθαίνω ότι βέβαιη θεωρείται στον επόµενο ανασχη-
µατισµό η µετακίνηση του κυβερνητικού εκπροσώπου 
Παύλου Μαρινάκη σε υπουργικό θώκο. Αναλόγως τις 
ανάγκες και τις αποφάσεις του πρωθυπουργού, θα κρι-
θεί αν θα πάρει χαρτοφυλάκιο υπουργού ή υφυπουρ-
γού. Το µόνο σίγουρο είναι ότι ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης τον εκτιµάει ιδιαίτερα και κρίνει ως επιτυχηµένη 
τη δουλειά που έκανε και ως γραµµατέας της Ν∆.

Tώρα μας σώζει…μόνο ένα θαύμα!

Η ατάκα 
της

εβδοµάδας

Κακή συνήθεια
Πολλά ρουσφέτια ακούω ότι φτάνουν στα 
υπουργεία από τους κυβερνητικούς βου-
λευτές. Μάλιστα, ορισµένοι έχουν κακο-
µάθει σε τέτοιο βαθµό που αν κάτι δε τους 
«περνάει», το φτάνουν µέχρι και στο Μα-
ξίµου προκειµένου να περάσει από εκεί, 
αλλά βρίσκουν «πόρτα», καθώς η σχετι-
κή οδηγία είναι να µειωθούν αυτά τα φαι-
νόµενα.

ιέσεις
Άσχηµα τα µαντάτα για τον ∆ιευθυντή 
του πολιτικού γραφείου πρωτοκλασάτου 
υπουργού, ο οποίος έχει χαρίσει ήδη στην 
κυβέρνηση δύο αρνητικά δηµοσιεύµατα. 
Πιέζουν από το Μαξίµου να αποµακρυν-
θεί τόσο αυτός, όσο και ο σύµβουλος της 
υπουργού που κάνει τον µεσάζοντα, λόγω 
οργανικής του στην ΑΑ∆Ε. Η εντολή από 
το Μαξίµου είναι να αποµακρυνθούν τα 
σάπια φρούτα πριν αρπάξει το τελάρο.

Απειλές
Πολλά παράπονα ακούω από τον νεαρό 
βουλευτή από τη βόρεια Ελλάδα της Νέ-
ας ∆ηµοκρατίας για την µη αξιοποίησή 
του από την κυβέρνηση. Όπως ισχυρίζε-
ται, θα µεταβεί στο ΣυΡιζΑ που τον παρα-
καλάει ο Κασσελάκης λόγω και των ιδιαί-
τερων προτιµήσεων του νεαρού βουλευτή. 
Αυτό που δε σκέφτηκε είναι η αξιοποίησή 
του στον ΣυΡιζΑ ποια θα είναι εκτός από 
εκλεγµένος βουλευτής, εάν και εφόσον 
επανεκλεγεί.

Εισπρακτικές
Κόλπο γκρόσο από τις εισπρακτικές µε τον 
ΟΤΕ!!! Στην ουσία, στο τέλος της ηµέρας 
αυτός που χάνει είναι ο ΟΤΕ. Το θέµα εί-
ναι, τις συµφωνίες αυτές για τόσο άµεσες 
εντολές για εισπράξεις σε λογαριασµούς 
που δεν έχουνε λήξει, ποια µεγαλοστελέ-
χη τις έχουν υπογράψει;;;

έα ονόµατα
Πολλοί µνηστήρες για την ευρωβουλή µε 
δικούς τους συνδυασµούς. Ακούω για Λο-
βέρδο µε νέα πολιτική κίνηση, ακούω για 
Νικολόπουλο µε το Χριστιανοδηµοκρατι-
κό κόµµα, ακούω για Πατούλη µε νέο κόµ-
µα το όνοµα του οποίου δεν έχει οριστεί 
και βέβαια τα ορφανά του ΣυΡιζΑ µε το 
καινούργιο κόµµα. Και εκτός από τα γνω-
στά παραδοσιακά κόµµατα, θα έχουµε 
Σπαρτιάτες, Λατινοπούλου και ΝΙΚΗ υπο-
ψηφίους για την ευρωβουλή. Λέτε να τα 
καταφέρουµε να ασχολείται όλη η Ευρώ-
πη µαζί µας;

‘‘ ‘‘

Με τα βιβλία 
του µεγάλωσαν 
γενιές και γε-
νιές Ελλήνων. 
Θα µας λείψει

Βάζει βαθιά το 
νυστέρι θερα-
πεύοντας τις 
µακροχρόνιες 
ασθένειες του 
ΕΣΥ

Έδειξε ότι δεν 
ξεχνά τους 
φίλους του. 
Παρέστη στην 
ορκωµοσία 
του ∆ηµάρχου 
Περιστερίου

Αναλαµβάνει 
δράση για να 
εφαρµοστεί 
η επιστολική 
ψήφος

Βασίλης 
Βασιλικός

Μιχάλης 
Χρυσοχοϊδης

Μιλτιάδης 
Βαρβιτσιώτης 

Νίκη 
Κεραµέως

Απόλυτη στήριξη
Ο πρωθυπουργός δείχνει 
ξεκάθαρη τη διάθεσή του να 
στηρίξει µε κάθε τρόπο την 
αναδιοργάνωση του κοµµατικού 
µηχανισµού σε όλα τα επίπεδα. 
Μετά και την εκλογή της Μαρίας 
Συρεγγέλα, ξεκινά άµεσα να 
κάνει σταθερά συναντήσεις 
που, πέρα από την συµβολική 
τους σηµασία, θα έχουν και 
ουσιαστικό σκοπό. Η «εντολή» 
του είναι το κόµµα να βρίσκεται 
σε πλήρη εγρήγορση και σε 
συµπόρευση µε το Μαξίµου 
και για όλα τα νοµοσχέδια που 
ετοιµάζονται. Μαθαίνω ότι 
σύντοµα θα πραγµατοποιήσει 
επίσκεψη και στα γραφεία 
της Πειραιώς για οργανωτικά 
θέµατα.

ε µεζονέτες 
∆ήµαρχος της 
Ανατολικής 
Αττικής και οι 
δύο αντιδήµαρχοί 
του, βρέθηκαν µε 
µεζονέτες στην 
Κέρκυρα τον 
τελευταίο χρόνο. 
Καλορίζικες…

Άκης Σκέρτσος: «Η Ελλάδα γίνεται η 15η ευρωπαϊκή 
χώρα που εφαρμόζει την επιστολική ψήφο και μια από 
τις περίπου 50 παγκοσμίως που εφαρμόζουν εδώ και 
δεκαετίες αυτή τη μορφή συμμετοχής στις εκλογές»
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Γιάννης
Μυλωνάκης 

n Σελ. 16-17

n Σελ. 6-7

n Σελ. 18-19

A. Κωνσταντάτος:

Απέναντι στον 
Μητσοτάκη,

ο... καθρέπτης του

«Λύνουμε
με σχέδιο και 
στρατηγική
τα προβλήματα
του δήμου»

Δήμαρχος
Αγίας Παρασκευής

∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΙΡΙ∆ΗΣ

n Σελ. 4

Δ. Καμπουράκης:

ΜΗ-ΚΡΑΤΙΚΑ ΑΕΙ
Όχι φόβους,

όχι ιδεοληψίες,
αλλά ανοικτά

μυαλά

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

Βάζουν «μέσον» για μια θέση πάρκινγκ στο κέντρο
n Σελ. 24

‘‘‘‘ ‘‘‘‘Το 2024 είναι το έτος
της νόμιμης μετανάστευσης

Αλέξανδρος Δεσποτόπουλος
Τουρκία:
Τι οδήγησε
στην ηρεμία

Ανδρέας Μαζαράκης
Ναυτική Βάση Αυλώνας.
Το μακρύ χέρι
της Άγκυρας στο Ιόνιο! 

ΑΝΑΛΥΣΕΙΣ:

Ναυτική Βάση Αυλώνας.

n Σελ. 11 n Σελ. 12-13

n Σελ. 2-3

ΚΑΘΑΡΕΣ ΘΕΣΕΙΣ
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΑΓΡΟΤΕΣ

Ο Γ. Καντέλης δίνει αποκαλυπτικό ρεπορτάζ για τα κρίσιμα ραντεβού της νέας εβδομάδας



Σ
ε αυτό το διάστηµα η 
κυβέρνηση κατάφερε 
να αποφύγει µία κλιµά-
κωση που θα µπορού-

σε να πάρει ανεξέλεγκτες διαστά-
σεις, όπως έγινε πολλές φορές στο 
παρελθόν σε ανάλογες περιπτώσεις 
και θα είχε ως αποτέλεσµα να προ-
κληθεί ρήγµα στις σχέσεις της µε 
τον αγροτικό κόσµο. Η τακτική των 
ήπιων τόνων, των καθαρών θέσεων 
ως προς τις δυνατότητες της οικονο-
µίας για παροχές, της αναγνώρισης 
των προβληµάτων του πρωτογενή 
τοµέα και της επιµονής στο διάλο-
γο για την επίλυση τους δικαιώνεται 
από το αποτέλεσµα, καθώς αποφεύ-
χθηκαν οι αποκλεισµοί των δρό-
µων και εικόνες ανάλογες µε αυτές 
σε µεγάλες ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες όπου τα τρακτέρ «παρέλασαν» 
στους δρόµους τους.

Για να φτάσουµε στο ραντεβού 

των δύο πλευρών έγιναν µία σει-
ρά κινήσεων από το Μέγαρο Μα-
ξίµου προκειµένου να διασφαλι-
στεί το πλαίσιο υπό το οποίο θα 
πραγµατοποιηθεί. Ο κ. Μητσοτά-
κης βλέποντας τον κίνδυνο αδιε-
ξόδου βγήκε ο ίδιος µπροστά πρώ-
τα µε την ανακοίνωση των µέτρων 
στη Βουλή και δεύτερον µε την 
επίσκεψη του στο µπλόκο της Βό-
νιτσας δείχνοντας ότι είναι ανοι-
χτός στον διάλογο, έχει την διάθε-
ση να ακούσει τα προβλήµατα και 
να αντιµετωπίσει µε σεβασµό της 
αγωνίες τους. Άλλωστε, δεν είναι 
συνηθισµένη εικόνα ένας πρωθυ-
πουργός να επισκέπτεται αγροτικό 
µπλόκο. Φρόντισε, ωστόσο, να θέ-
σει έναν απαράβατο όρο. Να µεί-
νουν ανοιχτοί οι δρόµοι ώστε να 
µην ταλαιπωρηθούν οι πολίτες και 
διαταραχθεί η οικονοµική, εµπορι-
κή και κοινωνική ζωή της χώρας. 

Επίσης, τις τελευταίες ηµέρες κι-
νητοποιήθηκαν κυβερνητικά και 
κοµµατικά στελέχη προκειµένου 
να αποκαταστήσουν τους διαύλους 
επικοινωνίας µε τους αγρότες που 
είχαν διαταραχθεί αρχικά και από 
λάθος χειρισµούς. Κινητοποιήθη-
κε ο υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, Λευτέρης Αυγενάκης, προ-
χωρώντας σε µία σειρά δηµόσιων 
παρεµβάσεων για τα θέµατα που 
έθεταν οι αγρότες, ενώ επισκέ-
φθηκε και το µπλόκο στο Μονα-
στήρι Φθιώτιδας για να αµβλύ-
νει τις αρνητικές εντυπώσεις που 
υπήρχαν. Στο παρασκήνιο ανέλα-
βε δράση ο υπουργός Επικρατείας 
Μάκης Βορίδης, ο οποίος διατηρεί 
πολύ καλές σχέσεις στον αγροτι-
κό κόσµο από το πέρασµα του από 
το αρµόδιο υπουργείο, επικοινω-
νώντας µε αγροτικούς φορείς και 
συλλόγους σε όλη τη χώρα ώστε 

Είκοσι ηµέρες µετά από την έναρξη των αγροτικών κινητοποιήσεων
 και τα πρώτα µπλόκα που στήθηκαν στην Θεσσαλία,
οι αγρότες θα περάσουν στις αρχές της εβδοµάδας την πόρτα
του Μεγάρου Μαξίµου για να συναντηθούν µε τον πρωθυπουργό. 

ΚΑΘΑΡΕΣ ΘΕΣΕΙΣ
για τους αγρότες
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Editorial
Τα «καρπούζια» 
του Φλεβάρη 
και οι χρυσοί… 
χορηγοί
του Μαξίμου
Πολλά καρπούζια κάτω από την ίδια µασχάλη 
κρατάει η κυβέρνηση. Μήνα Φλεβάρη, δεν θα το 
περίµενε κανείς…
Από τη µια, οι αγρότες µε σύµµαχο -για την 
ώρα- την κοινωνία, που δείχνει να κατανοεί 
πως η ακρίβεια τσακίζει κάθε κοινωνική και 
επαγγελµατική οµάδα. Από την άλλη, οι 
φοιτητές που είτε συµφωνούν, είτε διαφωνούν 
µε τις καταλήψεις, καταλαβαίνουν «από µέσα» 
τι σηµαίνει δηµόσιο πανεπιστήµιο. Και κάπου 
εκεί, το νοµοσχέδιο για τα οµόφυλα ζευγάρια 
έχει κάνει «από δυο χωριά χωριάτες», πολιτικούς 
και εκκλησιαστικούς παράγοντες, µε άλλους 
να εµφανίζονται στο δηµόσιο διάλογο ως 
µετριοπαθείς και άλλους ως ακραίοι.
Με αυτά και µε τα άλλα, το βλέµµα της κοινωνίας 
είναι στραµµένο αποκλειστικά στο Μέγαρο 
Μαξίµου, όχι µόνο λόγω των αιτηµάτων της, 
αλλά και επειδή το υπόλοιπο πολιτικό προσωπικό 
δείχνει να περνά απολύτως… απαρατήρητο.
Στην κεντροαριστερά ζουν και αναπνέουν, 
πολιτικά, στη σκιά του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η 
επερχόµενη συνάντηση των τριών -Τεµπονέρα, 
Αχτσιόγλου, Χριστοδουλάκη-, επιβεβαιώνει 
εκείνο που λίγο-πολύ όλοι ψιθυρίζουν, το «χαµηλό 
ταβάνι» των κυρίων Κασσελάκη και Ανδρουλάκη.  
Η µεγάλη ηττηµένη των εσωκοµµατικών του 
ΣΥΡΙΖΑ, ο κάποτε «πολλά υποσχόµενος» της 
Κουµουνδούρου και ο φιλόδοξος 30άρης της 
Χαριλάου Τρικούπη, τείνουν να εξελιχθούν 
στους νέους χρυσούς χορηγούς της κυβέρνησης. 
Με την φιέστα στην οποία συµφώνησαν να 
πρωταγωνιστήσουν στο ξεκίνηµα της ερχόµενης 
εβδοµάδας, παραδέχονται στην πράξη -µέσα 
στον Φλεβάρη και αυτοί- πως η αυτόνοµη 
πρωταγωνιστική πορεία των κοµµάτων τους 
µοιάζει στα δικά τους µάτια να είναι...  όνειρο 
θερινής νυκτός.
Το πικάντικο πολιτικό τρίο µπορεί να 
ταρακούνησε τις ηγεσίες ΣΥΡΙΖΑ-ΠΑΣΟΚ και 
να έδωσε τροφή στα δηµοσιογραφικά πηγαδάκια, 
πόσο όµως απασχολεί την κοινωνία που κινείται 
έξω από αυτήν την πολιτικο-µιντιακή «φούσκα»; 
Ας µη γελιόµαστε. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, 
παραµένει µόνος του στο «γήπεδο»... 
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να πέσουν οι τόνοι και αποφευ-
χθούν κινήσεις που θα δυναµίτι-
ζαν το κλίµα.

Αρκεί η συνάντηση µε τον 
πρωθυπουργό για να υπάρξει πε-
ραιτέρω αποκλιµάκωση και επι-
στροφή των τρακτέρ στα χωράφια; 
«Ναι» απαντούν κυβερνητικά στε-
λέχη τα οποία εκτιµούν ότι υπάρ-
χει καλή διάθεση και από τις δύο 
πλευρές για θετική έκβαση των 
συζητήσεων. «Έχει γίνει κάθε 
προσπάθεια για να στηρίξουµε 
όσο περισσότερο γίνεται αγρότες 
και κτηνοτρόφους εξαντλώντας 
τα δηµοσιονοµικά περιθώρια», 
σηµειώνουν στην ΤΡ οι ίδιες πη-
γές. Αυτό µπορεί να µην έχει ως 
αποτέλεσµα νέα οριζόντια µέτρα 
στήριξης, όµως, θα υπάρξουν δι-
ευκολύνσεις για την ενίσχυση της 
ρευστότητας και την αντιµετώπι-
ση των άµεσων αναγκών. Η επι-
στροφή του Ειδικού Φόρου Κατα-
νάλωσης θα γίνει προκαταβολικά 
µε άµεσο όφελος για περίπου 300 
χιλιάδες αγρότες, ενώ ειδική µέρι-
µνα θα υπάρξει για την Θεσσαλία, 
όπου θα µειωθεί περαιτέρω το κό-
στος της ηλεκτρικής ενέργειας, λό-
γω των ιδιαίτερων προβληµάτων 
στην περιοχή.

Οι αυξηµένες τιµές σε πετρέ-
λαιο και ενέργεια είναι το πρώτο 
ζήτηµα που θέτουν στην επιστολή 
τους προς τον πρωθυπουργό και 
για αυτό δίνεται ιδιαίτερη βαρύτη-
τα από το Μέγαρο Μαξίµου. Άλ-
λωστε, αυτά δεν είναι τα πρώτα µέ-
τρα σε αυτή την κατεύθυνση. Το 
αγροτικό πετρέλαιο είναι αφορο-
λόγητο από το 2022 µε συνολικό 
κόστος 160 εκατ. ευρώ στα οποία 
προστίθενται άλλα 80 εκατ. ευρώ 
για το 2024. Στο ηλεκτρικό ρεύ-
µα πέραν της πρόσθετης έκπτω-
σης 10% από την ∆ΕΗ στο αγρο-
τικό ρεύµα που ανακοίνωσε ο κ. 
Μητσοτάκης και της ρύθµισης χρε-
ών για τους Οργανισµούς Έγγει-
ων Βελτιώσεων, προβλέπεται µεί-
ωση στην τιµή της κιλοβατώρας 
κατ’ ελάχιστον 30% στα φωτοβολ-
ταϊκά για τους αγρότες και το πρό-

γραµµα Απόλλων του υπουργείου 
Ενέργειας που αποτελεί το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα ενεργειακού 
συµψηφισµού µε πράσινη ενέρ-
γεια στη χώρα.

Στο αίτηµα των αγροτών για 
επιδότηση σε εφόδια και ζωοτρο-
φές η απάντηση του κ. Μητσοτά-
κη, σύµφωνα µε πληροφορίες, 
θα είναι ότι η κυβέρνηση του έχει 
ήδη µειώσει τον ΦΠΑ από το 13% 
στο 6% για τις ζωοτροφές και τα 
λιπάσµατα και για αγορά αγρο-
τικών µηχανηµάτων από το 24% 
στο 13%.

«Είµαστε η κυβέρνηση που 
µείωσε τη φορολογία των αγρο-
τών το 2022, θεσµοθετήσαµε νέα 
φορολογική κλίµακα και καταργή-
σαµε τη φορολόγηση των ενισχύ-
σεων από το πρώτο ευρώ που είχε 
επιβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ», σηµειώνουν 

κυβερνητικά στελέχη παρουσιάζο-
ντας το µέγεθος των παρεµβάσε-
ων υπέρ του αγροτικού κόσµου 
που έχουν γίνει από το 2019.

Στη συνάντηση αναµένεται να 
κυριαρχήσει και ένα θεσµικό ζή-
τηµα για το οποίο κυβερνητικά 
στελέχη εκφράζουν την εκτίµηση 
ότι υπάρχει συναντίληψη των δύο 
πλευρών και άρα πεδίο συνεν-
νόησης. Πρόκειται για την Κοινή 
Αγροτική Πολιτική. Οι επιπτώσεις 
των παρεµβάσεων που έγιναν για 
να εναρµονιστεί µε τους ευρωπα-
ϊκούς στόχους για την αντιµετώπι-
ση της κλιµατικής αλλαγής γίνο-
νται αισθητές σε όλη την Γηραιά 
Ήπειρο και είναι στο πυρήνα των 
αντιδράσεων που υπάρχουν αυ-
τή τη στιγµή σε µία σειρά από χώ-
ρες. «Αυτή η κυβέρνηση κατάφερε 
µε διαπραγµάτευση στις Βρυξέλ-

λες και διατήρησε για τους Έλλη-
νες αγρότες τους ίδιους πόρους 
από την ΚΑΠ όταν αυτοί µειώ-
θηκαν για άλλες χώρες», σηµειώ-
νουν κυβερνητικές πηγές και εστι-
άζουν στη µάχη που δόθηκε από 
το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα για 
να µπουν φραγµοί στις υπερβολι-
κές απαιτήσεις και προτάσεις των 
Σοσιαλιστών και των Πρασίνων, 
οι οποίοι, στο όνοµα της οικολογι-
κής µετάβασης της γεωργίας, ζη-
τούσαν να περιοριστούν πολύ οι 
καλλιεργήσιµες εκτάσεις, να µει-
ωθούν ενισχύσεις και να αυστη-
ροποιηθούν οι τρόποι παραγω-
γής. Η ΚΑΠ 2023- 2027, ύψους 
19,3 δισ ευρώ κατευθύνεται στο 
σύνολό της στους Έλληνες αγρό-
τες. Για την ενεργοποίηση αυτών 
των χρηµάτων έχουν τεθεί συγκε-
κριµένες προϋποθέσεις µε καθα-
ρό φιλοπεριβαλλοντικό πρόσηµο, 
η ικανοποίηση των οποίων όµως 
στην πράξη οδηγούν σε αύξηση 
του καλλιεργητικού κόστους, χω-
ρίς να δίνονται αντίστοιχες ενι-
σχύσεις για την εξισορρόπηση της. 
Για αυτό και η ελληνική πλευρά 
πρωτοστατεί στην επαναδιαπραγ-
µάτευση που έχει αρχίσει να συ-
ζητείται στις Βρυξέλλες. Έχει κα-
ταθέσει ήδη 6 προτάσεις σε αυτή 
την κατεύθυνση που έχουν γίνει 
δεκτές από την Κοµισιόν, ενώ µε 
δική της πρωτοβουλία έχει σχηµα-
τιστεί συµµαχία µε τις 9 χώρες του 
Νότου της ΕΕ στις οποίες υπάρ-
χουν αντίστοιχα προβλήµατα. 
Επ’ ουδενί αυτό δεν σηµαίνει ότι 
µέχρι να επιτευχθεί αυτός ο στό-
χος δεν πρέπει να εφαρµοστεί η 
νέα ΚΑΠ όπως ζητούν ορισµένοι 
αγρότες που βρίσκονται στα µπλό-
κα, τονίζει η κυβέρνηση. Κι αυτό 
γιατί θα στερούσε από τους Έλλη-
νες αγρότες ενισχύσεις της τάξεως 
των 2,8 δις ετησίως που σήµερα εί-
τε λαµβάνουν απ’ ευθείας, είτε µέ-
σω διαφόρων προγραµµάτων, από 
τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Παράλληλα, θα 
στερούσε από τη χώρα µας τη δυ-
νατότητα εφαρµογής µιας σειράς 
άλλων εµβληµατικών προγραµ-
µάτων των οποίων στόχος είναι 
η ενίσχυση της πρωτογενούς πα-
ραγωγής και των υποδοµών στον 
αγροδιατροφικό τοµέα.  

Η επιστροφή του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης θα γίνει
προκαταβολικά µε άµεσο όφελος για περίπου 300 χιλιάδες αγρότες. 

Ειδική µέριµνα θα υπάρξει για την Θεσσαλία, όπου 
θα µειωθεί περαιτέρω το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας.
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Μ
ετά από τόνους µελα-
νιού που καταναλώ-
θηκε επί δεκαετίες για 
το θέµα των µη-κρατι-

κών πανεπιστηµίων, µετά από εκα-
τοµµύρια λέξεις που ξεπήδησαν από 
τα πληκτρολόγια το τελευταίο διά-
στηµα, µετά από καταλήψεις σχολών, 
φοιτητικές  καταγγελίες και υπουργι-
κές ιδέες για ηλεκτρονικές εξετάσεις, 
µετά από αντιστάσεις πρυτανικών αρ-
χών και εισαγγελικές παραγγελίες… 
γενικώς µετά από έναν χαµό που κυ-
ριάρχησε για καιρό στην πολιτική 
επικαιρότητα, η περίφηµη µεταρρύθ-
µιση στην ανώτατη παιδεία είναι έτοι-
µη. Πριν τελειώσει ο µήνας θα έχει γί-
νει νόµος του κράτους. 

Θα πρόκειται για ιστορική αλλα-
γή, ούτως ή άλλως. Είτε αποδειχθεί 
τόσο ευλογηµένη και προσοδοφόρα 
όσο λέει η κυβερνητική πλευρά, εί-
τε καταλήξει τόσο καταστροφική και 
διαβολική όσο διατείνονται οι αρνη-
τές της, το τοπίο στην ελληνική ανώ-
τατη εκπαίδευση δεν θα είναι ποτέ 
το ίδιο. Κι επειδή η αλήθεια πάντα 
βρίσκεται κάπου στην µέση, καιρός 
ήταν να αλλάξει κάτι. Η Ελλάδα είναι 

µια από τις απειροελάχιστες χώρες 
του κόσµου στην οποία απαγορεύ-
ονται τα µη κρατικά πανεπιστήµια. 
Υπάρχουν χώρες που για διάφο-
ρους λόγους δεν έχουν ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια, µόνο η Ελλάδα όµως το 
απαγορεύει δια ροπάλου µε συνταγ-
µατική διάταξη. 

Βεβαίως, η δηµόσια συζήτηση 
για ένα τόσο σοβαρό θέµα έχει ήδη 
πάει κατά διαόλου. Ξεκινήσαµε από 
το αν η ύπαρξη µη-κρατικών πανεπι-
στηµίων θα είναι µια χρήσιµη εξέλιξη 
για την χώρα και για τους νέους της 
και καταλήξαµε να γρονθοκοπούµα-
στε για το αν οι καταλήψεις σχολών 
είναι νόµιµες και για το αν πρέπει ή 
δεν πρέπει να γίνει η εξεταστική και 
µε ποιον τρόπο, από µακριά ή µε φυ-
σική παρουσία. Ένας Ιταλός θα ανα-
φωνούσε porca miseria και θα ‘χε 
απόλυτο δίκιο. 

∆ιότι αντί να κάτσουµε στα σοβα-

ρά και να κουβεντιάσουµε ένα τόσο 
καίριο ζήτηµα που αφορά την ποιό-
τητα της µόρφωσης των παιδιών µας, 
πιανόµαστε πέτο µε πέτο για παρα-
νυχίδες που αύριο θα χουν ξεχαστεί. 
Αντί να µιλήσουµε σοβαρά για τους 
όρους που πρέπει να τεθούν στα πα-
νεπιστήµια που θα έρθουν εδώ για 
να κάνουν εκπαιδευτικό έργο, κι-
νητοποιούµε φόβους και ιδεοληψί-
ες ώστε να µην τα φέρουµε καθό-
λου ή µιλάµε ως ευαγγελιστές που 
υπόσχονται έναν εκπαιδευτικό πα-
ράδεισο που δεν υπάρχει. Τίποτα 
στην παιδεία δεν είναι εύκολο, απλό 
ή αστραπιαίο. 

Το ενδιαφέρον είναι ότι η κυβέρ-
νηση έχει αποφασίσει τελειωτικά να 
προχωρήσει στην µεταρρύθµιση και 
ότι από τον Σεπτέµβριο θα έχουµε 
παραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων 
να λειτουργούν στην χώρα. Ο χρόνος 
θα δείξει αν πράγµατι αυτά τα ιδρύ-

µατα θα εγκατασταθούν και θα µα-
κροηµερεύσουν στην δύσκολη χώρα 
µας, όµως τουλάχιστον η αρχή γίνε-
ται. Οι αντιδράσεις που υπάρχουν 
σήµερα µέσα στα πανεπιστήµια από 
κόµµατα της αριστεράς, από οµάδες 
αντιεξουσιαστών και παραβατικών, 
αλλά και από καθηγητικές γκρούπες 
συµφερόντων, δεν είναι παρά κατα-
δικασµένες µάχες οπισθοφυλακών. 

Η φιλολογία ότι έρθουν τα εξαγο-
ρασµένα από ιδιώτες πτυχία και θα 
εξοβελίσουν τα κρατικά που έχουν 
κερδηθεί µε τον κόπο και τα δάκρυα 
κάθε φτωχού πλην τίµιου φοιτητή, εί-
ναι µια φιλολογία που µπορεί να έπει-
θε την δεκαετία του ’80 αλλά σήµερα 
είναι αστεία. Ο οργισµένος καταλη-
ψίας, ακριβώς επειδή είναι ιδεοληπτι-
κός βλέπει ως αντίπαλο του στην αυ-
ριανή αγορά εργασίας (αν σκοπεύει 
να δουλέψει) το αυριανό φοιτητή του 
µη-κρατικού ΑΕΙ και αρνείται να κα-

ταλάβει ότι στο παγκόσµιο χωριό που 
λέγεται γη, ο ανταγωνιστής του αυτή 
την στιγµή σπουδάζει σε κάποιο δη-
µόσιο ή ιδιωτικό πανεπιστήµιο της 
Κίνας, της  Σιγκαπούρης, των ΗΠΑ 
ή της Νότιας Αφρικής. 

Κι αφού σε τούτη τη χώρα δεν 
µπορούµε να αντιληφθούµε αυτό το 
αυτονόητο, ότι δηλαδή η συζήτηση 
πρέπει να επικεντρωθεί στην ποιό-
τητα και στην αξία των σπουδών µα-
ζί µε την σύνδεση τους µε την πα-
ραγωγή, τότε κάνουµε εµφύλιο του 
περασµένου αιώνα µε όπλα εξίσου 
παλιά. Βεβαίως ο καθένας µας δι-
καιούται να διαλέγει τους πολέ-
µους του, όµως ας µην διατυπώνου-
µε εκ των υστέρων παράπονα που 
η Ελλάδα δυσκολεύεται να επιβιώ-
σει στον παγκόσµιο ανταγωνισµό, 
οπότε φτωχαίνουµε όλοι µαζί. Ού-
τε να τρίζουµε τα δόντια σε εκείνους 
που έχοντας άλλη θεώρηση του κό-
σµου, ακολουθούν ένα δρόµο που 
τους ξεστρατίζει ίσως από τους πε-
παλαιωµένου τύπου «αγώνες» αλ-
λά ανταµείβει τους λειτουργούς της 
µε επιτυχία στον αµείλικτο ανταγω-
νισµό της εποχής µας. 
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∆ΙΑ... ΧΕΙΡΟΣ/
Η συζήτηση
πρέπει να
επικεντρωθεί
στην ποιότητα
και στην αξία
των σπουδών µαζί
µε την σύνδεση τους 
µε την παραγωγή

Η κυβέρνηση έχει αποφασίσει τελειωτικά να προχωρήσει
στην µεταρρύθµιση και ότι από τον Σεπτέµβριο θα έχουµε παραρτήµατα 

ξένων πανεπιστηµίων να λειτουργούν στην χώρα

Του: ∆ηµήτρη Καµπουράκη ∆ηµήτρη Καµπουράκη

ΜΗ-ΚΡΑΤΙΚΑ ΑΕΙ
Όχι φόβους, όχι ιδεοληψίες, 
αλλά ανοικτά μυαλά
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Νιώθω µεγάλη υπερηφάνεια για το γεγονός ότι το διδακτορικό µου στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, στο πανεπιστήµιο µιας πόλης 
ενός εκατοµµυρίου κατοίκων, µπόρεσε και µου εξασφάλισε υποτροφία για µεταδιδακτορική έρευνα στη Νέα Υόρκη, στο NYU.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ∆. ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ
ΕΠ. ΚΑΘΗΓΗΤΡΙΑ ΝΕΟΤΕΡΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ

«ΠΑΙ∆Ι» ∆ΗΜΟΣΙΟΥ
ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ...

T
ην 1η Οκτωβρίου 1999 γράφτη-
κα ως προπτυχιακή φοιτήτρια 
στο πρώτο εξάµηνο του Τµήµατος 
Ιστορίας και Αρχαιολογίας του 

Α.Π.Θ. Το 2020 είχα συµπληρώσει τέσσερις 
τίτλους σπουδών από δύο διαφορετικά δηµό-
σια πανεπιστήµια της χώρας. Νιώθω µεγά-
λη υπερηφάνεια για το γεγονός ότι το διδα-
κτορικό µου στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, 
στο πανεπιστήµιο µιας πόλης ενός εκατοµµυ-
ρίου κατοίκων, µπόρεσε και µου εξασφάλισε 
υποτροφία για µεταδιδακτορική έρευνα στη 
Νέα Υόρκη, στο NYU. Έχω ζήσει αδιάλει-
πτα το ελληνικό πανεπιστήµιο από 18 χρο-
νών, καµαρώνω λέγοντας ότι είµαι  «παιδί» 
του δηµόσιου ελληνικού πανεπιστηµίου και 
αισθάνοµαι βαρύ το χρέος µου που σήµερα 
το υπηρετώ. 

Θεωρώ ότι η µακρά αυτή παραµονή µου 
µέσα στους χώρους του µου επι- τρέπε ι 
να βλέπω την πορεία του µέσα 
στον χρόνο, τα αναλλοίωτα αλλά 
και τα µεταβλητά. Οι αλλαγές 
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση 
που ανακοίνωσε ο Υπουργός 

Παιδείας Κυριάκος Πιερρακάκης αναφο-
ρικά µε την ίδρυση µη κρατικών µη κερδο-
σκοπικών ΑΕΙ αποτελούν αναµφίβολα µια 
σπουδαία µεταρρύθµιση. Θυµάµαι ότι τα 
οραµατιζόµασταν ως προπτυχιακοί φοιτητές 
αλλά από τότε υπήρχε αντίδραση. ∆εν ήταν 
λίγοι εκείνοι που υποστήριζαν ότι το πανεπι-
στήµιο είναι πρωτίστως χώρος κοινωνικών 
συγκρούσεων. ∆ήλωναν µάλιστα την ανησυ-
χία τους ότι οι κυβερνήσεις επιθυµούν να αλ-
λάξουν τον δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα 
της ανώτατης εκπαίδευσης, µετατρέποντας µε 
αυτόν τον τρόπο την επιστήµη σε εµπόρευµα. 

Η θέση αυτή ανήκει στα αναλλοίωτα της 
εµπειρίας µου. Υπήρχε και εξακολουθεί να 
υπάρχει στον φοιτητικό κόσµο που βλέπει πί-
σω από την εξωστρέφεια του Πιερρακάκη τις 
νεοφιλελεύθερες µεταβολές του σύγχρονου 
καπιταλισµού. Υποστηρίζει µάλιστα σθεναρά 
ότι αυτές επιδιώκουν τη µετατροπή της εκπαί-

δευσης σε µια πηγή αύξησης του κεφαλαίου, 
αναγκάζοντας τα πανεπιστήµια να λειτουρ-
γήσουν ανταγωνιστικά προκειµένου να επι-
βιώσουν. Με όλα αυτά η Ελλάδα παρέµενε 
η µόνη χώρα που έχει µόνο κρατικά πανεπι-
στήµια και σήµερα αριθµεί 40.000 φοιτητές 
της στο εξωτερικό, αριθµός µεγαλύτερος από 
αυτούς της Αγγλίας και της Ισπανίας. 

Η αλήθεια είναι ότι ποτέ δεν µπόρε-
σα να αντιληφθώ την δαιµονοποίηση του 
management µε σκοπό την αύξηση της ποι-
ότητας. Πως µπορεί να είναι ακαδηµαϊκός 
εχθρός η ανταγωνιστικότητα, όταν αυτή κα-
ταφέρνει να σου εγγυηθεί καλύτερα προ-
γράµµατα σπουδών, ανώτερου επιπέδου 
ακαδηµαϊκό προσωπικό, αρτιότερα εξοπλι-
σµένα ερευνητικά εργαστήρια, χρηµατο-
δοτούµενες επιστηµονικές έρευνες. Η ενί-
σχυση των διαδικασιών αξιολόγησης στα 
πανεπιστήµια, η εξωστρέφεια, η προικοδό-
τηση των φοιτητών µε όλα όσα θα ζητηθούν 
στην αγορά εργασίας είναι βασικά ζητούµε-

να. Όσο και αν επιχειρήσει κανείς να τα στρι-
µώξει δεν θα καταφέρει να τα χωρέσει κάτω 
από τίτλους για την «εµπορευµατοποίηση της 
διδασκαλίας». 

Με το νοµοσχέδιο του Υπουργού Κυ-
ριάκου Πιερρακάκη οι Έλληνες µαθητές θα 
έχουν σε λίγα χρόνια τη δυνατότητα να φοι-
τήσουν στον τόπο τους, σε εγνωσµένου κύ-
ρους πανεπιστήµια, µε υψηλού επιπέδου κρι-
τήρια. Ο ακαδηµαϊκός τίτλος που θα λάβουν 
θα τους επιτρέψει στη συνέχεια να ανταγω-
νιστούν µε µεγάλες αξιώσεις όλους εκείνους 
που έχουν τη δυνατότητα να φοιτούν µακριά 
από την χώρα. Παράλληλα, η Ελλάδα θα 
καταστεί ακαδηµαϊκός πόλος έλξης για νέ-
ους που θα αποφασίσουν να έρθουν για τις 
σπουδές τους. 

Τέλος, δεν πρέπει να αγνοήσουµε και 
την πρόθεση της πολιτείας να συνδυάσει αυ-
τή τη µεγάλη αλλαγή µε γενναία χρηµατοδό-
τηση των δηµόσιων Α.Ε.Ι. προκειµένου να 
βελτιώσουν την υλικοτεχνική τους υποδοµή. 
Άλλωστε ο ίδιος ο Υπουργός δήλωσε ότι το 
δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι η «ναυαρχίδα» 

µας. Είναι µια σηµαντική ευκαιρία να αντι-
µετωπιστούν χρόνιες αδυναµίες. Εξάλ-
λου, τόσο τα επιστηµονικά στελέχη των 
πανεπιστηµίων µας όσο και οι φοιτητές 
µας έχουν εξαιρετικές διακρίσεις και 
πάνω τους µπορεί να οικοδοµηθεί το 
νέο εξωστρεφές και πλήρως ανταγω-
νιστικό ελληνικό πανεπιστήµιο. 

Ίσως, λοιπόν, να κινητοποιηθεί 
το δηµόσιο ελληνικό πανεπιστήµιο 
και να δηµιουργήσει τις συνθήκες 
για απαλλαγή του από την περιτ-
τή γραφειοκρατία, τον παρωχη-
µένο µεταπολιτευτικό του λόγο, 
την παθητική του αγκύλωση 
στο κρατικό µονοπώλιο. Ίσως 
να κινητοποιηθεί και να σπεύ-
σει στην εισαγωγή καινοτό-
µων πρακτικών. Έχει στα 
χέρια του το πιο υγείες και 
δυναµικό τµήµα της ελλη-
νικής κοινωνίας. Αξίζει να 
το υπερασπιστεί! 

ΑΡΘΡΟ/



Ό 
σο πλησιάζουµε προς τις ευ-
ρωεκλογές τόσο ο προβλη-
µατισµός και η ανησυχία στην 
κεντροαριστερά αυξάνεται. 

Τα ποσοστά τους, δεν λένε να µετακινηθούν 
προς τα πάνω και αν επιβεβαιωθούν τον Ιού-
νιο, τότε ΣΥΡΙΖΑ-ΠΑΣΟΚ και Νέα Αριστερά 
µόλις που θα αγγίξουν το 30% .

Αν συµβεί αυτό το σενάριο, τότε στο επίκε-
ντρο της γκρίνιας  θα βρεθούν  δύο αρχηγοί, ο 
κ. Κασσελάκης φυσικά, αλλά και ο κ Ανδρου-
λάκης. Ήδη  µέσα το ΠΑΣΟΚ ακούγονται φω-
νές από βουλευτές και στελέχη, που δεν αρκού-
νται  απλά στην  κατάληψη της δεύτερης θέσης, 
αλλά επιζητούν ένα υψηλότερο ποσοστό, ώστε 
το κόµµα να καταστεί ξανά πόλος έλξης και ελ-
πίδας των ψηφοφόρων της κεντροαριστεράς.

Με αυτή την ανησυχία στην κεντροαριστε-
ρά, ορισµένοι πήραν την πρωτοβουλία να συ-
ζητήσουν από κοινού, για να βρουν  ποιος  τελι-
κά µπορεί να κερδίσει τον Μητσοτάκη! 

Ο Τεµπονέρας του ΣΥΡΙΖΑ, ο Χριστοδου-
λάκης του ΠΑΣΟΚ και η Αχτσιόγλου της Νέας 
Αριστεράς, θα βρεθούν µαζί σε εκδήλωση για 
να απαντήσουν  στο ερώτηµα «Απέναντι στον 
Μητσοτάκη ποιός;».

Και µόνο το ερώτηµα  δείχνει το αδιέξο-
δο στο οποίο έχουν περιέλθει και ενισχύει 
την πεποίθηση στο πολιτικό περιβάλλον, πως  
στελέχη των τριών κοµµάτων έχουν λάβει το 
µήνυµα, ότι κανένα µόνο του δεν µπορεί  να 
αντιµετωπίσει τον σηµερινό πρωθυπουργό.  

Φυσικά η συµµετοχή στην εκδήλωση  τρι-
ών στελεχών µε ηγετικές φιλοδοξίες, χωρίς την 
ενηµέρωση και την άδεια των ηγεσιών τους, 
προκάλεσε αναταραχή σε ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙ-
ΖΑ.

«Τι δουλειά έχουµε εµείς να ταυτιστούµε µε 
τον ΣΥΡΙΖΑ  και τη  Νέα Αριστερά που τρώ-
γονται µεταξύ τους», έλεγαν στη Χαριλάου Τρι-
κούπη, σε µια προσπάθεια να βγάλουν το ΠΑ-
ΣΟΚ -που  προηγείται στις δηµοσκοπήσεις των 
δύο άλλων-, από το κάδρο µε τα αποµεινάρια 
του άλλοτε ισχυρού ΣΥΡΙΖΑ.  

Αλλά και στην Κουµουνδούρου δεν άκου-
σαν ευχάριστα την πρωτοβουλία των τριών, 
που έρχεται λίγες µέρες  πριν από την έναρξη 

του Συνεδρίου του κόµµατος µε την  ηγεσία του 
να φιλοδοξεί να χτίσει ένα νέο πολιτικό προφίλ 
και να κάνει µια καινούργια αρχή.

Πέραν όµως από τους καυγάδες, τις µίζερες 
ή όχι αντιδράσεις και τις µικροκοµµατικές  φι-
λοδοξίες στελεχών που θέλουν να ποδηγετή-
σουν τα κόµµατα τους, οι τρεις προτρέχουν και 
απαντούν µόνοι τους στο ερώτηµα που έθεσαν. 
Η λύση είναι «µια πειστική απάντηση των προ-
οδευτικών δυνάµεων» λένε .  

Προοδευτικοί 
µε πολλά εισαγωγικά
Οι τρεις καταφεύγουν  στην εύκολη λύση, ότι 
οι προοδευτικές δυνάµεις θα δώσουν την απά-
ντηση. Ποιες είναι αυτές οι δυνάµεις της προ-
όδου;

Ο αυτοπροσδιορισµός ως  «προοδευτικός»  
είναι θεµιτός, όµως  για να είναι και αξιόπιστος, 
θα πρέπει να αποδειχθεί  επί του πεδίου. 

Όταν δεν ψηφίζεις την επιστολική ψήφο 
των αποδήµων, όταν υπερασπίζεσαι τις κατα-
λήψεις σε βάρος της λειτουργίας των δηµόσι-
ων πανεπιστηµίων - τα οποία λες ότι στηρίζεις- 
και των ίδιων των φοιτητών που αγωνιούν για 
την εξεταστική περίοδο,  για να  πιέσεις την κυ-
βέρνηση και να πάρεις ψήφους,  όταν  τάσσε-
σαι ιδεολογικά κατά των ιδιωτικών Πανεπιστη-
µίων, όταν ανεβαίνεις στα τρακτέρ και τάζεις 
«λαγούς και πετραχήλια», που δεν θα µπορού-
σες να δώσεις αν ήσουν στην κυβέρνηση,  τότε 
αποχαιρετάς την προοδευτικότητα και γίνεσαι 
κάτοικος του χώρου της πολιτικής υποκρισίας 
και του λαϊκισµού.

Το ερώτηµα «απέναντι στον Μητσοτάκη 
ποιός;», δεν  φαίνεται πως µπορεί να απαντη-
θεί στις ευρωεκλογές.

Οι πολίτες µπορούν να στείλουν µηνύµατα 
προς τον Μητσοτάκη  και να  δώσουν µια πρό-
γευση  του τι θα ακολουθήσει, αν η κυβέρνηση 
δεν αλλάξει ρότα αλλά µέχρι αυτή την στιγµή 
δεν υπάρχουν ενδείξεις πως ο πρωθυπουργός 
θα απωλέσει τη στήριξη της κοινωνίας.

Η νέα παράταξη  Μητσοτάκη
Ο Μητσοτάκης, όπως καταγράφεται σε αλλε-
πάλληλες δηµοσκοπήσεις, δείχνει µεγάλες 

αντοχές. Αλλά ως πότε;  Τα ποσοστά του στην 
καταλληλότητα για πρωθυπουργός υπερέχουν 
των ποσοστών του κόµµατος του, που σηµαίνει 
ότι διαθέτει ευρύτερη αποδοχή στην κοινωνία 
από την Ν∆. 

Έχει διαρρήξει τον θεµέλιο λίθο της Αρι-
στεράς, την κοινωνική πολιτική και τη  προστα-
σία των πιο αδυνάτων και των εργαζοµένων, 
έχει  καταρρίψει το µύθο της «προοδευτικής» 
Αριστεράς και έχει διεισδύσει πολιτικά µέχρι  

την Κεντροαριστερά.  Στην ουσία ο κ Μητσο-
τάκης δηµιούργησε µια νέα προσωποπαγή πα-
ράταξη από τη δεξιά ως την κεντροαριστερά,  
µε βάση τον ρεαλισµό, την αποτελεσµατικότη-
τα, τις µεταρρυθµίσεις. Μακριά  από ιδεολογι-
κές αγκυλώσεις και κοµµατικές παντιέρες  του 
παρελθόντος, από τις οποίες έχει ήδη αποµα-
κρυνθεί  ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας µε-
τά την οικονοµική κρίση.

Η κοινωνία δείχνει αχρωµατοψία στους 
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Η συµµετοχή σε εκδήλωση  τριών στελεχών
µε ηγετικές φιλοδοξίες, χωρίς την ενηµέρωση
και την άδεια των ηγεσιών τους, προκάλεσε
αναταραχή σε ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ.

Η συµµετοχή σε εκδήλωση  τριών στελεχών
µε ηγετικές φιλοδοξίες, χωρίς την ενηµέρωση
και την άδεια των ηγεσιών τους, προκάλεσε

Γράφει ο: Ανδρέας Κωνσταντάτος

Απέναντι στον Μητσοτάκη, ο... καθρέπτης του



πολιτικούς χρωµατισµούς και ανα-
ζητά κόµµατα και πολιτικούς  που 
µπορούν να δώσουν λύσεις, να αλ-
λάζουν το παλιό και φθαρµένο µε το 
σύγχρονο και εµπεδώνουν το αίσθη-
µα της  προοπτικής και της σιγουριάς.

Άρα το ποιός θα αντιµετωπίσει 
τον Μητσοτάκη, δεν µπορεί να απα-
ντήσει η κεντροαριστερά, γιατί δεν 
έχει προτάσεις, λύσεις και  ρεαλιστι-

κό πειστικό σχέδιο.
Την απάντηση µπορούν να δώ-

σουν τα προβλήµατα της κοινωνίας, η 
ανίκητη ακρίβεια, η θλιβερή κατάστα-
ση στα νοσοκοµεία, η ανασφάλεια 
στους δρόµους, οι µισθοί που παρά 
τις αυξήσεις, µειώθηκαν σε πραγµα-
τική αξία από τον πληθωρισµό των 
σούπερ µάρκετ και φυσικά τα γεγο-
νότα που ποτέ κανείς δεν ξέρει πότε 

θα έρθουν και τι θα φέρουν… 

Ο «κοσµικός» 
κ. Κασσελάκης 
Στην Αριστερά αντιλαµβάνονται πια 
πως η ήττα το  2023, ήταν στρατηγι-
κή, και πως η  µεγάλη απογοήτευση 
έφερε τον Κασσελάκη, µια µεγαλύ-
τερη απογοήτευση καθώς αδυνατεί 
ακόµα να  αποκτήσει επαφή µε την 

ελληνική πραγµατικότητα,  
Για αυτό και  ο γνωστός καθηγη-

τής Νίκος Μαραντζίδης, εκτιµά πως 
ο ΣΥΡΙΖΑ ως κόµµα εξουσίας  έχει 
τελειώσει οριστικά και πως πια «απα-
σχολεί  την κοινή γνώµη περισσότε-
ρο ως κοσµικό γεγονός παρά ως πο-
λιτικό φαινόµενο. Ελάχιστοι έχουν 
αποµείνει που ενδιαφέρονται πραγ-
µατικά για τον ΣΥΡΙΖΑ ως παραγω-

γό πολιτικών προτάσεων»
Σε αυτή τη φάση αριστεροί ψη-

φοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ προσφεύ-
γουν στο ΚΚΕ το οποίο θεωρούν 
πιο αξιόπιστη αντιπολιτευτική δύνα-
µη από τον Κασσελάκη.

Ο Νίκος δεν πείθει
Ο κ Ανδρουλάκης, αν  βρεθεί -όπως 
δείχνουν οι δηµοσκοπήσεις- στη 
δεύτερη θέση, δεν σηµαίνει αυτο-
µάτως πως µπορεί να αποτελέσει 
την πολιτική αντίστιξη του Μητσοτά-
κη. Ενώ βρίσκεται στην ηγεσία του 
ΠΑΣΟΚ εδώ και 26 µήνες, ακόµα  
περπατά σε µια θολή διαδροµή,  χω-
ρίς διακριτό στίγµα και αδυνατεί να 
προσδώσει δυναµική στο κόµµα του.

Οι θέσεις του είναι πολλές φο-
ρές αλληλοσυγκρουόµενες. «Ναι» 
µε τους αγρότες, αλλά «ναι» και στην  
πράσινη µετάβαση που ενοχλεί τους 
αγρότες και που ψήφισε η ευρωσοσι-
αλιστική οµάδα.  

«Ναι» στις καταλήψεις των πανε-
πιστηµίων και ταυτόχρονα «ναι» και 
στην αναβάθµιση τους. Για τα ιδιωτι-
κά πανεπιστήµια µας επιφυλάσσει το 
«ναι µεν αλλά»...  

Στις ευρωεκλογές, ο κ. Ανδρου-
λάκης πιθανότατα να βρεθεί στη δεύ-
τερη θέση. Τότε θα πρέπει να επιλέ-
ξει. Θα επιχειρήσει    µόνος του το 
άλµα, να σταθεί  στα ίσια απέναντι 
στον Μητσοτάκη ή θα συνέλθει σε 
«πολιτικό γάµο» µε τα αποµεινάρια 
του ΣΥΡΙΖΑ και του  Κασσελάκη;
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Η κοινωνία δείχνει 
αχρωµατοψία στους 

πολιτικούς χρωµατισµούς 
και αναζητά κόµµατα και 
πολιτικούς  που µπορούν 

να δώσουν λύσεις

Απέναντι στον Μητσοτάκη, ο... καθρέπτης του
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Όπως λέει ο ίδιος 
ο Πρωθυπουργός, 
εµείς είµαστε υπέρ του 
φράχτη, αλλά στον 
φράχτη να υπάρχει 
και η πόρτα και να 
µπαίνουν από αυτήν 
όσοι είναι να µπουν 
και όχι πηδώντας τον 
φράχτη. Να  µην είναι 
οι διακινητές αυτοί 
που καθορίζουν το 
ποιος µπαίνει ή δεν 
µπαίνει στην Ευρώπη. 
Αυτό είναι το µοντέλο 
το οποίο προτάσσουµε, 
της κοινής λογικής, 
του µέσου δρόµου 
αν θέλετε, ανάµεσα 
στα κροκοδείλια 
δάκρυα, τις αφέλειες 
και τις κραυγές της 
ακροαριστεράς όπως 
και τις κραυγές της 
ξενοφοβίας της άλλης 
πλευράς του πολιτικού 
φάσµατος.

∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΙΡΙ∆ΗΣ
YΠΟΥΡΓΟΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ & ΑΣΥΛΟΥ

Για μια μεταναστευτική πολιτική 
που δίνει λύσεις και φέρνει 

αποτελέσματα υπέρ
της ελληνικής κοινωνίας

‘‘
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Ο 
Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου, ∆ηµήτρης Καιρίδης, µιλά απο-
κλειστικά στην Today Press. Με 
πολιτική ευθύτητα και σαφήνεια. Ξε-

διπλώνει τη στρατηγική της Κυβέρνησης στο µε-
ταναστευτικό και στέλνει σαφές πολιτικό µήνυµα 
εντός και εκτός των ελληνικών συνόρων για τις 
επικείµενες ευρωεκλογές. Περιγράφει µε λίγα λό-
για ποιο είναι το διακύβευµα της ευρωκάλπης. Και 
αυτό µας αφορά όλους.

n  Στα τέλη Φεβρουαρίου έρχεται ο Τούρ-
κος υπουργός Εσωτερικών µε τον οποίον 
θα συναντηθείτε. Ποια είναι η ατζέντα αυ-
τής της συνάντησης;
Ο νέος Τούρκος υπουργός Εσωτερικών ο Αλί 
Γερλικαγιά (Ali Yerlikaya), έρχεται στην Αθήνα 
όσο δεν είχε έρθει ποτέ σε όλη του τη ζωή. ∆ιό-
τι για πρώτη φορά ήρθε εδώ συνοδεύοντας τον 
Τούρκο Πρόεδρο, Ταγίπ Ερντογάν, στις 7 ∆εκεµ-
βρίου και τώρα έρχεται µόνος του σε επίσηµη επί-
σκεψη ανταποδίδοντας τη δική µου επίσκεψη τον 
περασµένο Οκτώβριο καθώς και του συναδέλφου 
υπουργού Ναυτιλίας, Χρήστου Στυλιανίδη τον πε-
ρασµένο Ιανουάριο. Έρχεται σε συνέχεια όλων 
των επαφών που ξεκινήσαµε, αυτός και εγώ, στις 
19 Σεπτεµβρίου. Παράλληλα και σε χαµηλότερο, 
υπηρεσιακό επίπεδο συνεχίζουµε να διερευνού-
µε τις δυνατότητες καλύτερης συνεργασίας µετα-
ξύ των δύο χωρών για την πάταξη της παράνοµης 
διακίνησης µεταναστών και τον έλεγχο των παρά-
νοµων ροών. Ήδη, επί του πεδίου βλέπουµε σηµα-
ντικά αποτελέσµατα που αποτυπώνονται στη µεί-

ωση αυτών των παράνοµων αφίξεων.
Έχουµε ωστόσο πολύ δρόµο ακόµα µπροστά 

µας και δεν υπάρχουν περιθώρια εφησυχασµού ή 
θριαµβολογίας µε δεδοµένο και το πολύ επιβαρυ-
µένο διεθνές περιβάλλον (ότι γίνεται σήµερα στο 
Σαχέλ, στη Μέση Ανατολή και αλλού). Όµως, η 
αλήθεια είναι ότι στο ζήτηµα της µετανάστευσης 
έχουµε µια καλύτερη συνεργασία απ’ ότι είχαµε 
στο παρελθόν και αυτό είναι θετικό και για τις δύο 
πλευρές πιστεύω.

n  Κ. Υπουργέ, αυτή η καλή συνεργασία 
µπορεί να οδηγήσει και σε κοινές περιπο-
λίες µεταξύ του Ελληνικού Λιµενικού Σώ-
µατος και του αντίστοιχου Τουρκικού Λιµε-
νικού Σώµατος;
Αυτό είναι κάτι το οποίο απαντήθηκε από το 
Υπουργείο Ναυτιλίας και διαψεύστηκε. Όµως, 
αυτό που είναι σίγουρο, είναι ότι τα Λιµενικά των 
δύο χωρών συνεργάζονται καλύτερα, ανταλλάσ-
σουν πληροφορίες και ειδοποιούν το ένα το άλλο. 
Η Τουρκική Ακτοφυλακή ανταποκρίνεται, ως επί 
το πλείστον, όπως δεν το έκανε το παρελθόν, στα 
δικά µας µηνύµατα και ακόµα περισσότερο στο 
χερσαίο σύνορο στον Έβρο, όπου οι ροές έχουν 
πραγµατικά ελαχιστοποιηθεί.

Αλλά πέρα από αυτό, υπάρχει το πεδίο της δι-
ακίνησης. Σηµειώνω και τονίζω ότι η διακίνηση 
δεν είναι µόνο τα «µικρά ψάρια», δηλαδή ο δια-
κινητής που οδηγεί µία βάρκα ή ένα αυτοκίνητο. 
Είναι πρωτίστως τα «µεγάλα ψάρια». Αυτοί που 
βρίσκονται πίσω από γραφεία, πίσω από τις οθό-
νες κοµπιούτερ και µεταφέρουν τα εκατοµµύρια 

των αµοιβών, οι δικηγόροι, οι χρηµατιστές στην 
Κωνσταντινούπολη, στην Άγκυρα αλλά και εδώ 
και σε άλλες χώρες, και εκεί για να πιάσεις και να 
εξαρθρώσεις αυτό το δίκτυο, χρειάζεται δίκτυο συ-
νεργασίας µεταξύ των δύο χωρών, της αστυνοµί-
ας των δύο χωρών, όπως και των µυστικών υπη-
ρεσιών των δύο χωρών. Και είναι αξιοσηµείωτο 
να αναφέρουµε ότι το τελευταίο διάστηµα έχου-
µε αθρόες συλλήψεις διακινητών στην Τουρκία.

n  Λόγω συνεργασίας;
Λόγω συνεργασίας και λόγω απόφασης της Τουρ-
κικής Κυβέρνησης να προχωρήσει σε µία τέτοια 
πολιτική, φεύγοντας από «αδυναµίες» – ας το πού-
µε κοµψά – του παρελθόντος.

n  Μιλώντας τώρα για την παράνοµη µε-
τανάστευση και τα δίκτυα διακίνησης µε-
ταναστών, ουσιαστικά αναδύεται το µεί-
ζον ζητούµενο, που νοµίζω ότι είναι και το 
πρόταγµα της δικής σας της διοίκησης, η 
ενθάρρυνση της νόµιµης µετανάστευση. 
Ποια είναι η στόχευση σας και πότε θα έρ-
θει το νοµοσχέδιο για το µεταναστευτικό, 
το οποίο γνωρίζουµε ότι ετοιµάζετε;
Κάνετε πολύ καλά που θέτετε το θέµα σε αυτή τη 
βάση, διότι είµαστε απέναντι και αµείλικτοι στην 
παράνοµη µετανάστευση, η οποία, λίγο πολύ, ταυ-
τίζεται µε την παράνοµη διακίνηση – άλλωστε πά-
νω από το 90% των παράνοµων αφίξεων πραγ-
µατοποιείται µέσω διακινητών και εγκληµατικών 
δικτύων που βγάζουν εκατοµµύρια πάνω στον πό-
νο των άλλων. Αυτό πρέπει να παταχθεί. ∆ίπλα 

σε αυτήν την πολιτική εµείς έχουµε την ενθάρρυν-
ση, τη διευκόλυνση, της, λελογισµένης πάντα, νό-
µιµης µετανάστευσης, µε όρους και κανόνες, σύµ-
φωνα µε τις ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας.

Όπως λέει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, εµείς 
είµαστε υπέρ του φράχτη, αλλά καλό είναι στον 
φράχτη να υπάρχει και η πόρτα, για να µπαίνουν 
από αυτήν όσοι είναι να µπουν, και όχι πηδώντας 
τον φράχτη και παραβιάζοντας τη νοµιµότητα. Να 
µην είναι οι διακινητές αυτοί που καθορίζουν το 
ποιος µπαίνει ή δεν µπαίνει στην Ευρώπη. Αυτό 
είναι το µοντέλο το οποίο προτάσσουµε, της κοινής 
λογικής, του µέσου δρόµου αν θέλετε, ανάµεσα 
στα κροκοδείλια δάκρυα και τις υποκριτικές «αφέ-
λειες» της αριστεράς, από τη µια, και τις κραυγές 
της ξενοφοβίας και τον λαϊκισµό της άκρας δεξι-
άς, από την άλλη.

Νοµίζω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έχει µια αυξη-
µένη ευθύνη, ως η µεγαλύτερη παράταξη σήµερα 
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, να δείξει και 
να αποδείξει στους Ευρωπαίους ψηφοφόρους, εν 
όψει και των κρίσιµων Ευρωεκλογών, ότι µπορεί 
να υπάρξει αποτελεσµατική µεταναστευτική πολι-
τική που να διαχειρίζεται αποτελεσµατικά και µε 
ασφάλεια το πρόβληµα της παράνοµης µετανά-
στευσης και, ταυτόχρονα, να µετατρέπει τη νόµι-
µη µετανάστευση σε ευκαιρία ανάπτυξης και ευη-
µερίας, απέναντι στους λαϊκιστές που λένε εύκολα 
λόγια, αλλά που στην πράξη αποδεικνύονται ανα-
ποτελεσµατικά -για να µην πω αυτοκαταστροφικά- 
και τα παραδείγµατα είναι πολλά στην πρόσφατη 
ευρωπαϊκή ιστορία.

Tο 2024 είναι τo έτος της νόµιµης µετανά-
στευσης και κινούµαστε µε µια στρατηγική «τρι-

Tο 2024 θα είναι έτος της νόµιµης µετανάστευσης 
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ών βηµάτων». Ξεκινάµε δίνοντας την 
εναλλακτική της νοµιµότητας στους 
ήδη διαµένοντες, επί µακρόν, εδώ στη 
χώρα µας, χωρίς χαρτιά, µε την τροπο-
λογία που ήδη ψηφίσαµε πριν τα Χρι-
στούγεννα, η οποία αφορά µετανάστες 
που είναι εδώ χρόνια. Κάποιοι από αυ-
τούς µιλούν ελληνικά, έχουν ενταχθεί 
στην ελληνική κοινωνία, έχουν δου-
λειά και χρειάζονται µία ευκαιρία για 
να µπουν στο σύστηµα της νοµιµότη-
τας, της νόµιµης εργασίας, να πληρώ-
νουν φόρους και εισφορές, να φύγουν 
από το περιθώριο και τον φόβο του πε-
ριθωρίου και της παραβατικότητας.

n  Είχε και αντιδράσεις η εν λό-
γω διάταξη, όπως από τον πρώην 
πρωθυπουργό, Αντώνη Σαµαρά.
Είχε αντιδράσεις όµως, ταυτόχρονα, 
δηµιούργησε και µία ευρύτατη συναί-
νεση, ασυνήθιστη θα σας έλεγα για 
τα ελληνικά πολιτικά δεδοµένα, αφού 
συγκέντρωσε 262 ψήφους, ακόµα και 
από το ΚΚΕ. Αυτή η συναίνεση ήταν 
ασυνήθιστη ακόµη περισσότερο και 
για τα σηµερινά ευρωπαϊκά δεδοµέ-
να, όπου καµία ευρωπαϊκή κυβέρνηση 
δεν έχει µπορέσει -ή ακόµα και τολµή-
σει- να νοµοθετήσει και να εξασφαλί-
σει αυτές τις ευρύτατες, πολιτικές συ-
ναινέσεις.

Το δεύτερο βήµα αφορά στη σύνα-
ψη εργασιακών συµφωνιών για µετα-
κλήσεις εργαζοµένων από φιλικές χώ-
ρες όπως η Αρµενία, η Μολδαβία, η 
Γεωργία, το Βιετνάµ, οι Φιλιππίνες και 
η Ινδία, στην οποία θα πάει ο Πρωθυ-
πουργός στα τέλη Φεβρουαρίου.

Είναι συµφωνίες της οποίας έχου-
µε ήδη διαπραγµατευθεί και βρίσκο-
νται στο τελευταίο στάδιο πριν την υπο-
γραφή και θα έρθουν στη Βουλή για 

κύρωση µέσα στην άνοιξη και θα δώ-
σουν µια µεγάλη ανάσα στην πιεζόµε-
νη αγορά εργασίας. Αφορούν δε θέ-
σεις εργασίας στη χαµηλή ειδίκευση, 
όπου αποδεδειγµένα δεν υπάρχει εν-
διαφέρον από Έλληνες, αλλά και θέ-
σεις στην υψηλή ειδίκευση µε αυξηµέ-
νη ζήτηση.

Το τρίτο βήµα, στο οποίο αναφέρε-
στε τώρα ως προς το νοµοσχέδιο, έχει 
να κάνει µε τον εκσυγχρονισµό του δι-
οικητικού µηχανισµού της νόµιµης µε-
τανάστευσης, ο οποίος σήµερα πάσχει 
πολύ, καθώς έχουµε πολύ µεγάλες κα-
θυστερήσεις στην έκδοση και ανανέω-
ση των αδειών διαµονής.

n  Που οφείλεται αυτό; Είναι κά-
τι που το ακούµε χρόνια τώρα για 
µεγάλες καθυστερήσεις.
Το φαινόµενο είναι πολυπαραγοντι-
κό. Το ένα έχει να κάνει µε ένα «ευτυ-
χές» πρόβληµα, που είναι η οικονοµι-
κή ανάπτυξη. Το γεγονός δηλαδή ότι η 
ελληνική οικονοµία σήµερα χρειάζεται 
να εισάγει εργατικό δυναµικό, ενώ µέ-
χρι πρόσφατα εξήγαγε. Αυτό είναι ένα 
αν θέλετε «καλό» πρόβληµα, το οποίο 
όµως και αυτό όσο καλό και αν είναι 
και οφείλεται στην οικονοµική µεγέ-
θυνση, οφείλουµε να το αντιµετωπί-
σουµε.

Ένα άλλο έχει να κάνει µε την 
υποστελέχωση των υπηρεσιών, των 
διευθύνσεων Αλλοδαπών και Με-
τανάστευσης στις Αποκεντρωµένες ∆ι-
οικήσεις, την έλλειψη ψηφιοποίησης, 
ζητήµατα τα οποία σήµερα θεραπεύ-
ουµε. Παρατείναµε ήδη τις συµβάσεις 
των συµβασιούχων, προσλαµβάνου-
µε νέους συµβασιούχους για να στελε-
χώσουν τις Αποκεντρωµένες, προχω-
ρούµε στην ψηφιοποίηση, στην ίδρυση 
Κέντρων Συλλογής Βιοµετρικών Στοι-
χείων, ώστε εκεί γρήγορα και µε ταχύ-
τητα οι µετανάστες να δίνουν τα στοι-

χεία τους για να εκδίδονται οι άδειες 
διαµονής. Αυτό είναι το τρίτο βήµα.

Άρα, συνοψίζοντας, κάνουµε κάτι 
για τον πληθυσµό που είναι ήδη εδώ, 
φέρνουµε µετακλητούς εργαζόµενους 
από το εξωτερικό µε διακρατικές συµ-
φωνίες, κυρίως εποχικούς από συγκε-
κριµένες χώρες φιλικές προς την Ελλά-
δα σύµφωνα µε τις ανάγκες µας. Και 
εκσυγχρονίζουµε τον διοικητικό µηχα-
νισµό, προκειµένου να µπορεί αυτός να 
διεκπεραιώνει γρήγορα τα αιτήµατα.

n  Αναφερθήκατε πριν στο µήνυ-
µα που αυτή η κυβέρνηση ήδη 
στέλνει στην Ευρώπη. Το ερώτη-
µα είναι: η Ευρώπη το λαµβάνει 
το µήνυµα, κινείται στη σωστή 
κατεύθυνση; Με τη σωστή ταχύ-
τητα; Ή τελικά πάλι πηγαίνει πιο 
αργά από τις εξελίξεις;
Κοιτάξτε, νοµίζω ότι η Ευρώπη κινείται 
στη σωστή κατεύθυνση, αλλά όχι πά-
ντοτε µε την ταχύτητα που χρειάζεται. 
∆ιότι ο κόσµος αλλάζει και χρειάζεται 
ακόµα γρηγορότερα αντανακλαστικά. 
Το βέβαιον είναι ότι αυτό που δε χρει-
άζεται στις ευρωεκλογές που έρχονται 
είναι µια άνοδος του λαϊκισµού. Εµείς 
έχουµε πρόσφατη και δεινή εµπειρία 
από το κόστος του λαϊκισµού αλλά και 
κάποιοι άλλοι στην Ευρώπη, όπως για 
παράδειγµα στη Μεγάλη Βρετανία µε 
τα απόνερα του Βrexit.

Ωστόσο, η αλήθεια είναι ότι υπάρ-
χει ένα µεγάλο κοµµάτι Ευρωπαίων 
πολιτών που βλέπουν τις ευρωεκλο-
γές ως ευκαιρία για να στείλουν µη-
νύµατα διαµαρτυρίας. Εκεί η απάντη-
ση δεν µπορεί να είναι η αποδοκιµασία 
της ψήφου του λαού, αλλά η αποτελε-
σµατική πολιτική, η αποτελεσµατική δι-
αχείριση από πλευράς των δυνάµεων 
του µέτρου, του κέντρου, του ορθού λό-
γου, όπως είναι κατεξοχήν η Νέα ∆η-
µοκρατία, δηλαδή η πολιτική που δί-
νει λύσεις στα προβλήµατα. Με λίγα 
λόγια, πιστεύω ότι η άνοδος του λαϊκι-
σµού δεν είναι νοµοτελειακή αλλά έχει 
να κάνει και µε δικά µας σφάλµατα. Αν 
εµείς αποτύχουµε, ο κόσµος θα στρα-
φεί αλλού. Αν, όµως, πετύχουµε, φρά-
ζουµε τον δρόµο στους ακραίους και 
στους δηµαγωγούς.

Οι Ευρωπαίοι πολίτες µας το έχουν 
πει και µας το έχουν ξαναπεί, δε θέλουν 
το χάος, αυτό που ζήσαµε την περίοδο 
2015-2019, στα εξωτερικά σύνορα της 
Ένωσης.

n  Προφανώς δε θέλουν όµως 
και τα κακώς κείµενα της Σουη-
δία. Κινδυνεύει η χώρα µας να γί-
νει Σουηδία;
Στην Ελλάδα δεν έχουµε φαινόµενα 
Σουηδίας και πρέπει να προσέξουµε 

για να µην αποκτήσουµε. Η αλήθεια εί-
ναι ότι έχουµε µια µεγάλη επιτυχία στο 
ενεργητικό µας, που έχει να κάνει µε 
την ενσωµάτωση των Αλβανών µετα-
ναστών που ήρθαν τη δεκαετία του ́ 90, 
που, εκ των προτέρων, δεν ήτανε βε-
βαία και δεν ήταν και δεδοµένη.

Οφείλεται, µας λένε οι ειδικοί, ίσως 
και σε µια «µεσογειακή ευελιξία», που 
φαίνεται να έχει η ελληνική κοινωνία, 
η οποία µπορεί και απορροφά και εν-
σωµατώνει πιο εύκολα, µε τη µεγάλη 
της, µοναδική στην Ευρώπη ιστορική 
διαδροµή και ιστορική, αν θέλετε, προ-
σαρµοστικότητα, τέτοια µεταναστευτι-
κά ρεύµατα. Όµως, αυτή η επιτυχία δεν 
πρέπει να µας εφησυχάσει. Ασκούµε 
αυστηρή πολιτική στα σύνορα και, συν 
τω χρόνω, σοβαρή ενταξιακή πολιτική 
στο εσωτερικό, ώστε να αποφύγουµε τα 
κακώς κείµενα. Και, βέβαια, οι αρχές 
ασφαλείας είναι και πρέπει πάντα να εί-
ναι σε εγρήγορση, µε δεδοµένο και το 
επιβαρυµένο διεθνές περιβάλλον.

Η αλήθεια είναι ότι όταν ακολου-
θείς την οδό της λογικής, του µέσου 
δρόµου, που καταδικάζει την παράνο-
µη έλευση αλλά αποδέχεται την ανά-
γκη µιας µετανάστευσης µε όρους και 
κανόνες, αυτό που λίγο-πολύ πρεσβεύ-
ει η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων, 
πρέπει να αποδεχθείς ότι θα δέχεσαι 
πυρά και από τη µια και από την άλλη 
πλευρά. Κάποιοι θα σε θεωρούν απάν-
θρωπο και υπερβολικά αυστηρό και κά-
ποιοι άλλοι χαλαρό. ∆εν ισχύει ούτε το 
ένα ούτε το άλλο και πυξίδα µας είναι 
µόνον το εθνικό συµφέρον.

Τα «εύκολα τα λόγια τα µεγάλα» 
έχουν αποδειχθεί «λόγια του αέρα» και, 
ενίοτε, πολύ ακριβά και τα παραδείγµα-
τα και από το εξωτερικό το αποδεικνύ-
ουν. Η Μελόνι ήρθε στην εξουσία µε 
µια πολύ σκληρή αντι-µεταναστευτική 
ατζέντα και προσαρµόστηκε στις ανά-
γκες της ιταλικής οικονοµίας πολύ γρή-
γορα. Το Βrexit έγινε για να µειωθεί η 
µετανάστευση και οκτώ χρόνια µετά η 
µετανάστευση έχει τριπλασιαστεί στο 
Ηνωµένο Βασίλειο! Άρα καλό είναι να 
µιλάµε ρεαλιστικά και επί του πραγµα-
τικού και του πρακτέου, όπως κάνει η 
ελληνική µεταναστευτική πολιτική, γί  
αυτό και την προσέχουνε στις Βρυξέλ-
λες, γί  αυτό και η Ευρωπαία Επίτρο-
πος, η Σουηδέζα Ύλβα Γιόχανσον, δεν 
είναι τυχαίο, όταν ήρθε εδώ πριν από 
ένα µήνα, την επαίνεσε, γιατί ακριβώς 
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανά-
γκες της ελληνικής και της ευρωπαϊ-
κής κοινωνίας. Αυστηρή στο παράνο-
µο, αµείλικτη ενάντια στη διακίνηση 
µεταναστών, αποφασιστική στην προ-
στασία των συνόρων και της ανθρώπι-
νης ζωής, αλλά και αποδεχόµενη τη λε-
λογισµένη νόµιµη µετανάστευση.
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‘‘

Συνέχεια από την 
προηγούµενη σελίδα

Όταν ακολουθείς 
την οδό της λογικής, 
του µέσου δρόµου, 
αυτό που λίγο-πολύ 
πρεσβεύει η µεγάλη 
πλειοψηφία των 
Ελλήνων, πρέπει να 
αποδεχθείς ότι θα 
δέχεσαι πυρά και από 
τη µια και από την 
άλλη πλευρά. Όµως 
πιστεύουµε ότι έτσι 
υπηρετούµε το εθνικό 
συµφέρον και το καλό  
του ευρύτερου 
συνόλου

Ο ∆ηµήτρης Καιρίδης 
µε τον πρωθυπουργό 
Κυριάκο Μητσοτάκη
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’Η επιστολή Μπλίνκεν προς το Κογκρέσο που συνδέει την προµήθεια
F-16 µε ηρεµία στο Αιγαίο, πριν από µερικά χρόνια θα φαινόταν αδιανόητη

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΣΠΟΤΟΠΟΥΛΟΣ
∆ΙΕΘΝΟΛΟΓΟΣ

ΤΟΥΡΚΙΑ: ΤΙ Ο∆ΗΓΗΣΕ ΣΤΗΝ ΗΡΕΜΙΑ...

T
ο τελευταίο διάστηµα χαρα-
κτηρίζεται από µια περίοδο 
πρωτοφανούς ηρεµίας στο 
Αιγαίο, η µακρύτερη από 

την τραγωδία της Κύπρου. Η Τουρκία, 
όλη αυτή την περίοδο, επιχειρεί να επα-
ναπροσδιορίσει την πολιτική της στάση 
έναντι των Ηνωµένων Πολιτειών και 
της Ελλάδας µε στόχο την ολοκλήρωση 
της απόκτησης αεροσκαφών F-16 και 
την βελτίωση των σχέσεων της µε τη ∆ύ-
ση. Η προηγούµενη αδιέξοδη εξωτερι-
κή πολιτική της οδήγησε σε µια περίοδο 
αβεβαιότητας, µε τον πόλεµο στην Ου-
κρανία και την επακόλουθη τροµοκρα-
τική επίθεση στο Ισραήλ να ενισχύουν 
τον ρόλο του ΝΑΤΟ και να αποµακρύ-
νουν την Άγκυρα από το Ισραήλ, θέτο-
ντας σε αµφισβήτηση την ενεργειακή 
της στρατηγική.

Σε αυτό το πλαίσιο, η Τουρκία έθεσε 
ως κύριο στόχο να αποκτήσει αεροσκά-
φη προηγούµενης γενιάς, παρά το γεγο-
νός ότι η Ελλάδα είχε ήδη µεταβεί στον 
προθάλαµο των αεροσκαφών πέµπτης 

γενιάς. Η επιστολή του κ. Μπλίνκεν 
προς το Κογκρέσο που συνδέει την προ-
µήθεια F-16 µε ηρεµία στο Αιγαίο, πριν 
από µερικά χρόνια θα φαινόταν αδιανό-
ητη.

Η Τουρκία, λοιπόν, είχε βρεθεί σε 
ένα “στρατηγικό κενό”. Αυτό συνέβη λό-
γω της πολιτικής που ακολούθησε στο 
πλαίσιο της συνεργασίας µε τη Ρωσία, 
σε συνδυασµό µε τις ενέργειες της Ελ-
λάδας που ενίσχυσαν τις σχέσεις της µε 
τη ∆ύση. Εν τέλει, η προσπάθεια του κ. 
Ερντογάν να αποκαταστήσει το χαµέ-
νο έδαφος αποδεικνύεται δύσκολη, κα-
θώς οι επιπτώσεις των προηγούµενων 

πολιτικών είναι βαθιές και θα απαιτή-
σουν πολύ καιρό για να διορθωθούν. 
Αυτό συµβαίνει ειδικότερα σε µια περί-
οδο κατά την οποία η Τουρκία χρειάζε-
ται κεφάλαια για την ανάκαµψη της οι-
κονοµίας της.

Ωστόσο, η Τουρκία διατηρεί σταθε-
ρές τις στρατηγικές επιδιώξεις, τόσο στο 
Αιγαίο όσο και στη Μεσόγειο, προσαρ-
µόζοντας τον λόγο της στις περιστάσεις. 
Αυτό φαίνεται ιδιαίτερα την πολιτική της 
Άγκυρας έναντι της Λευκωσίας. Η Κύ-
προς παραµένει µια διαφορετική περί-
πτωση για την Τουρκία. Η παρουσία της 
Κύπρου ως αναγνωρισµένου κράτους 

αποτελεί απειλή για τα τουρκικά σχέδια 
στη Μεσόγειο. Η Τουρκία δεν αναγνω-
ρίζει την Κύπρο ως κράτος και αντιµε-
τωπίζει την ύπαρξή της ως προέκταση 
των ακτών της, δυσκολευόµενη να κα-
τανοήσει τη νοµική υπόσταση της Κύ-
πρου. Αντίθετα, η Ελλάδα στηρίζει πλή-
ρως τη νοµική υπόσταση της Κύπρου 
και προωθεί τα συµφέροντά της σε δι-
εθνές επίπεδο.

Σε ένα τέτοιο πλαίσιο, ελπίζουµε ότι 
η παρούσα περίοδος θα είναι µια περί-
οδος ηρεµίας. Από τη δεκαετία του ‘70 
µέχρι σήµερα, δεν είχαµε ποτέ τόσο µε-
γάλο χρονικό διάστηµα χωρίς παραβι-
άσεις από την Τουρκία. Αυτό αντιστρέ-
φει µια πολιτική που εφαρµόζεται από 
τη δεκαετία του ‘70. Παρόλα αυτά, δεν 
µειώνει τις διεκδικήσεις της Τουρκίας. 
Ωστόσο, η ειρήνη στην περιοχή µας εί-
ναι πρωταρχικής σηµασίας. Η ένταση 
δεν εξυπηρετεί την Ελλάδα, αφού εµείς 
επιδιώκουµε να επιλύσουµε ειρηνικά τις 
διαφορές µας µε την Τουρκία, σύµφωνα 
µε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο.

ΑΡΘΡΟ/

Από τη δεκαετία του ‘70 µέχρι σήµερα, δεν είχαµε ποτέ 
τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα χωρίς παραβιάσεις 

από την Τουρκία. Αυτό αντιστρέφει µια πολιτική που 
εφαρµόζεται από τη δεκαετία του ‘70. Παρόλα αυτά, δεν 

µειώνει τις διεκδικήσεις της Τουρκίας.



T
ην ώρα που η Ελλάδα 
παραπαίει, µεταξύ πα-
ράτασης ζωής και χρε-
οκοπίας, «...η Τουρ-

κία διεκδικεί δικαίωµα λόγου στις 
µεσογειακές ισορροπίες και πρέ-
πει να εγκαθιδρύσει µία στρατηγι-
κή πολιτικής για τα Βαλκάνια και 
την Αδριατική»! (Αχµέτ Νταβού-
τογλου). Αλλά και αν πάµε χρόνια 
πιο πίσω, µπορούµε να θυµηθού-
µε την Τουρκάλα πρωθυπουργό, 
Τανσού Τσιλέρ, όταν επιβεβαίωνε 
το casus belli κατά της χώρας µας. 
Μια δηµοσιογράφος την είχε ρωτή-
σει αν η Τουρκία εννοούσε ως αι-
τία πολέµου την επέκταση των 12 
µιλίων από την Ελλάδα και στο Ιό-

νιο. Η Τσιλέρ απάντησε τότε: «Πα-
ντού!»… 

Μπορεί σήµερα η τρόικα να κά-
νει υποδείξεις στην Αθήνα ακόµη 
και για την εθνική µας ασφάλεια, η 
οικονοµική υποδούλωση όµως δεν 
είναι τίποτα µπροστά σε αυτά που 
µεθοδεύουν σε βάρος µας τα νέ-
ο-οθωµανικά γεράκια, που έχουν 
αντιληφθεί την γεωπολιτική σηµα-
σία της Αδριατικής και του πλουσί-
ου σε κοιτάσµατα πετρελαίου Ιονί-
ου. Από την εποχή της Ρωµαϊκής 
Αυτοκρατορίας και της αναγεννη-
σιακής Βενετίας, το Ιόνιο πέλαγος 
αποτελούσε θέατρο ισχυρών ναυ-
τικών συγκρούσεων. Σήµερα επι-
προσθέτως, το Ιόνιο, µε τις έρευνες 

για πετρέλαιο προ των πυλών, απο-
δεικνύεται κοµβικό προς την δια-
κίνηση των ενεργειακών πόρων 
προς τα ευρωπαϊκά κράτη. Και 
πιο συγκεκριµένα, η Κέρκυρα και 
προεκτατικά τα στενά του Οτράντο 
ελέγχουν τους θαλάσσιους δρό-
µους προς την Αδριατική, είναι δη-
λαδή η «Λήµνος του Ιονίου». 

Η στήριξη της Τουρκίας στην 
διαδικασία «ανεξαρτησίας» του 
Κοσσόβου, o πατερναλισµός που 
επιδεικνύει στον σκοπιανό αλυ-
τρωτισµό, η διείσδυσή της σε ελ-
ληνική και βουλγαρική Θράκη, 
και ακόµη και στην πιο µακρινή 
Βοσνία, δείχνει πως η «επιστροφή 
της αυτοκρατορίας στα Βαλκάνια» 

είναι σε εξέλιξη! 
Στα τουρκικά σχέδια άλωσης 

των Βαλκανίων και  περικύκλωσης 
της Ελλάδος από κάθε πλευρά, Αλ-
βανία και Σκόπια αναδεικνύονται 
σε πρόθυµα εργαλεία της Άγκυρας 
προς άσκηση γεωπολιτικής πίεσης 
προς τη χώρα µας. Τα αδύναµα, 
πλην σε εθνικιστικό πυρετό, δυτι-
κά βαλκανικά κράτη, έχουν απο-
κτήσει µε τη θέλησή τους... νονό. 
Και όταν ο νονός λέγεται Τουρκία, 
τα πράγµατα για ένα µέλλον ειρή-
νης και συνύπαρξης γίνονται δυ-
σκολότερα για όλους. 

Το «σφιχταγκάλιασµα» των Τι-
ράνων από την Άγκυρα, ξεκίνησε 
το 1992. Έναν χρόνο µετά υπογρά-
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Σε στρατηγική 
περικύκλωση της 
Ελλάδος προχωρά 
µεθοδικά η Τουρκία, 
εξέλιξη που αν 
ολοκληρωθεί θα 
συντελέσει στην οµηρία 
της πατρίδας µας!
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– Η Αλβανία πιόνι στη σκακιέρα του νέο-οθωµανισµού.
– Σε εξέλιξη η επιστροφή της «Αυτοκρατορίας» στα Βαλκάνια! 

Γράφει ο Ανδρέας Μαζαράκης

ΕΘΝΙΚΑ/

ΝΑΥΤΙΚΗ ΒΑΣΗ 
ΑΥΛΩΝΑΣ

Το μακρύ χέρι 
της Άγκυρας στο Ιόνιο! 



φτηκε τουρκοαλβανικό σύµφωνο 
συνεργασίας έναντι επιθέσεως από 
τρίτο κράτος (ο νοών νοείτω...) και 
η Τουρκία ανακατασκεύασε τη ναυ-
τική βάση στον Αυλώνα. Το 2010 
ολοκλήρωσε και τη βάση φιλοξενί-
ας και ανεφοδιασµού υποβρυχίων 
στο ∆υρράχιο, ενώ ανακατασκεύ-
ασε και αλβανικό αεροδρόµιο στο 
Kucove και παρείχε τεχνική υπο-
στήριξη προς ανασυγκρότηση των 
αλβανικών Ενόπλων ∆υνάµεων. 
Επιπλέον η Τουρκία ανέλαβε την 
αναδιοργάνωση της αλβανικής αε-
ροπορικής Ακαδηµίας (αντίστοιχης 
της Σχολή Ικάρων), ενώ από την 
στρατιωτική ακαδηµία των Τιρά-
νων υιοθετήθηκε η εκµάθηση της 
τουρκικής γλώσσας στους Αλβα-
νούς ευέλπιδες! 

Αξίζει όµως —και παρουσιάζει 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον— να δούµε 
πώς οι Τούρκοι «έβαλαν στο χέ-
ρι» τη ναυτική βάση του Αυλώνα. 
Όταν ανέβηκε στην εξουσία το σο-
σιαλιστικό κόµµα του Φάτος Νά-

νο, επισκέφθηκε την Αθήνα ο τότε 
Αλβανός υπουργός άµυνας Σαµπί 
Μπρόκαϊ. O εν λόγω ήταν άνθρω-
πος της εµπιστοσύνης του Νάνο, 
και από κοινού διατηρούσαν καλές 
σχέσεις µε το «βαθύ» ΠΑΣΟΚ, ιδί-
ως µε τον τότε υπουργό Εθνικής 
Άµυνας, Άκη Τσοχατζόπουλο. O 
Μπρόκαϊ συζήτησε εκείνη την πε-
ρίοδο τη συνεργασία µε την ελλη-
νική ανακατασκευή της ναυτικής 
βάσης. Ως ένα χρονικό σηµείο οι 
διαπραγµατεύσεις έβαιναν καλώς, 
τελικά όµως η συµφωνία δεν προ-
χώρησε ποτέ. 

Τρεις µόλις µήνες µετά τις τε-
λευταίες ελληνοαλβανικές επαφές, 
επισκέφθηκε τα Τίρανα ο υπουρ-
γός άµυνας της Τουρκίας... Αµέσως 
µετά τις επαφές µε τους Τούρκους, 
οι Αλβανοί ανακάλυψαν πως δεν 
θα µπορούσαν να παραχωρήσουν 
µια τόσο σηµαντική βάση στην Ελ-
λάδα. Την παραχώρησαν όµως 
στην Τουρκία, και λίγο µετά —τον 
Μάρτιο του 1998-- υπογράφτηκε µε 

κάθε επισηµότητα η σχετική συµ-
φωνία. Οι αλβανικές ευαισθησίες 
εξαφανίστηκαν µπροστά στα εκα-
τοµµύρια και την τεχνική βοήθεια 
που προσέφεραν οι Τούρκοι….

Τα τελευταία τρία χρόνια, το 
τουρκικό πολεµικό Ναυτικό, εκ-
µεταλλευόµενο τη βάση Αυλώνα, 
επιδεικνύει έντονη ναυτική παρου-
σία στη θάλασσα του Ιονίου, ενώ 
από την λιβυκή εξέγερση και µε-
τά, οι περιπολίες τουρκικών φρε-
γατών νότια της Κρήτης τείνουν να 
καταστούν µόνιµες! Φτάσαµε έτσι 
να βλέπουµε τουρκικές φρεγάτες 
όχι µόνο έξω από την Μύκονο ή 
το Σούνιο, αλλά δυτικά της Κεφα-
λονιάς ή των ακτών της Ηλείας.... 
Πρόσφατα µάλιστα υπήρξε στην 
Κρήτη σχετική αναστάτωση µετα-
ξύ των πολιτών. 

Οι συνέπειες... Το τι θα µπο-
ρούσε να προκύψει σε περίπτωση 
ελληνοτουρκικής κρίσης για την 
ασφάλεια της πατρίδας µας από τα 
παραπάνω, προκύπτει εύκολα από 

µια µατιά στον χάρτη. Σε απλά ελ-
ληνικά, η Τουρκία είναι πλέον σε 
θέση να δηµιουργήσει, µε δεδο-
µένη και την αλβανική σύµπραξη, 
προβλήµατα στα µετόπισθεν της 
Ελλάδος. ∆ιότι πέρα από τη χρήση 
των υποδοµών της βάσης Αυλώ-
νος από µονάδες επιφανείας (φρε-
γάτες), οι Τούρκοι προωθούν εδώ 
και καιρό την πώληση των παλαι-
οτέρων αεροσκαφών F-16 Block 
30 που διαθέτουν, στην Αλβανία. 
Έτσι, θα δηµιουργηθεί µια αερο-
ναυτική δύναµη στο Ιόνιο. Μια µι-
κρή, πλην υπολογίσιµη, αεροναυ-
τική δύναµη, η οποία την κρίσιµη 
ώρα που οι ελληνικές Ένοπλες ∆υ-
νάµεις θα δίνουν τον υπέρ πάντων 
αγώνα να κρατηθεί το Αιγαίο, θα 
επιφέρει σύγχυση στα µετόπισθεν. 

Για να αντιµετωπίσει την απρό-
σµενη απειλή, η Ελλάδα θα ανα-
γκαστεί τότε να µεταφέρει δυνά-
µεις από το Αιγαίο στη θάλασσα 
της Κέρκυρας. Έτσι η Τουρκία θα 
έχει επιτύχει τη διάσπαση των ελ-
ληνικών δυνάµεων, εξέλιξη άκρως 
επιθυµητή για αυτήν ταυτόχρονα 
άκρως επικίνδυνη για την ελληνι-
κή αµυντική διάταξη και ασφάλεια. 
Υπάρχει ωστόσο και µια πρόσθε-
τη εφιαλτική πιθανή διάσταση: Η 
συνεργασία την κρίσιµη ώρα των 
τουρκικών δυνάµεων µε τους Αλ-
βανούς οπλοφόρους του UCK και 
του UCC (= Απελευθερωτικός 
Στρατός Τσαµουριάς -- υπάρχει 
κι αυτό!). Τροµοκρατικά πλήγµα-
τα στα Επτάνησα ή την ηπειρωτική 
δυτική Ελλάδα θα είναι κάτι µάλ-
λον εύκολο µέσα από µια τέτοια σύ-
µπραξη, δηµιουργώντας συνθήκες 
«αλά Κόσοβο» στην Θεσπρωτία ή 
την ευρύτερη περιοχή.

Τι µπορεί να γίνει σήµερα, πριν 
βρεθούµε προ οδυνηρών εκπλήξε-
ων αύριο; Σε κάθε επί µέρους το-
µέα, η Αθήνα να εφαρµόσει — επι-
τέλους διεκδικητική και όχι φοβική 
πολιτική. Στο Ιόνιο, η Ελλάδα θα 

πρέπει να προχωρήσει δηµιουργώ-
ντας νόµιµα τετελεσµένα, που θα 
κατοχυρώνουν τα ελληνικά δίκαια. 
H χώρα µας θα πρέπει να ξεκαθα-
ρίσει στα Τίρανα πως η εσκεµµένη 
καθυστέρηση που εφαρµόζουν (µε 
υποκίνηση των Τούρκων) στο θέµα 
του καθορισµού θαλασσίων συνό-
ρων και ΑΟΖ, θα έχει επιπτώσεις 
στην ευρωπαϊκή πορεία της Αλβα-
νίας. 

Παρά την οικονοµική καχεξία, 
η Ελλάδα θα πρέπει να επιδείξει 
ξανά στρατιωτική παρουσία στην 
περιοχή του Ιονίου, και υπάρχουν 
οικονοµικές λύσεις προς τούτο. Θα 
πρέπει να αυξηθεί κυρίως η αερο-
ναυτική ελληνική παρουσία. Ειδι-
κότερα: 

¹ Μια ελληνική φρεγάτα (από 
τις 14 που διαθέτει το Πολεµικό 
Ναυτικό) να αποσπαστεί στη Ναυ-
τική ∆ιοίκηση Ιονίου, ώστε να αυ-
ξηθεί η επιτήρηση ολόκληρου του 
θαλασσίου χώρου από Πατραϊκό 
κόλπο έως βορείως Κέρκυρας στε-
νά Οτράντο. 

¹ Παρουσία ολιγοµελών ειδι-
κών µονάδων (ΟΥΚ) σε Μαθρά-
κι-Οθωνούς-Ερείκουοα. 

¹ Επαναδραστηριοποίηση του 
ΝΑΣΚΕ (Ναυτικού Σταθµού Κέρ-
κυρας) και ενίσχυση µε σκάφη του 
Λιµενικού Σώµατος στην Κέρκυρα. 

¹ Αναβάθµιση της —υποβαθ-
µισµένης— Ν∆Ι (Ναυτικής ∆ιοί-
κησης Ιονίου) στην Πάτρα. 

Τα παραπάνω, εκτός των άλ-
λων, θα αµβλύνουν και τα προ-
βλήµατα µε το λαθρεµπόριο και τη 
λαθροµετανάστευση στην ευρύ-
τερη περιοχή του Ιονίου. Κυρίως 
όµως θα καταδείξουν πως η Ελλά-
δα, έστω και εν µέσω οικονοµικής 
κρίσης, δεν είναι διατεθειµένη να 
προβεί σε εκπτώσεις ως προς την 
εθνική της κυριαρχία και δεν είναι 
διατεθειµένη να δεχθεί πισώπλατα 
χτυπήµατα ως προς την ασφάλεια 
και ακεραιότητά της…  
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Μπορεί σήµερα η τρόικα να κάνει υποδείξεις στην 
Αθήνα ακόµη και για την εθνική µας ασφάλεια, η οι-
κονοµική υποδούλωση όµως δεν είναι τίποτα µπρο-

στά σε αυτά που µεθοδεύουν σε βάρος µας τα νέ-
ο-οθωµανικά γεράκια, που έχουν αντιληφθεί την 

γεωπολιτική σηµασία της Αδριατικής και του πλου-
σίου σε κοιτάσµατα πετρελαίου Ιονίου.



Η
χρυσή τοµή φαίνεται 
πως βρέθηκε και η µία 
πλευρά διατίθεται να 
προσεγγίσει την άλλη 

καθώς, αυτή τη φορά, τόσο η κυβέρ-
νηση όσο και οι εκπρόσωποι των 
αγροτικών µπλόκων γυρίζουν σελί-
δα σκοπεύοντας να συνεννοηθούν 
κυρίως για τα κόστη, τις αποζηµιώ-
σεις και τα έργα υποδοµών. Όµως η 
χαώδης απόσταση µεταξύ των τιµών 
«από το χωράφι στο ράφι» λαµβάνει 
ανεξέλεγκτες διαστάσεις παγιώνο-
ντας τη συγκυριακή αισχροκέρδεια 
σε κερδοσκοπική απληστία. Η τιµή 
του µαλακού σιταριού από τον πα-
ραγωγό ανέρχεται φέτος στα 18-20 
λεπτά το κιλό όταν η φραντζόλα των 
300 γραµµαρίων (το «µισό κιλό» 
δηλαδή) πωλείται στους φούρνους 
το λιγότερο 1 ευρώ! Ένα κιλό πορ-
τοκάλια φορτώνονται από τη δεν-
δροκαλλιέργεια στα 30 λεπτά το κι-
λό και καταλήγουν στη λιανική στο 
1,40 ευρώ. Στα λαχανικά, ενώ το κό-
στος µειώθηκε το 2023 κατά 5,2%, 
η τιµή στο ράφι αναπροσαρµόζεται 
συνεχώς κατά 10-15%. Στην ντοµά-
τα καταγράφεται απόκλιση 152% 
από το χωράφι (80 λεπτά), στο ρά-
φι (2 ευρώ) και στο µαρούλι 240% 
από τα 20 λεπτά στα 70 λεπτά έως 
1 ευρώ.  

 
Εµπλοκή εγκληµατικών 
οργανώσεων 
Σε ορισµένα δε προϊόντα, ιδίως 
στο ελαιόλαδο και το κρέας, την 

τελευταία διετία παρατηρείται 
συµµετοχή εγκληµατικών οµά-
δων, εγχώριων και αλλοδαπών, 
στην εισαγωγή - εξαγωγή, τη διά-
θεση εµπορία, επειδή τα υπερκέρ-
δη προσεγγίζουν ή και ξεπερνούν 
τα ανάλογα από τη διακίνηση µε-
ταναστών, τη σωµατεµπορία, το 
λαθρεµπόριο καυσίµων και αλκο-
ολούχων ακόµη και από τα ναρ-
κωτικά (κάνναβη). 

Για παράδειγµα φέτος, το έξ-
τρα παρθένο ελαιόλαδο πωλείται 
στα ράφια από 12,3 έως 16,7 ευ-
ρώ το λίτρο, χωρίς ακόµα να έχει 
αρχίσει να διατίθεται στις βιο-
µηχανίες το προϊόν της νέας σο-
δειάς, το οποίο φεύγει από τον 
παραγωγό από 8 έως 10,80 ευ-
ρώ το κιλό. Το δε χύµα ελαιόλα-
δο ανέρχεται στα 170-180 ευρώ ο 
16κιλος ντενεκές, όταν τις προη-
γούµενες χρονιές πωλούνταν 60 
και 70 ευρώ. 

Αν και η πρώτη εµπορική 
πράξη για το ελαιόλαδο της νέ-
ας παραγωγικής περιόδου έγινε 
στην τιµή των 9,25 ευρώ το κιλό, 
στη συνέχεια η τιµή του είχε υπο-
χωρήσει στα 7-7,5 ευρώ το κιλό, 
λόγω της περιορισµένης ζήτησης. 
Ωστόσο, οι νέες αναθεωρηµένες 
προβλέψεις του ∆ιεθνούς Συµ-
βουλίου Ελαιοκοµίας (IOC), οι 
οποίες δείχνουν περαιτέρω µεί-
ωση της παραγωγής για τις µεσο-
γειακές ελαιοπαραγωγικές χώ-
ρες αναθερµαίνει την αγορά και 

ωθεί προς τα πάνω τις τιµές.
Το Συµβούλιο τοποθετεί 

την ισπανική παραγωγή στους 
766.000 τόνους από 780.000 
την περίοδο 2022-2023, ενώ, 
σύµφωνα µε εκτιµήσεις εκπρο-
σώπων του κλάδου της ελληνι-
κής αγοράς, η εγχώρια παρα-
γωγή θα κυµανθεί από 160.000 
έως180.000 τόνους από 320.000 
πέρυσι, δηλαδή µειωµένη κατά 
περίπου 50%.

 
Ελληνοποιήσεις
Όσον δε για τα κρέατα, τα πράγµα-
τα είναι επίσης δυσάρεστα και δι-
αρκώς επιδεινούµενα λόγω των 
αθρόων «ελληνοποιήσεων» αµνο-
εριφίων και χοιρινών που  φηµο-
λογείται εντόνως ότι αντιστοιχούν 
στο 75% - 80% της φετινής αγο-
ράς εξαιτίας της µείωσης της εγχώ-

ριας παραγωγής και της διάθεσης 
του µεγαλύτερου µέρους της σε πο-
λύ καλύτερες τιµές στο εξωτερικό. 
Υπολογίζεται ότι η τιµή του παρα-
νόµως εισαγόµενου κρέατος από 
τα βόρεια σύνορα της χώρας, ανέρ-
χεται στα 3 ευρώ για το αρνί, στα 
2 ευρώ για το κατσίκι και πιο κά-
τω προς το 1,5 ευρώ για τα χοιρινά 
όταν στη λιανική πωλούνται άνω 
των 10-14 ευρώ κατά µέσο όρο.

Σηµειώνεται πως η πρόσφα-
τη δολοφονία του επιχειρηµατία 
Χρ. Γιαλιά στη Μάνδρα έχει τέ-
τοιο ερευνητικό υπόβαθρο από την 
Αστυνοµία καθώς ο εκλιπών διέ-
θετε εταιρείες εµπορίας και επεξερ-
γασίας κρεάτων και πλήθος κατα-
στηµάτων εστίασης (ως ιδιοκτήτης, 
µέτοχος κτλ) ανά την επικράτεια, 
στην Ιταλία, την Αλβανία και τη 
Βουλγαρία.  

Καταγγελίες 
Οι θεσσαλοί κτηνοτρόφοι έχουν 
επισήµως καταγγείλει στο υπ. 
Αγροτικής Ανάπτυξης πως την 
περίοδο των Χριστουγέννων και 
εντεύθεν µπαίνουν ανεξέλεγκτα 
στην Ελλάδα ζωντανά ζώα από 
τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία, 
τα οποία σφάζονται χωρίς την 
παρουσία κτηνιάτρου και στη 
συνέχεια πωλούνται σε χαµηλές 
τιµές ως ελληνικά. Αναφέρουν 
επίσης ότι «για να ασχοληθεί ο 
κτηνοτρόφος και να µεγαλώ-
σει ένα αρνί, ώστε να το πουλή-
σει το Πάσχα στα 9 µε 9,5 κιλά, 
θα πρέπει να πάρει τιµή άνω των 
6 ευρώ/κιλό, αφού κάτω των 5 
ευρώ το κιλό θα βρεθεί ζηµιω-
µένος και θα χάσει και τα λεφτά 
που έβαλε. Στο πλαίσιο αυτό, οι 
Έλληνες κτηνοτρόφοι γυρνούν 
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Ένα κιλό πορτοκάλια φορτώνονται από τη 
δενδροκαλλιέργεια στα  30 λεπτά το κιλό και 
καταλήγουν στη λιανική στο 1,40  ευρώ.

Του ∆. Γιαννακόπουλου
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Ποιοι «απογειώνουν» 
τις τιμές από 
το χωράφι στο ράφι



την πλάτη τους στην παραγωγή 
αµνοεριφίων και έχουν στρα-
φεί περισσότερο στην γαλακτο-
παραγωγή, πεδίο στο οποίο µπο-
ρεί οι τιµές να φθίνουν, ωστόσο 
καλύπτουµε τουλάχιστον τα έξο-
δά µας».

 
Απογείωση κόστους 
Από τα συγκριτικά στοιχεία της 
ΕΛΣΤΑΤ για το δείκτη Εισρο-
ών-Εκροών στον κλάδο της γε-
ωργίας και της κτηνοτροφίας, 
αναδεικνύεται ότι στο διάστηµα 
Νοεµβρίου 2021 έως Νοεµβρίου 
2023, η αύξηση του κόστους πα-
ραγωγής οφείλεται κατά κύριο 
λόγο στα λιπάσµατα, οι τιµές των 
οποίων εκτινάχθηκαν κατά 32% 
και στα µηχανήµατα καλλιέργειας 
(+26,3%). Ακολουθεί το κόστος 
της συντήρησης και κατασκευής 

κτιριακών εγκαταστάσεων, αλ-
λά και του µηχανολογικού εξοπλι-
σµού το οποίο ανέβηκε κατά 22%.

Τα έξοδα για το σχηµατισµό 
πάγιου κεφαλαίου παρουσίασαν 
µεγαλύτερη άνοδο (+17,2%) από 
τα αναλώσιµα µέσα (+15,8%). 
Στην πρώτη κατηγορία, σηµαντι-
κή ήταν η επιβάρυνση για τους 
αγρότες από τις αυξήσεις στα γε-
ωργικά µηχανήµατα και τον εξο-
πλισµό (+17,6%), στα τρακτέρ 
(15,5%) και στα γεωργικά κτίρια 
(+14,6%). Σε ό,τι αφορά στα ανα-
λώσιµα, τις µεγαλύτερες ανατιµή-
σεις παρουσίασαν, πέρα από τα 
λιπάσµατα, η ενέργεια και τα λι-
παντικά µε +16,3%, οι ζωοτροφές 
µε +12,6%, τα γεωργικά φάρµακα 
µε +12,5%, οι σπόροι µε +10,3% 
και τα κτηνιατρικά φάρµακα µε 
+10%.
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‘‘Το χύµα ελαιόλαδο ανέρχεται στα 170-180 ευρώ ο 
16κιλος ντενεκές, όταν τις προηγούµενες 

χρονιές πωλούνταν 60 και 70 ευρώ. 
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ΡΕΠΟΡΤΑΖ/

Η «περίπτωση» της Θεσσαλίας 
Στη χειρότερη θέση όλων βρίσκονται οι 
45.000 πληγέντες από τις θεοµηνίες   Daniel  
και  Elias οι οποίες εκδηλώθηκαν σε χρονική 
απόσταση δύο εβδοµάδων µεταξύ τους  τον πε-
ρασµένο Σεπτέµβριο  και παρά τη µικρή τους δι-
άρκεια κατέστρεψαν, σχεδόν ολοσχερώς, περισ-
σότερα από  180.000 στρέµµατα καλλιεργήσιµης 
έκτασης στους νοµούς της Θεσσαλίας, στη βό-
ρεια Φθιώτιδα και την   Εύβοια.  Όπως προκύ-
πτει από τις σχετικές εκθέσεις των πραγµατο-
γνωµόνων του  ΕΛΓΑ, τις  οποίες επικαλούνται 
οι Θεσσαλοί αγρότες, στον Παλαµά Καρδίτσας, 
στα διαµερίσµατα του Βλοχού και της  Μετα-
µόρφωσης, στο Κεραµίδι και τον Αγ. ∆ηµήτριο,   
στις κοινότητες κατά µήκος της παλαιάς εθνικής 
οδού Λάρισας – Καρδίτσας και Καρδίτσας  - Λα-
µίας  αλλά  και από την πλευρά της Μαγνησί-
ας στις παρακάρλιες περιοχές  (πέριξ της λίµνης 
Κάρλας), στο Στεφανοβίκι,  στον Ριζόµυλο, το  
Σέσκλο, το  Βελεστίνο , το Αερινό κτλ, τα περισ-
σότερα σπίτια  εγκαταλείφθηκαν επειδή  είναι 
«φουσκωµένα» από την υγρασία ενώ η  ∆ΕΗ 
δεν έχει καταφέρει να αντικαταστήσει τα ρολό-
για και να επαναφέρει το ρεύµα.

 
Καλλιέργειες
 Το νερό εξακολουθεί  να λιµνάζει  σε πολλά κτή-
µατα. Σε άλλα σηµεία, στους Σοφάδες, το Καπ-
παδόκειο, το Ανώγιο, την Αγ. Παρασκευή και το 
Καρποχώρι, τα φερτά υλικά και τα µπάζα από τα 
ποτάµια αφέθηκαν αµάζευτα στις άκρες του  δρό-
µου.  Κάποια γεφύρια δεν έχουν καθαριστεί από 
τα χώµατα, όπως και µικροί υποσταθµοί και κο-
λώνες της ∆ΕΗ. Στον Παλαµά, τα µισά περίπου 
κτήµατα µε βαµβάκι ή αραποσίτι είναι ακαλλιέρ-
γητα ενώ 3-4 εκκοκκιστήρια έκλεισαν λόγω κα-
ταστροφών, έλλειψης εµπορευµάτων και µειωµέ-
νης ζήτησης από την Τουρκία  όπου εξάγεται το 
κυριότερο µέρος της ετήσιας σοδειάς.

Γραφειοκρατία
 Οι πληγέντες επισηµαίνουν ότι  εξαγγελίες  για την  
αύξηση του ύψους της αποζηµίωσης  έως του πο-
σού των 10.000  ευρώ, είναι µεν θετικές ωστόσο 
«οι πιο πολλοί δεν πήραµε  ούτε το πρώτο ποσό των  
2.000 ευρώ ενώ αρκετοί υπέστησαν  ζηµιές άνω 
των 200.000 – 300.000 ευρώ,  χάνοντας τον µηχα-
νολογικό τους εξοπλισµό, τα ζώα τους, τα ποτιστικά 
τους  κτλ». Περαιτέρω,  τα κονδύλια είναι µεν  εξα-
σφαλισµένα αλλά  ο διοικητικός  µηχανισµός  αδυ-
νατεί να ανταπεξέλθει  στις οµολογουµένως τερά-
στιες απαιτήσεις. Στον αντίποδα, οι υπηρεσίες του 
υπ. Αγροτικής Ανάπτυξης µελετώντας τις υποβλη-
θείσες  αιτήσεις,  διαπιστώνουν σοβαρές αποκλίσεις 
στις δηλωθείσες ζηµίες. Για παράδειγµα στην κτη-
νοτροφία, ενώ τα κλιµάκια των κτηνίατρων έχουν  
συλλέξει  60.000 νεκρά ζώα, δηλώθηκαν απώλειες 
άνω των 130.000 και κάτι αντίστοιχο  συνέβη και µε 
τους µελισσοπαραγωγούς.

Ωστόσο δεν παύει να αποτελεί πραγµατικότη-
τα πως εκατοντάδες οικογένειες  δεν διαθέτουν πλέ-
ον καλλιεργήσιµο κλήρο και ότι τα έργα αποκατά-
στασης και υποδοµών βρίσκονται ακόµη σε πρώιµο 
στάδιο.  

 
Τα στοιχεία 
 Με  βάση τα πιο πρόσφατα στοιχεία της  ΕΛΣΤΑΤ, 
ο αριθµός των γεωργικών εκµεταλλεύσεων στην 
περιφέρεια Θεσσαλίας αντιστοιχεί στο 9% των εκ-
µεταλλεύσεων της επικράτειας. Οι αµιγώς γεωργι-
κές είναι το 8,3%, οι αµιγώς κτηνοτροφικές το 14% 
και οι µεικτές αγγίζουν το 10%.
Όσο για το ζωικό κεφάλαιο, ο πληθυσµός των βο-
οειδών ανέρχεται σε 120.276 και αντιστοιχεί στο 
19,3% της επικράτειας. Τα προβατοειδή ανέρχονται 
σε 1.004.788 (13%), τα αιγοειδή σε 299.936 (9,5%) 
και οι χοίροι σε 110.796 (15%). Η συγκεκριµένη πε-
ριφέρεια  έχει επίσης περίπου το 9% των εκµεταλ-
λεύσεων µελισσοκοµίας (10% των κυψελών).



Του Πάνου Μπαΐλη
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ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ

«∆εν χρειάζονται 
παροξυσμοί και ακρότητες»

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ/

«H σηµαντικότερη συνέπεια αυτής της νοµοθετικής ρύθµισης είναι η θεσµοθέτηση
µιας µορφής γάµου, η οποία όµως έχει σοβαρές συνέπειες στην οικογένεια και κατ́  επέκταση

στην κοινωνία, αφού η οικογένεια αποτελεί τον πυρήνα της κοινωνίας»

Μπαΐλη
‘‘

Από το βάπτισµα 
δεν µπορεί να 
αποκλεισθεί κανείς. 
Συνεπώς µε βάση 
αυτή την αρχή θα 
πρέπει να σκεφτούµε 
όλοι και να 
προβληµατιστούµε 
ως Σύνοδος για τον 
τρόπο µε τον οποίο 
θα αντιµετωπίσουµε 
αυτήν την νέα 
πρόκληση.

Ο
µητροπολίτης Μεσση-
νίας Χρυσόστοµος εί-
ναι από τους πλέον µορ-
φωµένους ιεράρχες, µε 

δυναµισµό, βαθιά γνώση της θε-
ολογίας και απόλυτο σεβασµό στο 
συνοδικό σύστηµα αλλά και το σύ-
νολο των ανθρώπων εντός και εκτός 
της Εκκλησίας. ∆ιαφωνεί µε το γά-
µο των οµόφυλων ζευγαριών αλ-
λά τάσσεται κατά και όλων όσοι εκ-
φράζουν ακραίες θέσεις. Μιλώντας 
στην Today Press, υποστηρίζει ότι 
το θέµα της βάπτισης των παιδιών 
θα πρέπει να το δει η Σύνοδος ενώ, 
για την µετά την ψήφιση του νοµο-
σχεδίου στάση της Εκκλησίας υπο-
στηρίζει ότι δεν χρειάζονται παροξυ-
σµοί και ακρότητες.

n O γάµος και η τεκνοθεσία 
από οµοφυλόφιλα ζευγάρια 
απασχολούν την κοινωνία και 
όπως είναι φυσικό και την Εκ-
κλησία. Από όλες τις πλευρές 
ακούγονται και υπερβολές. Τι 
θα πρέπει να προβληµατίσει 
περισσότερο τους πολίτες, την 
Εκκλησία και την πολιτεία;
H σηµαντικότερη συνέπεια αυ-
τής της νοµοθετικής ρύθµισης εί-
ναι η θεσµοθέτηση µιας µορφής 
γάµου, η οποία όµως έχει σοβα-
ρές συνέπειες στην οικογένεια 
και κατ΄ επέκταση στην κοινω-
νία, αφού η οικογένεια αποτε-
λεί τον πυρήνα της κοινωνίας. Το 
αδιέξοδο στο οποίο οδηγεί αυ-
τό το νέο µοντέλο οικογενειακής 
σχέσης επιβεβαιώνεται πρωταρ-
χικά από το αδιέξοδο στην υιο-
θεσία ή στον χρησιµοποιούµενο 
από κάποιους νεολογισµό στην 
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DEBATE
ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗ ΤΗΣ ΑΤΤΙΚΗΣ

Οι επικεφαλής των υποψήφιων παρατάξεων για τις εκλογές της Περιφερειακής Ένωσης
∆ήµων Αττικής (ΠΕ∆Α) απαντούν στις ερωτήσεις του ΟΤΑnews

Ειδικό Αναπτυξιακό
Πρόγραμμα Δυτικής
Αττικής, συνολικού
προϋπολογισμού
545,35 εκατ. ευρώ,
παρουσίασε
ο Περιφερειάρχης Αττικής

Ο νέος δήμαρχος
Αθηναίων δεσμεύτηκε ότι
θα αναλάβει όλες τις
αναγκαίες πρωτοβουλίες,
ώστε να ολοκληρωθούν
οι απαραίτητες εργασίες για
την ασφάλεια των κατοίκων  

Αποκεντρώνει την
Περιφέρεια ο Ν. Χαρδαλιάς
– Ευκαιρία ανάπτυξης για τη ∆. Αττική

Χ. ∆ούκας: “Πρωταρχικός στόχος να 
είναι ο Λόφος του Στρέφη ασφαλής”
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Σ
υνέντευξη του νυν προέδρου της ΠΕ∆ Αττικής 
και εκ νέου υποψήφιου, κ. Γιώργου Μαρκόπου-
λου. Ο δήµαρχος Γαλατσίου εκφράζει τη Νέα 
∆ηµοκρατία και θεωρείται το µεγάλο φαβορί 

για επανεκλογή.

n Γιατί οι συνάδελφοί σας να ψηφίσουν εσάς για την προ-
εδρία της ΠΕ∆Α;
Πρώτα απ’ όλα, οι συνάδελφοί µας δεν ψηφίζουν µόνον εµέ-
να, αλλά εµπιστεύονται συνολικά µια αυτοδιοικητική παράταξη 
που έχει αποδείξει -πιστεύω- ότι εργάζεται για την πρόοδο της 
ΠΕ∆Α και όλων των µελών της. Και το ίδιο θα συνεχίσουµε να 
κάνουµε και στην επόµενη θητεία, αν µας εµπιστευτούν ξανά οι 
συνάδελφοί µας. Όποιον και αν ρωτήσετε, θα σας πει ότι όλα 
τα προηγούµενα χρόνια δουλέψαµε χωρίς κοµµατικές ταµπέλες 
και άλλες αγκυλώσεις, βοηθήσαµε κάθε συνάδελφο, κάθε ∆ή-
µο, χωρίς να υπολογίζουµε αν είναι «δικός µας» ή όχι. Εργαστή-
καµε όλοι µαζί, ώστε κάθε τόσο να καταφέρνουµε να λύνεται κι 
ένα µικρό, ή µεγάλο πρόβληµα που αντιµετώπιζε κάποιος ∆ή-
µος της Αττικής, ή και η Τοπική Αυτοδιοίκηση συνολικά. Από 
την καθοριστική συµβολή µας στην υιοθέτηση µέτρων που εί-
χαµε όλοι ανάγκη ώστε να ωριµάζουν πιο γρήγορα τα έργα, αλ-
λά και να προχωρούν ταχύτερα και µε διαφάνεια οι διαγωνι-
στικές διαδικασίες, έως την οργανωµένη συνδροµή της ΠΕ∆Α 
στις κρίσεις που αντιµετωπίσαµε, µε την πανδηµία, τις πυρκα-
γιές και τα ακραία καιρικά φαινόµενα. Και µάλιστα -για να δεί-
τε ότι σταθήκαµε δίπλα στα µέλη µας µε κάθε τρόπο- για πρώτη 
φορά όχι µόνο δηµιουργήσαµε ταµειακό πλεόνασµα, αλλά και 

αξιοποιήσαµε µεγάλο µέρος του προς όφελος ∆ήµων που το εί-
χαν πραγµατικά ανάγκη.

n Ποιες θα είναι οι προτεραιότητές σας αν βρίσκεστε στον 
Προεδρικό θώκο της ΠΕ∆Α;
Οι προτεραιότητες παραµένουν ίδιες: να είµαστε δίπλα σε κάθε 
∆ήµο της Αττικής που έχει ανάγκη. Χωρίς να ρωτάµε καν αν εί-
ναι «µαζί µας». Και παράλληλα, βέβαια, να συνεχίζουµε την απο-
τελεσµατική συνεργασία και τον γόνιµο µεταξύ µας διάλογο που 
έχουµε ήδη ξεκινήσει, µέσα από τις Θεµατικές Επιτροπές της ΠΕ-
∆Α και την ανταλλαγή ιδεών, εµπειριών και καλών πρακτικών 
µεταξύ των µελών µας.

n Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν οι δήµοι της Αττικής;
Σε µια τόσο µεγάλη Περιφέρεια, καταλαβαίνετε ότι δεν αντιµετω-
πίζουµε όλοι τα ίδια ακριβώς προβλήµατα. Για παράδειγµα, οι νη-
σιωτικοί µας ∆ήµοι δεν έχουν πανοµοιότυπα προβλήµατα µε τους 
πυκνοκατοικηµένους ∆ήµους της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας. 

Μπορεί να µην είναι όλοι οι ∆ήµοι ίδιοι, όµως εµείς ενδιαφερόµα-
στε για όλους το ίδιο. Και έχουµε ευήκοα ώτα, ώστε σε συνεργα-
σία τόσο µε την ΚΕ∆Ε, µε την οποία λειτουργούµε συµπληρωµα-
τικά, όσο και µε το Υπουργείο, να λύνουµε ο,τιδήποτε προκύπτει 
και να γινόµαστε χρήσιµοι.

n Σε ποιους τοµείς µπορεί η ΠΕ∆Α να σταθεί αρωγός στους 
δήµους;
Η ΠΕ∆Α τίθεται στην υπηρεσία των µελών της. Με τις Επιτροπές 
-οι οποίες λειτουργούν και καλύπτουν όλους τους τοµείς- τα στε-
λέχη, τη σκληρή δουλειά, τους πόρους µας, κάθε δυνατότητα που 
διαθέτουµε. Για να τους συνδράµουµε στην επίλυση προβληµά-
των, την επιτάχυνση διαδικασιών, την υλοποίηση έργων που έχουν 
ανάγκη οι πολίτες τους, την αντιµετώπιση κρίσεων. Και µάλιστα, 
όσο είναι δυνατόν, να λειτουργούµε προληπτικά, ώστε να βρισκό-
µαστε ένα βήµα µπροστά και να έχουµε τη γνώση να καλύψουµε 
οποιαδήποτε ανάγκη προκύψει.

n Τι θα διεκδικήσετε από την κυβέρνηση;
Η σχέση µας µε την κυβέρνηση -και εννοώ την εκάστοτε κυβέρνη-
ση, όχι υποχρεωτικά τη σηµερινή- ξεκινά από µία αµοιβαία παρα-
δοχή: ότι εµείς γνωρίζουµε τις πόλεις µας καλύτερα και οφείλου-
µε να παλέψουµε για αυτές από τις θέσεις ευθύνης που µας έχουν 
εµπιστευτεί οι συµπολίτες µας. Έτσι, στην ΠΕ∆Α επιδιώκουµε την 
αποδοτική συνεργασία µε την κυβέρνηση, θέλουµε να αξιοποιού-
µε προς όφελος όλων των µελών µας κάθε πολιτική δυνατότητα 
κοινών δράσεων µαζί της, αλλά και είµαστε αποφασισµένοι να 
ασκούµε αποτελεσµατικά πίεση όποτε χρειαστεί.

Γ. Μαρκόπουλος: 
«Οι προτεραιότητες 
παραμένουν ίδιες: 
να είμαστε δίπλα 
σε κάθε Δήμο
της Αττικής που 
έχει ανάγκη»
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Ο 
δήµαρχος Μοσχάτου-Ταύρου Ανδρέας Ευθυ-
µίου, στη συνέντευξη που µας παραχώρησε 
αναφέρθηκε στην υποψηφιότητά του για την 
προεδρία της ΠΕ∆Α, υπογραµµίζοντας πως 

έχει τεθεί επικεφαλής ενός ψηφοδελτίου που έχει αναφο-
ρά µεν στο ΠΑΣΟΚ, από το οποίο και προέρχεται, αλλά 
συσπειρώνει ευρύτερες δυνάµεις της κεντροαριστεράς και 
στελέχη µε αυτοδιοικητική αναφορά.

n Κύριε δήµαρχε, ποιες θα είναι οι προτεραιότητές σας αν 
βρίσκεστε στον Προεδρικό θώκο της ΠΕ∆Α;
Είµαι επικεφαλής σε ένα ψηφοδέλτιο που έχει αναφορά µεν στο 
ΠΑΣΟΚ, αλλά συγκεντρώνει ευρύτερες δυνάµεις από όλους 
τους πολιτικούς χώρους, οι οποίοι βέβαια έχουµε µόνο αυτοδιοι-
κητική αναφορά και στόχος µας είναι να µπορέσουµε να βοηθή-
σουµε στην επίλυση των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι δή-
µοι. Η δηµοτική µας οµάδα στο δήµο Μοσχάτου – Ταύρου είναι 
πολυσυλλεκτική και αποδεικνύει αυτό που περιγράφω. Τα προ-
βλήµατα είναι κοινά και δεν έχουµε να χωρίσουµε τίποτα. Μα-
κριά από εµένα αν κάποιος ανήκει σε έναν πολιτικό χώρο ή κά-
ποιον άλλον, αρκεί να πιστεύει αυτά που πιστεύει η παράταξη, τα 
οποία είναι η τοπική αυτοδιοίκηση και η κοινωνική µας πολιτική.   

Θέλω να τονίσω ότι ο δήµαρχος Γαλατσίου και Πρόεδρος της 
ΠΕ∆Α, κ. Γιώργος Μαρκόπουλος, είναι ένας επιτυχηµένος δή-
µαρχος και φίλος και ελπίζω ότι εφόσον εκλεγούµε θα συνεργα-
στούµε για το καλό της αυτοδιοίκησης. Εµάς, ο σκοπός µας δεν εί-
ναι ούτε να στηρίξουµε, ούτε να αντιπαλέψουµε την κυβέρνηση 
και εννοώ την οποιαδήποτε κυβέρνηση. Εµείς θέλουµε να αντι-

µετωπίσουµε και να δώσουµε λύσεις στα προβλήµατα των τοπι-
κών κοινωνιών, καθώς επίσης να αποδοθούν επιτέλους στην αυ-
τοδιοίκηση αυτά που της ανήκουν σύµφωνα µε το Σύνταγµα και 
τους Νόµους.

n Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν οι δήµοι της Αττικής;
Εκτός από τα γνωστά προβλήµατα µε την απόδοση των αντίστοι-
χων πόρων βάσει των αρµοδιοτήτων -που σωστά δίνονται στην 
αυτοδιοίκηση-, και βέβαια την έλλειψη προσωπικού, υπάρχουν 
και άλλα σηµαντικά προβλήµατα που θα φέρουν όλους τους δή-
µους της χώρας και όχι µόνο της Αττικής σε πολύ δύσκολη θέση. 
Αναφέροµαι στο τέλος ταφής απορριµµάτων, το οποίο δηµιουρ-
γεί σοβαρά προβλήµατα µε αντίκτυπο στους δηµότες λόγω των 
δηµοτικών τελών, αλλά και το επίπεδο των υπηρεσιών της καθα-
ριότητας που θα προσφέρουν οι δήµοι. Πρόκειται για µία κατά-
σταση για την οποία οι δήµοι είναι οι τελευταίοι που ευθύνονται. 
Θα έπρεπε οι Περιφέρειες να έχουν ολοκληρώσει τον σχεδια-
σµό που είναι στην ευθύνη τους, να έχουν γίνει τα έργα και να έχει 
ολοκληρωθεί το σχέδιο για την διαχείριση των απορριµµάτων. 

Ένα ακόµη σηµαντικό ζήτηµα είναι το Τέλος Ακίνητης Περιου-
σίας, του οποίου η είσπραξη καταργείται από τους δήµους και θα 
γίνεται από το κράτος και στη συνέχεια το κτηµατολόγιο θα στέλ-
νει στους δήµους αν πρέπει να εισπράξουν ή όχι. Πρόκειται για 
ένα σηµαντικό έσοδο που χάνουν οι δήµοι. Αντίστοιχα, το κρά-
τος θα παρακρατεί και ένα ποσοστό από το τέλος παρεπιδηµού-
ντων. Επίσης, οι αιγιαλοί φεύγουν από τους δήµους και περνάνε 
στην ΕΤΑ∆. Είναι µία σειρά από θέµατα που αποδεικνύουν ότι 
η αυτοδιοίκηση απογυµνώνεται και θα πρέπει να τα αντιµετωπί-
σουµε για το καλό των πολιτών.

n Σε ποιους τοµείς µπορεί η ΠΕ∆Α να σταθεί αρωγός στους 
δήµους;
Θα πρέπει να γνωρίζουν οι πολίτες ότι οι δήµαρχοι όχι µόνο ση-
κώνουν ένα τεράστιο βάρος, αλλά από όλο το πολιτικό προσω-
πικό της χώρας είναι εκείνοι που είναι περισσότερο εκτεθειµένοι 
και κινδυνεύουν να βρεθούν κατηγορούµενοι για το ο,τιδήποτε. 
Θα πρέπει οπωσδήποτε να αντιµετωπιστεί αυτό το πολύ σοβαρό 
πρόβληµα, για να µπορούµε να κάνουµε τη δουλειά µας και να 
µην κινδυνεύουµε για λόγους που πραγµατικά δε φέρουµε κα-
µία ευθύνη.

Επίσης, µπορούµε να είµαστε αρωγοί σε θέµατα πρόληψης 
σε κοινωνικά θέµατα, όπως η βία. Μπορούµε να προχωρήσουµε 
τη συνεργασία µε τα Πανεπιστήµια προς αυτήν την κατεύθυνση. 
Γενικότερα να σταθούµε δίπλα σε δήµους που λόγω γεωγραφι-
κής θέσης, ή έλλειψη προσωπικού, δεν µπορούν να ετοιµάσουν 
τις Μελέτες που θα επιθυµούσαν για να διεκδικήσουν τα έργα 
που χρειάζονται.

Ανδρέας Ευθυμίου: 
«Θέλουμε να 
αντιμετωπίσουμε
και να δώσουμε 
λύσεις στα 
προβλήματα των 
τοπικών κοινωνιών»
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Ο 
Συντονισµός Αιρετών είναι µια συλλογικότη-
τα που συσπειρώνει ανθρώπους της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, πρώτου και δεύτερου βαθ-
µού, από όλη τη χώρα. ∆ηµιουργήθηκε το 

2016, στην κατεύθυνση της υπεράσπισης του δηµόσιου χα-
ρακτήρα της τοπικής αυτοδιοίκησης, για µια αντιµνηµονια-
κή ριζοσπαστική εναλλακτική πορεία της Αυτοδιοίκησης. 
Ο δηµοτικός σύµβουλος Πετρούπολης και επικεφαλής του ψη-
φοδελτίου, κ. Νίκος Σακούτης, µιλά στην εφηµερίδας µας:

n Γιατί οι συνάδελφοί σας να ψηφίσουν εσάς για την προ-
εδρία της ΠΕ∆Α;
Ο σηµερινός συσχετισµός εκπροσώπησης των δηµοτικών δυ-
νάµεων στη Γ.Σ. της ΠΕ∆Α, δεν ευνοεί σε καµιά περίπτωση τη 
δική µας συµµετοχή, σε οποιδήποτε µορφή διοίκησης. Εµείς, 
ως παράταξη, θα συνεχίσουµε τη µαχητική αντιπολίτευση, ανα-
δεικνύοντας και επιζητώντας λύσεις για τα µεγάλα προβλήµα-
τα και τις ανάγκες των δηµοτών. Είναι κοινή διαπίστωση ότι 15 
χρόνια τώρα εξαιτίας των αντιλαϊκών πολιτικών που εφαρµό-
στηκαν και εφαρµόζονται µέσω των µνηµονίων, µνηµονιακών 
νόµων, µεσοπροθέσµων κ.λ.π, οι δήµοι λειτουργούν ως µακρύ 
χέρι της κυβέρνησης και όχι δίπλα στους πολίτες. Τις πολιτικές 
αυτές θέλουµε να ανατρέψουµε.

n Ποιες θα είναι οι προτεραιότητές σας αν βρίσκεστε στον 
Προεδρικό θώκο της ΠΕ∆Α;
Προτεραιότητα της παράταξής µας είναι να συµβάλουµε, συµ-
µετέχοντας ενεργά µε όλες µας τις δυνάµεις, ώστε να δηµι-
ουργηθεί ένα ευρύ µέτωπο κινηµάτων, αιρετών, δηµοτών και 
εργαζοµένων που θα βάλει φρένο στις αντιλαϊκές πολιτικές, 
προβάλοντας και διεκδικώντας µια άλλη αντζέντα µε περιεχό-
µενο:
– την προστασία από την ακρίβεια,
– την ενεργειακή φτώχεια,
– την προστασία της λαϊκής κατοικίας,
– τα προβλήµατα των νέων,
– την ποιότητα ζωής,
– τη δηµοκρατική λειτουργία των δήµων µε θεσµοθετηµένη τη 
συµµετοχή των πολιτών στις αποφάσεις,
– την υπεράσπιση του δηµόσιου και κοινωνικού χαρακτήρα των 
υπηρεσιών των δήµων.

n Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν οι δήµοι της Αττικής;
Οι δήµοι της Αττικής αντιµετωπίζουν οξύτατα προβλήµατα, που 

µε το χρόνο τους καθιστούν ανεπαρκείς στη στοιχειώδη λειτουρ-
γία τους.   

Η συνεχής υποχρηµατοδότηση, που βάσει των µεσοπρό-
θεσµων θα συνεχιστεί για πολλά χρόνια (η παρακράτηση των 
θεσµοθετηµένων πόρων της έχει ξεπεράσει τα 30 δις τα τελευ-
ταία 14 χρόνια, µόνο φέτος αντί για 7,5 δις θα δοθούν στους 
δήµους 1,8 δις), η αποψίλωση από το µόνιµο εξειδικευµένο 
προσωπικό (ουσιαστικά συνεχίζεται η µη πρόσληψη µόνιµου 
εξειδικευµένου προσωπικού) µε συνέπεια την υποβάθµιση 
των υπηρεσιών τους που οδηγεί στην άµεση και έµεση ιδιωτι-
κοποίηση, η έλλειψη πρωτοβάθµιας φροντίδα υγείας σε συν-
δυασµό µε τις ελλειπείς κοινωνικές υπηρεσίες τους, η διαχείρι-
ση των απορριµµάτων που παίρνει εκρηκτικές διαστάσεις στην 
Αττική, αφού επιδιώκεται από τους κυβερνώντες λύση µε βά-
ση την προώθηση των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων, µε 
κατασκευή φαραωνικών µονάδων επεξεργασίας και επικίν-
δυνων και κοστοβόρων µονάδων καύσης σε βάρος της υγεί-
ας των πολιτών και του περιβάλλοντος.

Σοβαρότατο πρόβληµα είναι το θεσµικό πλαίσιο που έχει 
διαµορφωθεί και διέπει τη λειτουργία τους, που αποξενώνει 
τους πολίτες, περιθωριοποιεί τα δηµοτικά συµβούλια, ακυρώνει 
το αυτοδιοίκητο της Τ.Α. Η δυνατότητα, δε, δηµιουργίας «Ανα-
πτυξιακών Οργανισµών» ως Ανώνυµες Εταιρίες, ακυρώνουν 

το δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα των ίδιων των δήµων.

n Σε ποιους τοµείς µπορεί η ΠΕ∆Α να σταθεί αρωγός στους 
δήµους;
Η ΠΕ∆Α πρέπει να µπει µπροστά, συντονίζοντας τις διεκδική-
σεις και οργανώνοντας τους αναγκαίους αγώνες. Να υπερασπι-
στεί το θεσµό της αυτοδιοίκησης απέναντι στη λογική του «επι-
τελικού κράτους» των ιδιωτικών συµφερόντων.

n Τι θα διεκδικήσετε από την κυβέρνηση;
Θα διεκδικήσουµε να έχουµε δήµους που να µπορούν να στα-
θούν αρωγοί στις ανάγκες των πολιτών και κυρίως των πιο ευ-
άλωτων, που σηµαίνει ότι θα διεκδικήσουµε την επιστροφή των 
(πάνω από 30 δις) παρακρατηθέντων-υπεξαιρεθέντων από τις 
µνηµονιακές κυβερνήσεις, την εφαρµογή του νόµου για τους θε-
σµοθετηµένους πόρους, την πρόσληψη µόνιµου και αναγκαίου 
προσωπικού, την ενίσχυση των υπηρεσιών των δήµων µε κα-
τάργηση της ανταποδοτικότητας, την δηµιουργία  δοµών πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας (η πανδηµία ανέδειξε τη µεγάλη 
ανάγκη), την ανατροπή του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας µε 
προώθηση της παρουσίας στη λήψη των αποφάσεων.

Εν τέλει, διεκδίκηση πολιτικών για τις ανάγκες των πολ-
λών κι όχι για την εξυπηρέτηση των συµφερόντων των λίγων.                                                      

Ν. Σακούτης:
«Στόχος μας να 
βάλουμε φρένο 
στις αντιλαϊκές 
πολιτικές»
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Ο 
δήµαρχος Καισαριανής, κ. Ηλίας Σταµέλος, εί-
ναι ο επικεφαλής του ψηφοδελτίου του ΚΚΕ 
στις εκλογές της ΠΕ∆Α και απάντησε στις 
ερωτήσεις µας σχετικά µε τις εκλογές της Πε-

ριφερειακής Ένωσης ∆ήµων Αττικής.   

n Ποιες θα είναι οι προτεραιότητές σας αν βρίσκεστε στον 
Προεδρικό θώκο της ΠΕ∆Α;
Έχουµε ένα σύστηµα εκλογής – ξεκινώντας από τα δηµοτικά συµ-
βούλια και φτάνοντας στους αντιπροσώπους – που αλλοιώνει τη 
λαϊκή βούληση, όπως αυτή εκφράστηκε στις τοπικές εκλογές. ∆εν 
έχουµε αυταπάτες, επίσης, ως προς τη σύνθεση της Συνέλευσης 
της ΠΕ∆Α: είναι εκπρόσωποι παρατάξεων που έχουν πολιτικό 
προσανατολισµό και πολιτική αναφορά σε κόµµατα. Άρα, και η 
σύνθεση του σώµατος θα είναι ανάλογη του αποτελέσµατος των 
πρόσφατων εκλογών. Παρόλα αυτά, εµείς θα παρουσιάσουµε τις 
θέσεις µας, οι οποίες ανταποκρίνονται στις ανάγκες και τα προ-
βλήµατα των λαϊκών στρωµάτων της Αττικής και θα ζητήσουµε 
από το Σώµα την ενίσχυση του ψηφοδελτίου της Λαϊκής Συσπεί-
ρωσης.  

n Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν οι δήµοι της Αττικής; 
Τα προβλήµατα απορρέουν από την πολιτική των κυβερνήσεων, 
που χαρακτηρίζεται από την µεταφορά κρίσιµων αρµοδιοτήτων, 
που απαιτούν κεντρικό σχεδιασµό και ευθύνη, στους ∆ήµους και 

την ταυτόχρονη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης και προ-
σωπικού, σπρώχνοντάς τους στην υποβάθµιση των παρεχόµενων 
υπηρεσιών και στην ανταποδοτικότητα. Συγκριτικά µε το 2010, η 
χρηµατοδότηση έχει περικοπεί πάνω από 60%. Επιπροσθέτως, 
αν και βάσει του νόµου η Αυτοδιοίκηση έπρεπε να λάβει 8,5 δις, 
παίρνει µόνο 2,5 για το 2024.

Υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις των ∆ήµων σε προσωπικό, λό-
γω της απαγόρευσης προσλήψεων, από την καθαριότητα µέχρι 
τις διοικητικές και τεχνικές υπηρεσίες. ∆εύτερον, ελάχιστη είναι 
η κρατική χρηµατοδότηση για έργα που ικανοποιούν ζωτικές λα-
ϊκές ανάγκες (σχολεία, παιδικοί σταθµοί, αντιπληµµυρικά, αντι-
σεισµική προστασία κλπ). Τρίτον, το νοµικό πλαίσιο που έχει δια-
µορφωθεί, υποχρεώνει τις υπηρεσίες των ∆ήµων να προχωρούν 
σε αναγκαστικά µέτρα είσπραξης και κατάσχεσης, ακόµα και σε 
πλειστηριασµούς ακινήτων, για οφειλές άνω των 500 ευρώ. Πρό-
σθετη επιβάρυνση δηµιουργεί το πρόστιµο επί των τελών ταφής 
απορριµµάτων, που αυξάνεται κατά 20 ευρώ ο τόνος.

n Σε ποιους τοµείς µπορεί η ΠΕ∆Α να σταθεί αρωγός στους 
δήµους;
Η ΠΕ∆Α συναινεί επί της ουσίας και προωθεί ακόµα περισσότε-
ρο την κυβερνητική πολιτική. Εµείς θέλουµε να γίνει οργανωτής 
της διεκδίκησης αυτών των ζητηµάτων που αφορούν τους δήµους 
και τις ανάγκες τους, και όχι να αποδέχεται τις κυβερνητικές πολι-
τικές και να αναζητά ανάσες εντός αυτού του πλαισίου.

n Τι θα διεκδικήσετε από την κυβέρνηση;
Στη βάση της αντίληψής µας, αγωνιζόµαστε για:
- Κατάργηση του αντιλαϊκού θεσµικού πλαισίου λειτουργίας της 
Περιφερειακής και Τοπικής ∆ιοίκησης. Στηρίζουµε την απλή 
αναλογική.
- Κατάργηση των νόµων που καθιστούν Περιφέρειες και ∆ήµους, 
πεδίο επιχειρηµατικής δράσης  και φοροεισπρακτικό µηχανισµό.
- Ζητάµε άµεσες προσλήψεις για την κάλυψη των αναγκών σε 
όλους τους τοµείς, την εξασφάλιση από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό όλων των λειτουργικών δαπανών και της µισθοδοσίας των 
εργαζοµένων, µονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων.
- Να είναι αποκλειστική ευθύνη του κεντρικού κράτους η διασφά-
λιση του ενιαίου, αποκλειστικά δηµόσιου χαρακτήρα της υγείας 
- πρόνοιας, της παιδείας, µε βάση τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες.
- Π∆Ε, αξιοποίηση του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης για 
σύγχρονες κτιριακές και κοινωνικές υποδοµές, που θα καλύπτουν 
τις ανάγκες σε πρόνοια, άθληση, πολιτισµό, τη σχολική στέγη, χω-
ρίς Σ∆ΙΤ και ιδιώτες.

Ηλίας Σταμέλος: 
«Αγωνιζόμαστε 
για κατάργηση
του αντιλαϊκού  
πλαισίου λειτουργίας 
της Περιφερειακής - 
Τοπικής Διοίκησης»
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Ε
ιδικό Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα ∆υτικής Αττικής, 
συνολικού προϋπολογι-
σµού 545,35 εκατ. ευρώ, 

παρουσίασε ο Περιφερειάρχης Ατ-
τικής Νίκος Χαρδαλιάς, στη συνε-
δρίαση του Περιφερειακού Συµ-
βουλίου Αττικής, που έλαβε χώρα 
συµβολικά στον Ασπρόπυργο, στο 
Πνευµατικό Κέντρο ∆ήµου Ασπρο-
πύργου.

Μία καινοτοµία του κ. Χαρδαλιά 
που ξεκίνησε από τη ∆υτική Αττική, 
µία τόσο ευαίσθητη περιοχή του Λεκα-
νοπεδίου.

Το πρόγραµµα που παρουσίασε ο 
Περιφερειάρχης, αποτελεί αποτέλεσµα 
µελέτης της περιοχής και περιλαµβάνει 
έργα µε συγκεκριµένα στοιχεία, προϋ-
πολογισµούς και χρονοδιαγράµµατα.

Αναλυτικότερα:
– 164 εκατ. ευρώ στον τοµέα της οδικής 
ασφάλειας και των υποδοµών θα διατε-
θούν για την αναβάθµιση τµηµάτων της 
Παλαιάς Εθνικής Οδού, τη δηµιουργία 
ανισόπεδων κόµβων σε σηµεία υψηλού 
κυκλοφοριακού φόρτου, την αποκατά-
σταση φθορών και στηθαίων στο οδικό 
δίκτυο αρµοδιότητας της Περιφέρειας, 

καθώς και τη διαπλάτυνση και επανα-
σχεδίαση δρόµων στους ∆ήµους της 
περιοχής.
– 144,05 εκατ. ευρώ για την αντιπληµ-
µυρική θωράκιση και την προστασία 
των πολιτών από τις συνέπειες της κλι-
µατικής κρίσης. Σε αυτό το πλαίσιο, 
προγραµµατίζονται αντιπληµµυρικές 
παρεµβάσεις και κατασκευή δικτύων 
απορροής οµβρίων υδάτων σε όλους 
της δήµους της ∆υτικής Αττικής, οριο-
θετήσεις, διευθετήσεις και εντατικοποί-
ηση καθαρισµού ρεµάτων, αλλά και η 
εκπόνηση ολοκληρωµένων µελετών 
για έργα ανάσχεσης και απορροής.
– 122,3 εκατ. ευρώ, για έργα για το πε-
ριβάλλον και την ποιότητα ζωής, όπου  
περιλαµβάνονται η αναβάθµιση των 
υποδοµών Επεξεργασίας Λυµάτων, η 
δηµιουργία τροφοδοτικού αγωγού της 
ΕΥ∆ΑΠ και ο εκσυγχρονισµός των δι-
κτύων ύδρευσης, η ουσιαστική επένδυ-
ση σε προµήθεια εξοπλισµού και ενηµε-
ρωτικές δράσεις για την ανακύκλωση 
και την πολιτική προστασία, οι αστικές 
αναπλάσεις, η αναβάθµιση σχολικών 
και αθλητικών εγκαταστάσεων και η 
ανάδειξη περιαστικών δασών και πολι-
τιστικών τοποσήµων.

– 67 εκατ. Ευρώ για την κοινωνική συ-
νοχή, µε δηµιουργία νέων και ο εκ-
συγχρονισµός υφιστάµενων βρεφο-
νηπιακών και παιδικών σταθµών και 
σχολικών µονάδων, η κατασκευή υπο-
δοµών πρωτοβάθµιας υγείας και η 
προµήθεια σύγχρονου ιατρικού εξο-
πλισµού, η επέκταση της στήριξης των 
κοινωνικών δοµών για την αντιµετώπι-
ση της φτώχειας και του αποκλεισµού, 
καθώς και η αναβαθµισµένη αρωγή 
στις ευάλωτες οικογένειες µέσω ΤΕΒΑ.
– 18 εκατ. ευρώ για έργα για την ανά-
πτυξη, την επιχειρηµατικότητα, την και-
νοτοµία και τον Ψηφιακό Μετασχη-
µατισµό, ενίσχυση των παραγωγικών 
επενδύσεων και των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, συνεργασία δηµόσιων και 
ιδιωτικών φορέων στην έρευνα και το-
µείς εξειδίκευσης της περιοχής και την 
παροχή σύγχρονων ψηφιακών υπηρε-
σιών σε πολίτες και επιχειρήσεις.

Στο πλαίσιο του προγράµµατος 
έχει, επίσης, προϋπολογισθεί πρόσθε-
το κονδύλι 30 εκατ. ευρώ, τα οποία θα 
διατεθούν, σε συνεννόηση µε τους ∆ή-
µους της ∆υτικής Αττικής, για επιπλέ-
ον τεχνικές παρεµβάσεις στην ευρύτε-
ρη περιοχή.

Αποκεντρώνει την Περιφέρεια ο Ν. Χαρδαλιάς
– Ευκαιρία ανάπτυξης για τη Δ. Αττική

Ούτε οι σκληροί
δίσκοι...
Σε ποιο ∆ήµο της Αττικής, η απερχόµενη 
∆ηµοτική Αρχή δεν άφησε τίποτα στη νέα 
δηµοτική αρχή; Όχι µόνο σε έγγραφα, αλ-
λά είχαν αφαιρεθεί και κάποιοι σκληροί δί-
σκοι από υπολογιστές. Μην βιαστεί κάποιος 
να απαντήσει. Είναι περισσότεροι από ένας 
οι συγκεκριµένοι ∆ήµοι...

Το ύφος
της εξουσίας
Στον κώδικα συµπεριφοράς αιρετών και 
υπαλλήλων, που θα συµπεριλάβει την τήρη-
ση των γενικών αρχών, όπως είναι η νοµι-
µότητα, το δηµόσιο συµφέρον και ο τρόπος 
άσκησης δηµόσιας εξουσίας, θα δώσει έµφα-
ση η νέα δήµαρχος ∆ιονύσου Κατερίνα Μαϊ-
χόσογλου. Όπως επισήµανε η ίδια πρόσφατα, 
“οι αιρετοί καλούµαστε να δώσουµε το παρά-
δειγµα µέσω της διαδικασίας λογοδοσίας και 
διαφάνειας, βασιζόµενοι σε συγκεκριµένους 
κανόνες.” Και το ξεκαθάρισε σε όλους σε σύ-
σκεψη που έκανε µε τους συνεργάτες της.

Ψηλά ο πήχυς...
Έχει ανεβάσει πολύ τον πήχυ ο νέος δή-
µαρχος Αθηναίων Χάρης ∆ούκας. Οι επιλο-
γές του, είναι η µία καλύτερη από την άλλη. 
Ειδικά, όµως, για το δηµοτικό ραδιόφωνο 
ΑΘΗΝΑ 9.84, ο τρόπος που χειρίστηκε την 
κατάσταση εξέπληξε πολλούς. Στόχος του, να 
δηµιουργηθεί ένας ραδιοφωνικός σταθµός, 
µε πλουραλισµό στις απόψεις και µε ισχυρή 
φυσιογνωµία.

Αεροδρομίου
Μεταγραφή “αεροδροµίου” έκανε ο νέος δή-
µαρχος Φιλοθέης Ψυχικού, Χαράλαµπος 
Μπονάτσος. Ο λόγος για τον γενικό γραµ-
µατέα που “έκλεισε”, ο οποίος είναι ο Μιχά-
λης Χρηστάκης, ο πρόεδρος της “Ένωσης 
Γενικών Γραµµατέων - Κλεισθένης” και βα-
θύς γνώστης της τοπικής αυτοδιοίκησης. 
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Ε
πίθεση στον προκάτοχό 
του για την εργολαβία στο 
Λόφο του Στρέφη, εξα-
πέλυσε ο νέος δήµαρχος 

Αθηναίων Χάρης ∆ούκας, αναφέ-
ροντας χαρακτηριστικά: “Η παρού-
σα ∆ηµοτική Αρχή έχει ως πρω-
ταρχικό στόχο να είναι ο Λόφος 
του Στρέφη ασφαλής, προσβάσι-
µος και φιλικός προς τους κατοί-
κους της περιοχής και όλους τους 
Αθηναίους και τις Αθηναίες, κάτι 
που δεν συµβαίνει σήµερα. Εδώ 
και περίπου 2 χρόνια, µε ευθύνη 
της δηµοτικής αρχής Μπακογιάν-
νη, όχι µόνο δεν έχουν προχωρή-

σει τα έργα που είχαν ανακοινωθεί, 
αλλά ο Λόφος παρουσιάζει εικόνα 
πλήρους εγκατάλειψης”.

Γι αυτό, υπογραµµίζει, “αποτε-
λεί πρόκληση ο κ. Μπακογιάννης να 
κουνάει το δάχτυλο περί δήθεν απώ-
λειας χορηγίας ύψους άνω του 1 εκ. 
ευρώ, όταν επί περίπου δύο χρόνια 
παρακολουθεί αδρανής και αδιάφο-
ρος τον χώρο να υποβαθµίζεται και να 
µετατρέπεται σε πεδίο εντάσεων, ακό-
µη και συγκρούσεων. Είναι υπόλογος 
απέναντι όχι µόνο στους κατοίκους της 
περιοχής, αλλά και σε όλους τους Αθη-
ναίους και τις Αθηναίες, γιατί λόγω της 
ανεπάρκειάς του διακύβευσε µία ακό-

µη ευκαιρία αναβάθµισης της πόλης”.
Η νέα ∆ηµοτική Αρχή της Αθή-

νας, επισηµαίνει ακόµη ότι “κατόπιν 
προσφυγής κατοίκων, το Συµβούλιο 
της Επικρατείας (∆εκέµβριος 2023) 
εξέδωσε διαταγή να σταµατήσουν τα 
έργα”.

Και διαβεβαιώνει ότι θα αναλά-
βει “όλες τις αναγκαίες πρωτοβουλίες, 
ώστε να ολοκληρωθούν οι απαραίτη-
τες εργασίες για την ασφάλεια των κα-
τοίκων και να αποχωρήσει η εταιρεία. 
Η παρούσα ∆ηµοτική Αρχή, προχω-
ρά όλα τα έργα αναπλάσεων µε σχε-
διασµό, διαβούλευση, µαζί µε τους κα-
τοίκους”, σηµειώνει.

Χ. ∆ούκας: «Πρωταρχικός στόχος
να είναι ο Λόφος του Στρέφη ασφαλής»

Στο πεδίο και
όχι στο γραφείο...
Ο περιφερειάρχης που θα είναι λιγότερο στο γραφείο και περισσότερο στο 
...πεδίο, σχεδιάζει να είναι ο Νίκος Χαρδαλιάς. Θέλει να περάσει µία δια-
φορετική φιλοσοφία στον τρόπο άσκησης της διοίκησης. Θα πηγαίνει στους 
δήµους της Αττικής, όχι µόνο για να παραλάβει βραβεία και να εγκαινιάσει 
κάποιο έργο, αλλά για να βλέπει από κοντά τις εξελίξεις των εργασιών και 
τις νέες ανάγκες που θα δηµιουργούνται. Επίσης, θα δώσει ιδιαίτερη έµφα-
ση και στις “πράσινες” πολιτικές και καινοτόµες δοµές που σχεδιάζει να δη-
µιουργήσει. Περισσότερα οσονούπω... 

Ο πιο δημοφιλής 
Είναι αλήθεια, ότι σε έρευνα που έγινε από 
γνωστό Ινστιτούτο, ο πιο δηµοφιλής ∆ήµαρ-
χος, προέκυψε ο δήµαρχος Περιστερίου Αν-
δρέας Παχατουρίδης; Η έρευνα απευθύνθη-
κε σε δηµότες όλης της Αττικής.  

Σαν έτοιμος
από καιρό...
Φουλ τα γκάζια για το νέο δήµαρχο Ασπρο-
πύργου, Γιάννη Ηλία, ο οποίος έχει φέρει 
αέρα ανανέωσης στη διοίκηση του ∆ήµου. 
Σαν έτοιµος από καιρό, µαζί µε τους συνερ-
γάτες του, λύνουν το ένα πρόβληµα µετά το 
άλλο. Ακόµα και οι υπηρεσιακοί υπάλληλοι, 
έχουν απορήσει µε την παραγωγικότητα του 
νέου δηµάρχου...

Ξεκίνησε καλά 
Πολύ καλά τα πήγε ο νέος δήµαρχος Μάν-
δρας - Ειδυλλίας, Αρµόδιος ∆ρίκος, στην 
πρόσφατη κακοκαιρία. Η οργάνωση και η 
προετοιµασία που έκανε, στάθηκαν ικανές 
για να αντιµετωπιστεί ο χιονιάς. Οι δρόµοι 
ήταν συνεχώς ανοιχτοί και οι κάτοικοι είδαν 
µεγάλη διαφορά σε σχέση µε προηγούµενες 
δηµοτικές αρχές. 

Στατιστικό
30 ετών...
Από το µακρινό 1993 είχε να κερδίσει κά-
ποιος δήµαρχος 2 φορές στο ∆ήµο Αχαρ-
νών. Τότε το είχε κάνει ο Τάσος Μουστακά-
τος, (σ.σ. εκ του ΠΑΣΟΚ προερχόµενος), 
ο οποίος έκανε το back to back και έµεινε 
δήµαρχος µέχρι το 1998. Από τότε, όποιος 
κέρδιζε, έχανε στην επόµενη εκλογική ανα-
µέτρηση. ∆ηµιουργήθηκε ένα “απίθανο” 
στατιστικό.  Μετά από σχεδόν 30 χρόνια 
και 7 εκλογικές αναµετρήσεις, ο ∆ήµαρχος 
Αχαρνών Σπύρος Βρεττός, κατέρριψε αυτό 
το στατιστικό και κέρδισε για δεύτερη συνε-
χόµενη φορά. Για να συµβεί αυτό, δηµιούρ-
γησε ένα υπερκοµµατικό ψηφοδέλτιο ... τρι-
πλασιάζοντας τα ποσοστά που είχε πάρει το 
2019. Και µόνο αυτό, λέει πολλά...
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Να επαναφέρουμε
την χαμένη 
αυτοδιοίκηση 
Γράφει ο Κώστας Καλογράνης
∆ηµοσιογράφος, Επικοινωνιολόγος
Συµπρόεδρος στο Πράσινο Κίνηµα

Ο
ι επικείµενες εκλογές για τα 
συνδικαλιστικά όργανα της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, πραγµατοποιούνται σε 
µία πάρα πολύ κρίσιµη περίοδο.

Και το γράφουµε αυτό, διότι στην προηγούµενη 
αυτοδιοικητική περίοδο τα θεσµικά όργανα της 
αυτοδιοίκησης δεν στάθηκαν στο ύψος των περιστάσεων. 
Παρατηρήσαµε για πρώτη φορά να υποχωρεί η 
καταστατική θέση των αιρετών, είδαµε εξουσίες που είχαν οι δήµοι να µεταφέρονται στην 
κεντρική διοίκηση, χωρίς καµία ουσιαστική δικαιολογία, είδαµε να πραγµατοποιείται 
η στοχευµένη πολιτική, για περισσότερο κεντρικό κράτος, την ίδια ώρα που στην 
υπόλοιπη Ευρώπη, όλες οι ανεπτυγµένες χώρες αποκεντρώνουν τις αρµοδιότητες και 
τους πόρους. Είδαµε τα δηµοτικά συµβούλια να χάνουν τον αποφασιστικό χαρακτήρα 
για συγκεκριµένες  αποφάσεις και να έχουν µόνο γνωµοδοτικό χαρακτήρα. Είδαµε, 
επίσης, από αυτό το µπάχαλο που προέκυψε µε τις αρµοδιότητες, η κεντρική διοίκηση 
να ρίχνει ευθέως το φταίξιµο στην τοπική αυτοδιοίκηση. Επίσης, καθόλη τη διάρκεια της 
προηγούµενης θητείας, για όλα αυτά τα πυρά που δέχτηκε η τοπική αυτοδιοίκηση δεν 
αντέδρασε κανένας.

Το πιο εντυπωσιακό απ’ όλα, είναι ότι τα υψηλά στελέχη της πρωτοβάθµιας και 
δευτεροβάθµιας τοπικής αυτοδιοίκησης συµµετείχαν στις αντίστοιχες αυτοδιοικητικές 
ευρωπαϊκές επιτροπές. Ενώ έβλεπαν πώς λειτουργούν οι υπόλοιπες σοβαρές και 
δοµηµένες ευρωπαϊκές χώρες, οι ηγεσίες της ΚΕ∆Ε και της ΕΝΠΕ ουσιαστικά έβαζαν 
πλάτη σε όλη αυτή την αντί-αυτοδιοικητική πολιτική της κυβέρνησης.

Είδαµε, έτσι, να παίρνονται αποφάσεις χωρίς να ρωτούνται τοπικές κοινωνίες, είδαµε 
το φαινόµενο να υπάρχει ένας υπάλληλος στο υπουργείο, όπου µε µία υπογραφή του 
να καθορίζει το µέλλον περιοχών, ενώ αυτός ο υπάλληλος δεν είχε πάει ποτέ. Είδαµε 
να καταργούνται περιοχές Natura που οι κάτοικοι δεν ήθελαν να καταργηθούν, είδαµε 
να φυτεύονται παντού ανεµογεννήτριες χωρίς οι κάτοικοι να συµφωνούν, είδαµε το 
κεντρικό κράτος µε τις αποφάσεις που παίρνει να µειώνει το οικολογικό αποτύπωµα σε 
πολλές περιοχές της χώρας. Αυτό πρέπει να αλλάξει. Η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να 
σταθεί ξανά στο ύψος των περιστάσεων. Τα συγκεκριµένα διοικητικά συµβούλια που θα 
εκλεγούν, έχουν να παίξουν ένα σηµαντικό ρόλο. Να µπορέσουν να περάσουν ξανά τον 
πήχη της ∆ηµοκρατίας, που οι προηγούµενες διοικήσεις δεν µπόρεσαν.

Να επαναφέρουµε όλοι µαζί την χαµένη αυτοδιοίκηση …

Μητροπολιτική 
Διοίκηση στην 
πολιτική προστασία
Γράφει ο Παναγιώτης Αγγελόπουλος
Πρόεδρος του Ινστιτούτου Καποδίστριας

Έ
να από τα σηµαντικότερα θέµατα 
που έχουν να διαχειριστούν οι 
αυτοδιοικητικοί, είναι και η πολιτική 
προστασία. Στην προηγούµενη 

αυτοδιοικητική περίοδο είδαµε ότι αυτό το µείγµα 
συναρµοδιοτήτων δηµιούργησε πάρα πολλά 
προβλήµατα στην αντιµετώπιση των καιρικών 
φαινοµένων και των φονικών πυρκαγιών. Ήρθε η 
ώρα για το συγκεκριµένο θέµα να δούµε την λεγόµενη 
µητροπολιτική αυτοδιοικητική λειτουργία, όπου ένας 
θα είναι ο φορέας που θα έχει την ευθύνη, τις αρµοδιότητες και τους πόρους.

Και αυτό το γράφουµε διότι, πρώτα απ’ όλα πρέπει να υπάρχει µία ισόρροπη 
αντιµετώπιση για όλη την Αττική. ∆εν µπορεί, για παράδειγµα, ένας ορεινός όγκος να 
λαµβάνει χρηµατοδότηση εκατοµµυρίων ευρώ και ο διπλανός ορεινός όγκος να έχει 
προϋπολογισµό µικρότερο των 100.000 €.

Επίσης, θα πρέπει να βάλουµε στο σχεδιασµό µας και τις νέες τεχνολογίες. Όχι γενικά κι 
αόριστα, αλλά µε έναν ολοκληρωµένο, συγκεκριµένο σχεδιασµό για το πώς προληπτικά 
θα πρέπει να αντιµετωπίζουµε τα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας. Στο πεδίο της 
πρόληψης, θα πρέπει να χρησιµοποιηθούν ντρόουνς, ειδικές θερµικές κάµερες που 
καταγράφουν την αύξηση της θερµοκρασίας στην αρχή κάποιας φωτιάς, αλλά και ειδικά 
οικολογικά κατασβεστικά υλικά, που πλέον χρησιµοποιούνται στην υπόλοιπη Ευρώπη. 
Επίσης, να επανενεργοποιήσουµε τα εγκαταλελειµµένα τρίµετρα πυροφυλάκια. Είναι 
προφανές σε όλους και είναι και κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι θα πρέπει να 
δοθεί µεγαλύτερη σηµασία στην πρόληψη από την καταστολή. Εξάλλου, µε την εµπειρία 
που έχουµε πλέον στη χώρα µας, το κόστος επανόρθωσης µετά από καταστροφές, είναι 
πολύ µεγαλύτερο, πολλαπλάσιο θα έλεγα, από το κόστος της πρόληψης. Αλλά και οι 
εθελοντές της πολιτικής προστασίας θα πρέπει να καταγραφούν σε ένα ειδικό µητρώο και 
θα πρέπει να γνωρίζουν ανά περίσταση τι πρέπει να κάνουν. Επίσης, θα πρέπει να υπάρχει 
ένας κεντρικός φορέας που θα τους εξοπλίζει µε την κατάλληλη υλικοτεχνική υποδοµή. 
Και ο φορέας που πρέπει να παίξει το ρόλο της µητροπολιτικής διοίκησης για την 
πολιτική προστασία, δεν είναι άλλος από την εκάστοτε περιφέρεια και στην προκειµένη 
περίπτωση, από την Περιφέρεια Αττικής.

Opinion 



τεκνοθεσία. Πουθενά στη φύση 
δεν έχουµε σύναψη όµοιων φύ-
λων που να οδηγούν σε τεκνο-
γονία. Αυτή ακριβώς η φυσική 
των οµοφυλοφίλων ζευγαριών 
ανεπάρκεια έχει σοβαρές επι-
πτώσεις στην ίδια την κοινωνία, 
όπου µετακυλίονται προβλήµα-
τα, τα οποία θα αναφυούν σε βά-
θος χρόνου, όπως έγινε κυρίως 
στα σκανδιναβικά κράτη τα οποία 
πλέον οδηγούνται σε κατάργηση 
του νοµικού αυτού πλαισίου.

n Από ανθρώπους και της 
Εκκλησίας έχει διατυπωθεί 
η άποψη ότι η οµοφυλοφιλία 
είναι ασθένεια. Οι επιστήµο-
νες υποστηρίζουν το αντίθε-
το. Ποιά θα πρέπει να είναι η 
αντιµετώπιση αυτών των αν-

θρώπων από την Εκκλησία; 
∆εν είµαι ούτε ιατρός ούτε ψυ-
χολόγος αλλά για την Εκκλησία 
και αυτοί οι άνθρωποι έχουν µία 
θέση, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι 
αποδεχόµεθα ή αναγνωρίζουµε 
την οµοφυλοφιλία ως µία κατά-
σταση «κατά φύσιν», όπως άλλω-
στε κάθε άλλη «παρά φύσιν» επι-
θυµία δεν γίνεται αποδεκτή. Η 
Εκκλησία τους αποδέχεται µε την 
αµαρτωλότητα τους (όπως όλους 
µας εξάλλου) και µέσα από την 
«θεραπευτική» της πρακτική προ-
σπαθεί να τους οδηγήσει και πάλι 
στο «κατά φύσιν». 

n Τα παιδιά που αποκτούν 
τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια θα 
πρέπει να βαπτίζονται σε νη-
πιακή ηλικία; Άλλωστε έχου-
µε και την περίπτωση του Αρ-
χιεπισκόπου Αµερικής που 
βάπτισε παιδιά οµόφυλου 
ζευγαριού. ∆ύο µέτρα και δύο 
σταθµά;  
Η Ορθόδοξη Εκκλησία έχει κά-
ποιες αξιωµατικές αρχές. Από το 
βάπτισµα δεν µπορεί να αποκλει-
σθεί κανείς. Συνεπώς µε βάση 
αυτή την αρχή θα πρέπει να σκε-
φτούµε όλοι και να προβληµατι-
στούµε ως Σύνοδος για τον τρόπο 
µε τον οποίο θα αντιµετωπίσου-
µε αυτήν την νέα πρόκληση. ∆εν 

χρειάζονται ούτε βιασύνες ούτε 
µεµονωµένες πρωτοβουλίες.

n Όλα δείχνουν ότι το νοµο-
σχέδιο για τα οµοφυλόφιλα 
ζευγάρια θα ψηφιστεί. Πως 
πρέπει να αντιδράσει η Εκ-
κλησία στην περίπτωση αυτή;
Ο ρόλος της Εκκλησίας είναι δι-
δακτικός και κατηχητικός και όχι 
καταγγελτικός ή εκδικητικός. Η 
Εκκλησία λοιπόν θα συνεχίσει 
να κάνει ό,τι κάνει και να ευαι-
σθητοποιεί το ποίµνιό της χωρίς 
παροξυσµούς και ακρότητες, λέ-
γοντας την αλήθεια, όπως αυτή 
διασώζεται στο Ευαγγέλιο και 
στην εκκλησιαστική της παρά-
δοση.

n Τα τελευταία χρόνια η Θρη-
σκεία µε ευθύνη της ή όχι εί-
ναι µέρος των γεωπολιτικών 
εξελίξεων σε πολλές περιοχές 
του κόσµου. Πως µπορεί αυτό 
να ανατραπεί ή να λειτουργή-
σει υπέρ των λαών; 
Πρέπει να κάνουµε µία πρώτη δι-
ευκρίνηση. Το θρησκευτικό φαι-
νόµενο είναι στοιχείο κάθε κοι-
νωνίας όσο και αν πιστεύουν 
κάποιοι ότι µπορούν να το παρα-
θεωρήσουν. Οποιαδήποτε λοιπόν 
γεωπολιτική εξέλιξη σε έναν τό-
πο συµπαρασύρει ή κάνει µέρος 

αυτής της εξέλιξης και την κάθε 
θρησκευτική έκφραση. Συνεπώς 
το θρησκευτικό γίγνεσθαι γίνεται 
µέρος διαµόρφωσης του κοινω-
νικού γεγονότος. Η δεύτερη βα-
σική διευκρίνηση αφορά τον ρό-
λο του θρησκευτικού γεγονότος 
µέσα σ’ αυτές τις γεωπολιτικές 
διαµορφώσεις και κοινωνικές 
εξελίξεις. Εδώ ακριβώς κατα-
γράφεται και η ειδοποιός διαφο-
ρά µεταξύ των διαφόρων Θρη-
σκειών, εάν δηλαδή ενισχύουν 
την ειρήνη, την συνύπαρξη, την 
ανεκτικότητα, την καταλλαγή και 
την συνεργασία µεταξύ των λαών 
προς ωφέλεια του λαού και την 
κοινωνίας ή προτρέπουν και πα-
ροτρύνουν την σύρραξη, τον πό-
λεµο, την καταστροφή. Εδώ θα 
ήθελα να σηµειώσω ότι η Εκκλη-
σία δεν είναι θρησκεία αλλά εί-
ναι η υπέρβαση κάθε θρησκευτι-
κής έκφρασης.

n Η εγκληµατικότητα των 
ανηλίκων κυριαρχεί πλέ-
ον παντού. Τι θα µπορούσε 
να κάνει η Εκκλησία για την 
αντιµετωπισή της, και γιατί 
µέχρι τώρα δεν έχει παρέµβει; 
Η ύπαρξη της βίας είναι ένα κοι-
νωνικό φαινόµενο, το οποίο εκ-
δηλώνεται µε διάφορες µορφές 
(οπαδική, ενδοοικογενειακή, 

εξωοικογενειακή, ενδοσχολική 
κ. ά.) µέσα στην κοινωνία. Τα τε-
λευταία χρόνια έχει ενταθεί ακρι-
βώς γιατί πλέον οι άνθρωποι βλέ-
πουν τον συνάνθρωπό τους ως 
εχθρό ή ότι κινδυνεύουν από αυ-
τόν και προσπαθούν ή να αµυν-
θούν ή να διεκδικήσουν από αυ-
τόν ακόµη και το δώρο της ζωής, 
ως απότοκο της πανδηµίας, όταν 
ο ένας θεωρούσε τον άλλον ως 
«εχθρό», οποίος του απειλεί την 
ζωή, εξαιτίας του Covid 19.

Το φαινόµενο «βία» είναι ένα 
πολυπαραγοντικό, πολυδύναµο, 
πολύπλοκο και πολυδιάστατο ζή-
τηµα το οποίο δεν αντιµετωπίζε-
ται ούτε επιλύεται µε µεµονωµέ-
νες και αποσπασµατικές δράσεις. 
Χρειάζεται σχέδιο, ειδικούς και 
συντονισµένες δράσεις σε όλα τα 
επίπεδα της κοινωνίας. Η Εκκλη-
σία έχει κατά καιρούς, µέσω των 
Ιερών Μητροπόλεων, καταβάλ-
λει προσπάθειες ευαισθητοποίη-
σης του ποιµνίου της για το ζήτηµα 
αυτό, όµως ξέρω ότι αυτό δεν αρ-
κεί γιατί η «ποιότητα» του ζητήµα-
τος, απαιτεί δραστικές και συλλογι-
κές δράσεις και ενέργειες σε τοπικό 
αρχικά επίπεδο και µε συντονισµό 
κάποιου οργάνου στο οποίο θα 
συµµετέχουν εκπρόσωποι πολλών 
φορέων από τις τοπικές κοινωνίες 
µε εξειδικευµένα στελέχη.
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Ακραίους είχε πάντα η Εκκλησία. Ωστό-
σο, και η ίδια σε όλη της την διαδροµή µέ-
χρι σήµερα είπε πολλά «όχι» εµπλεκόµενη 
πότε µε την πολιτική και πότε µε την βιβλι-
οκριτική , «όχι» για τα οποία σήµερα δεκα-
ετίες µετά έχουν «αποσυρθεί» ως λάθη τα-
ραγµένων εποχών.

Μία από τις πλέον  πολυσυζητηµένες 
περιπτώσεις είναι το ανάθεµα στον Ελευ-
θέριο Βενιζέλο, το 1916 όταν η Ελλάδα εί-
χε χωριστεί στα «κράτη» των Αθηνών και 
της Θεσσαλονίκης. 

Ο αρχιεπίσκοπος Θεόκλητος και οι µη-
τροπολίτες της Παλιάς Ελλάδας αναθεµάτισαν «τον σατανά της πο-
λιτικής» στο Πεδίο του Άρεως, ρίχνοντας πέτρες όπου σήµερα βρί-
σκεται το άγαλµα της Αθηνάς.

Ένας άλλος Κρητικός ο Νίκος Καζαντζάκης βρέθηκε στο στόχα-
στρο της Εκκλησίας, η οποία, αν και δεν τον αφόρισε, τον καταρά-
στηκε και δεν επέτρεψε η σορός του να εισέλθει σε ναό όταν έφτασε 
από τη Γαλλία στην Αθήνα. Ο αφορισµός δεν έγινε γιατί ήταν αντί-
θετος ο Πατριάρχης Αθηναγόρας. 

Επισήµως, η Εκκλησία έχει αφορίσει 
τον Εµµανουήλ Ροΐδη για το έργο του «Πά-
πισσα Ιωάννα». Ξεχωριστή είναι η περί-
πτωση του Ανδρέα Λασκαράτου ο οποί-
ος αφορίστηκε  πρώτα στην Κεφαλλονιά, 
κυνηγήθηκε, έφτασε στη Ζάκυνθο όπου ο 
αφορισµός επαναλήφθηκε. Στις µέρες µας 
δε, είχαµε τον αφορισµό του Θόδωρου Αγ-
γελόπουλου από την µητροπολίτη Φλωρί-
νης Αυγουστίνο, χωρίς η επίσηµη Εκκλη-
σία να τον ακολουθήσει.

Πέραν των αφορισµών η Εκκλησία 
συγκρούστηκε ευθέως µε την Πολιτεία µε 

αφορµή τον νόµο Τρίτση του 1983 για την περιουσία. Οι αντιδρά-
σεις της Συνόδου τότε «έπιασαν τόπο» αλλά το θέµα της περιουσίας 
έχει βαλτώσει. Η δεύτερη µεγάλη σύγκρουση ήρθε το 2000 όταν 
η κυβέρνηση Σηµίτη αποφάσισε να διαγράψει το  θρήσκευµα από 
τις ταυτότητες. Ο µακαριστός Χριστόδουλος αποφάσισε την συγκέ-
ντρωση υπογραφών. οι οποίες όµως γρήγορα ξεχάστηκαν.

Επίσης η Εκκλησία είχε αντιδράσει έντονα µε τη συµφωνία των 
Πρεσπών. Αλλά και πάλι οι απόψεις της αγνοήθηκαν...

Από το ανάθεμα στον Βενιζέλο έως τις Πρέσπες:
Τα μεγάλα «όχι» της Εκκλησίας  που… ξεχάστηκαν 
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ
∆ΗΜΑΡΧΟΣ ΑΓΙΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΗΣ

«Λύνουμε με σχέδιο 
και στρατηγική τα προβλήματα 

του δήμου»

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ/

«Η συναίνεση ξεκινάει από τον δήµαρχο και τη δηµοτική αρχή», υπογραµµίζει στην Today Press ο δήµαρχος 
Αγίας Παρασκευής, Γιάννης Μυλωνάκης, σχολιάζοντας την οµόφωνη έγκριση της εισήγησης για µετεγκατάσταση 

του αµαξοστασίου. Ένα σύνθετο θέµα που απασχολεί για πολλά χρόνια το δήµο.

Π
αράλληλα, ο δήµαρχος 
αναφέρεται στην πρωτο-
βουλία «Πες το στον ∆ή-
µαρχο». Κάθε Πέµπτη 

απόγευµα, υποδέχεται πολίτες στο 
γραφείο του, προκειµένου να ακού-
ει τις ανάγκες τους, να συζητά µα-
ζί τους για τα προβλήµατα της πό-
λης και να δέχεται προτάσεις για τη 
βελτίωση της καθηµερινότητάς τους 
στις γειτονιές. Ο νέος δήµαρχος Αγί-
ας Παρασκευής δεν παραλείπει να 
κάνει και ένα... παράπονο, σηµειώ-
νοντας χαρακτηριστικά πως «άλλοι 
δήµοι από τον Νοέµβριο έχουν ψη-
φίσει τους προϋπολογισµούς τους 
για το 2024 και εµείς χρειάστηκε να 
φτάσουµε στον Φεβρουάριο».

n Κύριε ∆ήµαρχε, παρατηρού-
µε µία διάθεση συναίνεσης µε-
ταξύ των παρατάξεων του δη-
µοτικού συµβουλίου της πόλης. 
Πώς έχει προκύψει, ειδικά µε-
τά την πολύ έντονη προεκλογι-
κή περίοδο;
Εµείς το λέγαµε ανέκαθεν, ότι το ζή-
τηµα της συναίνεσης ξεκινάει από 
τον δήµαρχο και τη δηµοτική αρχή. 
Από το κατά πόσο σε ενδιαφέρει να 
ασχολείσαι µε τη λύση των προβλη-
µάτων και όχι να βρίσκεσαι διαρκώς 
σε αντιπαράθεση.

n Τώρα, αυτό που απασχολεί 
το δήµο είναι η µετεγκατάστα-
ση του αµαξοστασίου. Βρήκατε 
το χώρο που θα το µεταφέρετε;



Καταρχάς, θα πρέπει να αναφέρω 
ότι αυτή διαδικασία είχε ξεκινήσει 
από την προηγούµενη δηµοτική αρ-
χή αλλά είχε γίνει µε τελείως λάθος 
τρόπο. Εµείς, ως αντιπολίτευση, τό-
τε επιµέναµε ότι ο καταλληλότερος 
χώρος είναι εκεί που αγοράσαµε 
τώρα το οικόπεδο στη γέφυρα του 
Σταυρού, ο οποίος είναι ένας χώ-
ρος στα όρια του οικιστικού ιστού 
και πληροί τις προϋποθέσεις για µία 
τέτοια χρήση.

n Η προηγούµενη διοίκηση τι 
είχε κάνει;
Για όσους δεν το γνωρίζουν, η 
προηγούµενη διοίκηση προχώρη-
σε, χωρίς καµία ενηµέρωση, λίγες 
ηµέρες πριν τις εκλογές στην αγο-
ρά των ακινήτων. Εµείς, επιµένα-
µε όµως ότι εκεί πρέπει να γίνει 
και έτσι µετά τις εκλογές προχω-
ρήσαµε µε τις κατάλληλες και µε-
θοδικές ενέργειες στην απόκτηση 
αυτών των οικοπέδων που έχουν 
ξεκάθαρο ιδιοκτησιακό καθεστώς 
και βέβαια που έχουν τέτοιο κό-
στος, το οποίο µπορεί ο δήµος να 
υποστηρίξει. Εν ολίγοις, η προη-
γούµενη δηµοτική αρχή δροµολο-
γούσε µία λύση που συµπεριελάµ-
βανε την αγορά τριών οικοπέδων, 
που όµως το ένα από τα τρία οικό-
πεδα δεν είχε ξεκάθαρο ιδιοκτησι-
ακό καθεστώς και θα “µπλέκαµε” 
ως δήµος. Μάλιστα, µε εκείνον τον 
σχεδιασµό ο δήµος θα έπρεπε να 
πληρώσει 700.000 ευρώ και πλέ-
ον, τον Απρίλιο, χρήµατα που δεν 
µπορούσε να δώσει ο δήµος, κα-
θώς θα έπρεπε να δοθούν µέσω 
των δηµοτικών τελών. Εµείς, από 
την πλευρά µας προχωρήσαµε σε 
συµφωνία για την αγορά των δύο 

οικοπέδων που έχουν ξεκάθαρο 
ιδιοκτησιακό καθεστώς.

n Και για την αποπληρωµή 
τους;     
Επίσης, αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 
Με τον δικό µας τρόπο ο δήµος κα-
λείται να αποπληρώσει τα δύο ακί-
νητα σε βάθος δύο ετών. Μάλιστα, 
ο δήµος θα δίνει περίπου 200.000 
ευρώ το χρόνο, ποσά που µπορεί να 
υποστηρίξει και για αυτό δεν χρειά-
στηκε να προχωρήσουµε στην αύξη-
ση ων δηµοτικών τελών, όπως συµ-
βαίνει σε πολλούς άλλους δήµους.

n Τα δύο οικόπεδα που αγό-
ρασε ο δήµος επαρκούν για να 
καλύψουν τις ανάγκες του δη-
µοτικού γκαράζ;
Καταρχάς, πρέπει να υπογραµµιστεί 
ότι µε τον τρόπο που προχωρά η νέα 
δηµοτική αρχή αποδεικνύεται ότι 
υπάρχει ένα σχέδιο, µία στρατηγική. 
Να αγοράζουµε αυτά που µπορούµε 
να πληρώσουµε και τα οποία µπο-
ρούµε να αποκτήσουµε άµεσα. Επει-
δή όµως δεν φτάνουν τα δύο αυτά οι-
κόπεδα για να καλύψουν τις ανάγκες 
µας, δεσµεύσαµε και τα υπόλοιπα οι-
κόπεδα για κοινωφελείς χρήσεις του 
δήµου Αγίας Παρασκευής, σε µία 
έκταση 20 στρεµµάτων. Αυτό ση-
µαίνει ότι επιθυµούµε να έρθουµε 
σε επαφή µε τους ιδιοκτήτες και να 
βρούµε µία λύση είτε για απευθείας 
αγορά, είτε για απαλλοτρίωση.

n Όσον αφορά στην χρήση γης 
στα συγκεκριµένα ακίνητα εί-
ναι αυτή που απαιτείται για ένα 
δηµοτικό αµαξοστάσιο;
Αυτό είναι το τρίτο βήµα. Εµείς φω-

νάζαµε στην προηγούµενη δηµοτι-
κή αρχή – και εµείς ξεκινήσαµε από 
αυτό – να πάµε στον Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και να ζητήσουµε να 
αποχαρακτηριστεί ο χώρος από Β΄ 
Ζώνη Υµηττού, τώρα που είναι σε 
εξέλιξη η ΣΜΠΕ για τον Υµηττό. 
Επίσης, µε έγγραφο του δασαρχεί-
ου φαίνεται ξεκάθαρα πως ο συγκε-
κριµένος χώρος δεν είναι δασικός, 
οπότε µπορεί να αποχαρακτηριστεί 
και να γίνουν εκεί οι κοινωφελείς 
χρήσεις που επιθυµούµε ως δήµος. 
Εµείς, ήδη σε αυτόν τον πρώτο µή-
να, έχουµε κάνει πάρα πολλά προς 
αυτήν την κατεύθυνση. Μάλιστα, 
πρόσφατα είχα ραντεβού για αυ-
τό το λόγο µε τον γενικό Γραµµατέα 
του Υπουργείου περιβάλλοντος, κ. 
Μπακογιάννη, όπου µε αφορµή τις 

αντιρρήσεις που θα υπάρξουν για 
άλλα ζητήµατα που αφορούν στον 
Υµηττό να εντάξει και τις δικές µας.

n Μπορούµε να προσδιορίσου-
µε τον χρόνο που θα χρειαστεί;    
∆εν µπορούµε να το προσδιορίσου-
µε αλλά είναι σε εξέλιξη όλο αυτό 
και δεν θα είναι τόσο χρονοβόρο. 
Εµείς για αυτό προχωρήσαµε ήδη 
και στην αγορά των ακινήτων ώστε 
να είναι ξεκάθαρη και η βούληση 
του δήµου ότι εµείς επιθυµούµε στη 
συγκεκριµένη περιοχή να µεταφέ-
ρουµε τις συγκεκριµένες υπηρεσί-
ες µας.

n ∆ήµαρχε, να αλλάξουµε θέ-
µα και να µας πείτε για την 
πρωτοβουλία που αναλάβατε 

να συναντάτε τους πολίτες από 
κοντά τους πολίτες, µία δρά-
ση που την ονοµάσατε «πες το 
στον δήµαρχο»...
Εµείς είχαµε δεσµευτεί ως παράτα-
ξη και πριν αναλάβουµε τη διοίκη-
ση του δήµου ότι θα έχουµε συνεχή 
επικοινωνία µε τους πολίτες. Το κά-
ναµε ως αντιπολίτευση και βέβαια 
τώρα που γίναµε δηµοτική αρχή 
δεν το ξεχάσαµε. Σε αυτό το πλαί-
σιο λοιπόν, τα απογεύµατα της Πέ-
µπτης είναι αφιερωµένα στους πο-
λίτες, µε τους οποίους θα συνοµιλώ 
και θα ακούω εκτός από τα παρά-
πονά τους και την κριτική τους που 
µας κάνει καλύτερους, και τις ιδέ-
ες τους, τις προτάσεις τους και ό,τι 
άλλο επιθυµούν. Να αναφέρω ότι 
µία φορά το µήνα έχουµε και το 
“ρώτα τον δήµαρχο”, όπου µέσω 
του διαδικτύου συνοµιλούµε µε 
τους πολίτες και ήδη την πρώτη 
φορά που το κάναµε είχε πολύ µε-
γάλη απήχηση. Εµάς µας ενδιαφέ-
ρει να γνωρίζουµε από πρώτο χέρι 
τα προβλήµατα που απασχολούν 
τους πολίτες της Αγίας Παρασκευ-
ής και να δίνουµε λύσεις.

n Κλείνοντας, είχαµε κάποια 
εξέλιξη µε το θέµα του προϋπο-
λογισµού του δήµου;     
∆υστυχώς, άλλοι δήµοι από τον Νο-
έµβριο έχουν ψηφίσει τους προϋπο-
λογισµούς τους για το 2024 και εµείς 
χρειάστηκε να φτάσουµε στον Φε-
βρουάριο για να ψηφιστεί ο Προϋ-
πολογισµός από το δηµοτικό συµ-
βούλιο της πόλης και αυτό όπως 
εύκολα καταλαβαίνει κάποιος αυ-
τό αποτελεί µία επιπλέον δυσκολία 
για να κάνουµε τα όσα σχεδιάζουµε.
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‘‘Τα απογεύµατα 
της Πέµπτης 
είναι αφιερωµένα 
στους πολίτες,
 µε τους οποίους 
θα συνοµιλώ 
και θα ακούω εκτός 
από τα παράπονά 
τους και την κριτική 
τους, που µας  
κάνει καλύτερους.
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Η καρδιά της
αυτοδιοίκησης 
χτυπάει
στον ΣΠΑΥ

Πάνω από 80 δήµοι θα συµµετάσχουν  στο 
3ο Forum του Συνδέσµου Προστασίας και Ανά-
πτυξης Υµηττού (ΣΠΑΥ) µε θέµα «Τεχνητή Νο-
ηµοσύνη – Ανθεκτικές Πόλεις: Το Μέλλον της 
Αυτοδιοίκησης», που θα πραγµατοποιηθεί στις 
11 και 12 Μαρτίου 2024 στο αµφιθέατρο «Μί-
κης Θεοδωράκης» στην Αργυρούπολη. Οι δι-
αρκώς αυξανόµενες δηλώσεις  συµµετοχής 
∆ηµάρχων και αυτοδιοικητικών φορέων, από 

όλη την Ελλάδα,  αναγκάζουν τους διοργανω-
τές του Φόρουµ να επεκτείνουν τις εργασίες του 
σε τρεις µέρες αντί δυο, όπως αρχικά είχε προ-
γραµµατιστεί.

Στο πλαίσιο του Φόρουµ θα γίνει εποικοδο-
µητική ανταλλαγή απόψεων σχετικά µε το πώς 
οι ∆ήµοι πρέπει να αντιµετωπίζουν διάφορες 
µορφές κρίσεων, µε έµφαση αυτές που αφο-
ρούν στην κλιµατική αλλαγή. Θα δοθεί βάση 
στην ενίσχυση της ανθεκτικότητας σε φυσικές 
καταστροφές, σε συνδυασµό µε την αξιοποίη-
ση της τεχνολογίας.

Μέσα στα σχέδια του προέδρου του ΣΠΑΥ 
και δηµάρχου Ελληνικού-Αργυρούπολης Γιάν-
νη Κωνσταντάτου, είναι η   δηµιουργία πρότυ-
που αυτοδιοικητικού κέντρου περιβαλλοντικής 
εκπαίδευσης και τεχνολογίας. Θα αποτελεί πε-
δίο επιστηµονικής έρευνας, µελέτης του περι-
βάλλοντος, εκπαίδευσης και διαχείρισης κρί-
σεων και βασίζεται σε 3 κεντρικούς πυλώνες: 
εκπαίδευση, τεχνολογία και έρευνα.

«Στόχος δεν είναι να σωθεί µόνο ο Υµηττός, 
αλλά κάθε δέντρο στη χώρα µας», υπογραµµί-
ζει ο Γιάννης Κωνσταντάτος.

ΕΝ ΟΙΚΩ... 
Του Πέτρου Κουβάτσου 
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Σ
την ασφυκτικά γεµά-
τη αίθουσα «Μου-
σών» του Πνευ -
µατικού Κέντρου 

Βριλησσίων πραγµατοποιήθη-
κε η κοπή πίτας του ∆ήµου Βρι-
λησσίων.

Ο ∆ήµαρχος Βριλησσίων, 
Γιάννης Πισιµίσης, έκανε ένα 
σύντοµο απολογισµό των 30 
πρώτων ηµερών της νέας δι-
οίκησης του ∆ήµου τονίζοντας 
χαρακτηριστικά: «∆εν χάσαµε 
χρόνο. Πρώτος µας στόχος εί-
ναι η ανάταξη της καθηµερινό-
τητας στην πόλη µας. Μετά από 
πολλά χρόνια λειτουργεί ξανά ο 
οδοκαθαρισµός στα Βριλήσσια, 
χειρωνακτικά και µε µηχανική 
σκούπα, µε τις δικές µας δυνά-

µεις αποκλειστικά και χωρίς 
να καταφύγουµε σε συνεργα-
σία µε ιδιώτες».  Ο Γιάννης Πι-
σιµίσης χαρακτήρισε στοίχηµα 
για τη νέα ∆ηµοτική Αρχή την 
απορρόφηση χρηµατοδοτικών 
πόρων προς όφελος της πόλης. 
«Εξασφαλίζουµε χρηµατοδο-
τήσεις τουλάχιστον 6 εκατοµ-

µυρίων ευρώ και µάλιστα, από 
µελέτες που βρήκαµε καταχω-
νιασµένες σε συρτάρια. Οι Υπη-
ρεσίες του ∆ήµου καταβάλλουν 
κάθε δυνατή προσπάθεια. ∆ου-
λειά δύο ετών έγινε µέσα σε 15 
µόλις ηµέρες. Προκηρύχθηκε 
ο διαγωνισµός για την Αντικα-
τάσταση και την Αναβάθµιση 

του ∆ικτύου Ύδρευσης, ένα έρ-
γο ύψους 2,8 εκ. ευρώ που χρη-
µατοδοτείται από το πρόγραµµα 
Αντώνης Τρίτσης», ανέφερε, µε-
ταξύ άλλων.

Τιµητική ήταν η παρου-
σία του Υπουργού Οικονοµι-
κών Κ. Χατζηδάκη, του Υπουρ-
γού Υγείας Άδ. Γεωργιάδη, της 
Υπουργού Εσωτερικών Ν. Κε-
ραµέως, της Αντιπεριφερειάρ-
χου Β. Τοµέα Λ. Κεφαλογιάν-
νη, της πρ. Βουλεύτριας της Ν∆ 
και Αντιπροέδρου της ΕΣΗΕΑ 
Άρ. Αγάτσα και του δηµοσιο-
γράφου Γ. Αυτιά. Στην τελετή 
παρευρέθηκαν ο επίτιµος ∆ή-
µαρχος Βριλησσίων Ν. Παπα-
δόπουλος και ο πρώην ∆ήµαρ-
χος Κώστας Ιωαννίδης.

«Αποφασισμένος»
 ο Δήμος Καλλιθέας 

για την πλατεία Νερού  
Επιστολή προς τους βουλευτές όλων των 
κοµµάτων του Νότιου Τοµέα Αθηνών απέ-
στειλε ο ∆ήµαρχος Καλλιθέας Κώστας 
Ασκούνης µε σκοπό την ενηµέρωσή τους για 
τις θέσεις, τις ενέργειες και τις πρωτοβουλίες 
του ∆ήµου για την αποτροπή µετατροπής της 
Πλατείας Νερού σε Συναυλιακό χώρο.

Στην επιστολή επισηµαίνεται ότι η χρή-
ση του εν λόγω χώρου για συναυλίες, προ-
βλέπεται στο διαγωνισµό µακροχρόνιας εκ-
µίσθωσης 40 ετών σε ιδιώτη, που προκήρυξε 
η ΕΤ.Α.∆., στη Ζώνη ΙΙΙ του Ολυµπιακού Πό-
λου Φαλήρου.

Ο ∆ήµαρχος υπογραµµίζει ότι η Πλα-
τεία Νερού είναι ένας από τους τελευταίους 
Ελεύθερους χώρους, ενός εξαιρετικά πυκνο-
κατοικηµένου ∆ήµου. Παράλληλα τονίζει τα 
έντονα προβλήµατα (ηχορύπανσης, κυκλο-
φοριακού χάους, ασφάλειας, καθαριότητας, 
µη πρόσβασης στο παραλιακό µέτωπο κ.ά) 
που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι της Καλλιθέ-
ας αλλά και του Παλαιού Φαλήρου από τις 
συναυλίες που ήδη διοργανώνονται στο χώ-
ρο. Ο κ. Ασκούνης στην επιστολή που απευ-
θύνει προς στους βουλευτές, καταλήγει ζη-
τώντας την έµπρακτη συµπαράστασή τους 
«στο εύλογο και δίκαιο αίτηµά µας, που εί-
ναι, η αποτροπή, µε κάθε τρόπο, µετατροπής 
της Πλατείας Νερού σε Συναυλιακό χώρο, 
που ήδη υποβαθµίζει την ποιότητα ζωής των 
πολιτών».

Γιάννης Πισιμίσης: «Εξασφαλίζουμε 
χρηματοδοτήσεις τουλάχιστον 

6 εκατομμυρίων ευρώ»

∆ηµοτικό Συµβούλιο Νέων «γεννιέται» στη Νέα Σµύρνη
Ένας νέος θεσµός, το ∆ηµοτικό Συµβού-
λιο Νέων, δηµιουργείται στη Νέα Σµύρνη 
σε µια προσπάθεια η πόλη να αξιοποιήσει 
το πιο ζωντανό και δυναµικό κοµµάτι της, 
την νεολαία. Σκοπός της ∆ηµοτικής Αρχής 
είναι να αφουγκραστεί τις ανάγκες και τις 
επιθυµίες των νέων ανθρώπων, να συνδι-
αµορφώσει λύσεις στα ζητήµατα που τους 
αφορούν και να τους παροτρύνει στις συµ-
µετοχικές – δηµοκρατικές διαδικασίες.  

Στο πλαίσιο αυτό, πραγµατοποιήθη-
καν µε µεγάλη επιτυχία οι προπαρασκευ-
αστικές εργασίες µετά από πρωτοβουλία 

του Αντιδηµάρχου Πρασίνου και Νεο-
λαίας, Κωστή Αναγνωστόπουλου και της 
Αντιδηµάρχου Λειτουργίας και Συντήρη-
σης Σχολικών Μονάδων και Φιλοζωίας 
Μαρίνας ∆εκούλου. Οι Αντιδήµαρχοι που 

έχουν αναλάβει να κάνουν πραγµατικότη-
τα το ∆ηµοτικό Συµβούλιο Νέων, συνα-
ντήθηκαν µε εκπροσώπους από τα 15µελή 
συµβούλια όλων των σχολείων της πόλης 
και αντάλλαξαν απόψεις για το πώς µπο-
ρεί και λειτουργήσει καλύτερα και αποτε-
λεσµατικότερα ο θεσµός. Οι µαθητές των 
Λυκείων θα είναι αυτοί που θα συγκροτή-
σουν την πρώτη βαθµίδα του Συµβουλίου 
και θα προκύψουν από τις ενδοσχολικές 
εκλογές που θα διεξαχθούν σε κάθε Λύ-
κειο για την ανάδειξη των αντιπροσώπων 
των µαθητών. 
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Μ
ε τη δέουσα προσο-
χή και σοβαρότητα 
αλλά και µε αδιάλει-
πτη επαγρύπνηση και 

ετοιµότητα, η ∆ηµοτική Αρχή πα-
ρακολουθεί τις εξελίξεις αναφο-
ρικά µε τα πρωτεύοντα ζητήµατα 
που απασχολούν το ∆ήµο ∆ιονύ-
σου. Η ∆ήµαρχος, Κατερίνα Μα-
ϊχόσογλου, βρίσκεται σε συνεχή 
επικοινωνία µε πολιτικούς και πο-
λιτειακούς θεσµούς καθώς και µε 
τοπικούς φορείς αναφορικά µε την 
επίλυση των κρίσιµων ζητηµάτων.

Άκρως ζωτικής σηµασίας θέµα 
για τους ∆ηµότες αποτελεί και η 
λατοµική δραστηριότητα στην Πε-
ντέλη, για την οποία τοποθετήθη-

κε στη Βουλή ο Υφυπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Ν. 
Ταγαράς, κατόπιν επίκαιρης ερώ-
τησης του βουλευτή Ανατ. Αττι-

κής ΠΑΣΟΚ – ΚΙΝΑΛ, Μ. Χρι-
στοδουλάκη, µε τον οποίο είχε 
συζητήσει το θέµα η ∆ήµαρχος 
∆ιονύσου. Του εξέφρασε, εν προ-

κειµένω, την πλήρη στήριξή της 
σε ενέργειες, που θα συµβάλλουν 
στην αποτροπή λειτουργίας των 
νέων λατοµείων.

«Αναµφισβήτητα, η απάντη-
ση του Υφυπουργού µάς χαροποι-
εί ιδιαιτέρως και πλέον, αναµένου-
µε την πλήρη εναρµόνιση λόγων 
και πράξεων», σηµείωσε ο δήµος 
∆ιονύσου στην ανακοίνωση που 
εξέδωσε. Για το εν λόγω ζήτηµα η 
κα. Κ. Μαϊχόσογλου είχε επικοι-
νωνήσει τις προηγούµενες ηµέρες 
µε το γραφείο του Υπουργού Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Θόδω-
ρου Σκυλακάκη, διευκρινίζοντας 
ότι αντιτάσσεται σθεναρά σε κάθε 
επιχειρούµενη προσπάθεια εξό-
ρυξης µαρµάρων από το Πεντε-
λικό. Παράλληλα, ενηµερώθη-
κε για την πλήρη εναρµόνιση των 
αποφάσεων του Υπουργού.

Έναν µίνι απολογισµό, µε αφορµή 
τον ένα µήνα που βρίσκεται στη διοί-
κηση του ∆ήµου, έκανε ο δήµαρχος 
Κηφισιάς. Ο κ. Βασίλης Ξυπολυτάς 
παρέθεσε µια σειρά πρωτοβουλιών 
στις οποίες προχώρησε η διοίκηση 
τον Ιανουάριο. Συγκεκριµένα ανέ-
φερε:

� Αναδιοργάνωση του σταθµού 
µεταφόρτωσης απορριµµάτων.

� Μετασκευή οχηµάτων 4χ4 για 
την χρήση τους σε κατάσταση Πολι-
τικής Προστασίας.

� ∆ιπλασιασµό των οχηµάτων 
εκχιονισµού και τετραπλασιασµό 
των οχηµάτων διανοµής αλατιού 
(αλατιέρες).

� ∆ιανοµή σπίτι-σπίτι τετράκι-
λων σακουλών αλατιού.

� Έναρξη αυστηρής αστυνόµευ-
σης της παράνοµης στάθµευσης επί 
της Λ. Κηφισίας.

� Έναρξη οργανωµένων επεµ-

βάσεων µε µικτά κλιµάκια συνερ-
γείων για τον ελαιοχρωµατισµό, 
φύτευση και αποκατάσταση των δη-
µόσιων χώρων του ∆ήµου µας.

� Επανέναρξη βεβαιώσεων 
οφειλής γης σε χρήµα.

� Προσφυγή στο ΣτΕ για τη δι-
άσωση των Νοµικών Προσώπων, 
Κέντρο Έρευνας και Μελέτης της 
Μικρασιατικής Ερυθραίας του ∆ή-

µου Κηφισιάς και του Νοµικού Προ-
σώπου της Ανθοκοµικής έκθεσης 
Κηφισιάς.

� Παραχώρηση δηµοτικού χώ-
ρου για την δηµιουργία σταθµού του 
ΕΚΑΒ στη Νέα Ερυθραία.

�  Ιδρύθηκε Τοπικό Συµβούλιο 
Παραβατικότητας.

� Συµφωνία για κρατική επιχο-
ρήγηση 1,2 εκατοµµύρια ευρώ για 
τη δηµιουργία βιωµατικού µουσεί-
ου µικρασιατικής καταστροφής και 
σύγχρονων κλειστών εγκαταστάσε-
ων αθλητισµού.

� Επίσπευση των διαδικασι-
ών και διακήρυξη δυο έργων του 
«Αντώνης Τρίτσης» για τον πολι-
τισµό και το περιβάλλον ύψους 
400.000 €.

� Έναρξη νέων µελετών για 
ένταξη του ∆ήµου µας σε πολλα-
πλά χρηµατοδοτικά προγράµµατα 
για έργα υποδοµής και ανάπλασης.

Ένας «πλούσιος» µήνας για τον δήµαρχο Κηφισιάς   
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«Προσπαθούµε να ρίξουµε κά-
ποια ”ταµπού” που υπήρχαν. Κά-
ποια κοινωνικά αγαθά πρέπει να 
δίνονται δωρεάν στους πολίτες. 
Από τον Σεπτέµβρη κανείς δεν 
θα πληρώνει τροφεία», δήλωσε 
στην εφηµερίδα µας ο δήµαρχος 
Νέας Ιωνίας Παναγιώτης Μα-
νούρης. 

Πρόκειται για την πρόσφατη 

απόφαση που ενέκρινε το δηµοτι-
κό συµβούλιο της πόλης, µετά από 
εισήγηση της δηµοτικής αρχής, για 
δωρεάν τροφεία στους δηµοτικούς 
παιδικούς σταθµούς. Μάλιστα, ο 
δήµαρχος µας αποκάλυψε πως θα 
ακολουθήσουν και άλλες τέτοιες 
αποφάσεις το επόµενο διάστηµα 
για τις οποίες… θα σας ενηµερώ-
σουµε εγκαίρως.

Π. Μανούρης: «Κανείς δεν θα πληρώνει πλέον τροφεία στην Νέα Ιωνία»

ΣΕ ΕΠΙΦΥΛΑΚΗ Ο ∆ΗΜΟΣ 
∆ΙΟΝΥΣΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΛΑΤΟΜΕΙΑ 

ΣΤΟ ΠΕΝΤΕΛΙΚΟ

Κατηγορηµατικά διέψευ-
σε τους ισχυρισµούς της επι-
κεφαλής της ελάσσονος µειο-
ψηφίας Κλαίρης Σαραντάκου, 
περί δηµιουργίας κέντρου επε-
ξεργασίας απορριµµάτων στην 
Βάρη, ο δήµαρχος Βάρης, 
Βούλας, Βουλιαγµένης, Γρη-
γόρης Κωνσταντέλλος, µε δη-
λώσεις του στην Todaypress. 
Μάλιστα, πέρασε στην αντεπί-
θεση κατηγορώντας την κα Σα-
ραντάκου, πως κινδυνολογεί, 
είτε ψεύδεται είτε αγνοεί, βα-
σικά θέµατα του δήµου!

Πιο συγκεκριµένα, ο δή-
µαρχος ανέφερε, µεταξύ άλ-
λων: «Στην απέλπιδα προ-
σπάθειά της να αποδείξει 
ανύπαρκτες προθέσεις και 
ενέργειες της ∆ηµοτικής Αρ-
χής, κατασκευάζει φανταστικά 
σενάρια και τα διαδίδει ανε-

ρυθρίαστα κιόλας, στην περι-
οχή µας. Την τοξικότητα και 
την ανασφάλεια που προσπα-
θεί να σκορπίσει την πόλη µας, 
την προετοιµάζει µέσω όψιµου 
ηλεκτρονικού µέσου γειτονι-
κού δήµου. Το «αξιόπιστο» αυ-
τό µέσο, λίγες µέρες πριν το 
∆ηµοτικό Συµβούλιο «απο-
κάλυψε» µυστική συνάντηση 
του ∆ηµάρχου Βάρης Βούλας 
Βουλιαγµένης µε τον νέο Περι-
φερειάρχη, κ. Νίκο Χαρδαλιά 
και συµφωνία τους για δηµι-
ουργία Μονάδας Απορριµµά-
των υπερτοπικού χαρακτήρα 
στο ∆ήµο µας. Ένα πλήρως 
ψευδές και συκοφαντικό «άρ-
θρο», για το οποίο έχουν ήδη 
κινηθεί οι πρέπουσες διαδικα-
σίες, προς αποκατάσταση της 
πραγµατικότητας και της αλή-
θειας».

Γ. Κωνσταντέλλος: «Δεν δημιουργείται
  Κέντρο Επεξεργασίας

 απορριμμάτων στη Βάρη»



Λ
ίγο πριν από την έκρηξη 
στο λιµάνι του Πειραιά 
το 2002 και την εξάρ-
θρωση της 17Ν, ο τότε 

και νυν υπουργός προστασίας του Πο-
λίτη Μιχάλης Χρυσοχοΐδης έκανε συ-
νεχείς συσκέψεις στο γραφείο του ορίζο-
ντας επικεφαλής της αντιτροµοκρατικής 
τον Στέλιο Σύρο. Έναν άνθρωπο που 
προέρχονταν από τη δίωξη  του κοινού 
εγκλήµατος. Στις µέχρι πρωίας συζητή-
σεις που είχε µε το επιτελείο και κυρί-
ως µε τον τότε αρχηγό της ΕΛΑΣ Φώ-
τη Νασιάκο επέµενε ότι οι τροµοκράτες 
δεν είναι υπεράνθρωποι και ζητούσε 
να «διαβαστούν ξανά και ξανά» οι προ-
κηρύξεις και να «ξεσκονιστούν» όλα τα 
πρόσωπα που έµµεσα ή άµεσα είχαν 
κατά καιρούς ακουστεί. Η τακτική αυ-
τή αποδείχτηκε άκρως αποτελεσµατική 
και για την συνέχεια. Ωστόσο, µετά από 
πέντε χρόνια απραξίας οι τροµοκράτες 
δραστηριοποιήθηκαν και πάλι µε την 
αντιτροµοκρατική να επανέρχεται σε 
παλιές δοκιµασµένες µεθόδους, καθώς 
εκτιµά ότι η έκρηξη στο υπουργείο Ερ-

γασίας είναι «επαγγελµατική δουλειά»  
και ότι έχει τα χαρακτηριστικά νεοτρο-
µοκρατίας µε «παλιά υλικά».

Οι έρευνες, πέραν των τυπικών (κά-
µερες, µαρτυρίες, κεραίες κινητής τηλε-
φωνίας) έχουν απλωθεί  και στο τρίγω-
νο: φυλακές-ποινικοί , παλιοί και νέοι 
«αναρχικοί» και λατοµεία. Η ζελατο-
δυναµίτιδα που χρησιµοποιήθηκε εί-
ναι από τα υλικά που χρησιµοποιούνται 
στα λατοµεία  και για τον λόγο αυτό οι 
έρευνες στρέφονται και προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

Παράλληλα, η Αντιτροµοκρατική 
-ειδικά µετά το 2010- εκτιµά ότι τροµο-
κράτες και ποινικοί έχουν έρθει πιο κο-
ντά , όχι τόσο ως προς τον σχεδιασµό 
αλλά ως προς την εκτέλεση και την προ-
µήθεια όπλων. Σε ό,τι αφορά την ενέρ-
γεια στη Σταδίου εκτιµούν ότι οι δράστες 
είναι νεοστρατολογηµένα µέλη αλλά 
καλά εκπαιδευµένα από παλιούς. Και 
αυτό γιατί εκτιµάται ότι η «έκρηξη ήταν 
τέλεια». Η ενέργεια ήταν ιδιαίτερα µε-
λετηµένη, µε καλή τεχνογνωσία κατα-
σκευής του ωρολογιακού µηχανισµού 

και υπολογισµό εκτόνωσης του ωστικού 
κύµατος προς το υπουργείο Εργασίας. 
Το γεγονός ότι οι δράστες επικοινώνη-
σαν δύο φορές και προειδοποίησαν για 
την έκρηξη για τους αστυνοµικούς είναι 
ξεκάθαρο ότι οι τροµοκράτες δεν ήθε-
λαν θύµατα αλλά να στείλουν µηνύµα-
τα προς όλους. 

Το γεγονός ότι την ευθύνη ανέλα-
βε η «νέα» οργάνωση «Επαναστατική 
Ταξική Αυτοάµυνα», αυτόµατα συνδέ-
εται µε την «Επαναστατική Αυτοάµυ-
να» η οποία από τις 24 Μαΐου του 2014 
µέχρι τις 10 Ιανουαρίου του 2017 πραγ-
µατοποίησε τέσσερις επιθέσεις δύο στα 
γραφεία του ΠΑΣΟΚ και δύο στις πρε-
σβείες του Μεξικού και της Γαλλίας. Η 
οργάνωση στη συνέχεια αδρανοποι-
ήθηκε µε τους αστυνοµικούς να εκτι-
µούν ότι στην πορεία τα στελέχη της εκ-
παιδεύτηκαν καλύτερά, άλλαξαν όνοµα 
και πλέον φιλοδοξούν να αναβιώσουν 
την εγχώρια τροµοκρατία. 

Είναι προς έρευνα αν η οργάνωση 
«ένοπλη προλεταριακή δικαιοσύνη» η 
οποία τον περασµένο ∆εκέµβριο τοπο-

θέτησε βόµβα στην έδρα των ΜΑΤ-Ε-
ΚΑΜ χωρίς να εκραγεί έχει κάποια 
σχέση µε την «Αυτοάµυνα» ή αν πρό-
κειται για δύο διαφορετικές οργανώ-
σεις. Προς το παρόν δεν αποκλείουν 
το ενδεχόµενο να υπάρχει ένας «ιθύ-
νων νους» πίσω από τις δύο οργανώ-
σεις και πιθανόν ο ίδιος εκτελεστικός 
βραχίονας ή άτοµα που έχουν στρατο-
λογηθεί από τον ίδιο χώρο. Την απά-
ντηση θα δώσουν, όπως παραδέχονται 
έµπειροι αστυνοµικοί, τα εγκληµατικά 
εργαστήρια για την ύλη που χρησιµο-
ποιήθηκε και αν αυτή ταυτίζεται  και 
στις δύο περιπτώσεις. Πάντως από την 
έρευνα της αντιτροµοκρατικής για το 
χτύπηµα στα ΜΑΤ στις 18 ∆εκεµβρί-
ου του 2023 έχουν προκύψει και ορ-
φανά αποτυπώµατα µε ό,τι συνεπάγε-
ται αυτό για τις έρευνες.

Οι ίδιοι αστυνοµικοί συνδέουν την 
«Επαναστατική Ταξική Αυτοάµυνα», 
µε την «Οµάδα Λαϊκών Αγωνιστών». 
Μια οργάνωση η οποία στις 12 ∆εκεµ-
βρίου 2016 είχε τοποθετήσει βόµβα µε 
τον ίδιο τρόπο, δεµένη µε κλειδαριά 

µοτοσυκλέτας, στην πλαϊνή είσοδο του 
υπουργείου Εργασίας. Ήταν η ίδια ορ-
γάνωση που είχε αναλάβει την τελευ-
ταία βοµβιστική ενέργεια, σχεδόν 5 
χρόνια πριν, στον τηλεοπτικό σταθµό 
ΣΚΑΙ.  Το όλο βάρος  φαίνεται να πέ-
φτει στους φακέλους  που αναφέρονται 
στη σύνθεση και τη δράση της οργά-
νωσης «Οµάδα Λαϊκών Αγωνιστών» 
(ΟΛΑ), που έδρασε την περίοδο 2013-
2018. Τα µέλη της οργάνωσης δεν εί-
χαν εντοπιστεί και είχαν αδρανοποι-
ηθεί για πέντε χρόνια πιθανόν γιατί η 
αστυνοµία είχε πλησιάσει κοντά σε άτο-
µα τα οποία επανήλθαν «στη νοµιµότη-
τα» και πλέον επιδιώκουν νέο κύκλο 
ένοπλων επιθέσεων. Ήδη την αντιτρο-
µοκρατική έχουν, σύµφωνα µε ασφα-
λείς πληροφορίες, 30 ονόµατα αντιε-
ξουσιαστών οι οποίοι είχαν σχέσεις µε 
πρόσωπα που συνδέονται µε την τρο-
µοκρατία. Την ίδια στιγµή, καταγράφο-
νται όλοι οι πιθανοί στόχοι της «νεοτρο-
µοκρατίας» µε την ΕΛ.ΑΣ να ρίχνει το 
βάρος σε πρόσωπα που είναι στην επι-
καιρότητα αλλά και «χώρους που συν-
δέονται µε γεωπολιτικά παιχνίδια».

Όπως και µε τις προηγούµενες ορ-
γανώσεις, έτσι και τώρα οι αρχές εστι-
άζουν και στον τρόπο απόκτησης οπλι-
σµού, στο χώρο που είναι κρυµµένος 
και βεβαίως στη χρηµατοδότηση τέ-
τοιων επιχειρήσεων µέσα από ληστεί-
ες. Για τον λόγο αυτό εξετάζεται ενδεχό-
µενη υποβοήθηση από ποινικούς που 
κατά το παρελθόν σχετίσθηκαν έµµε-
σα ή άµεσα µε την ΟΛΑ. Για την ΟΛΑ 
οι αστυνοµικοί έχουν καταλήξει στο συ-
µπέρασµα ότι  ήταν σύµπραξη  αντιεξου-
σιαστών και ατόµων µε ποινική δραστη-
ριότητα, εµπλέκοντας σε αυτούς και τον  
Βασίλη Παλαιοκώστα.

Η ΟΛΑ την περίοδο 2013-2015 εί-
χε πραγµατοποιήσει επιθέσεις  µε Κα-
λάσνικοφ και ρουκέτες εναντίον των 
παλαιών γραφείων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, της πρεσβείας του Ισραήλ και 
της κατοικίας του γερµανού πρέσβη στο 
Χαλάνδρι.
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17 Νοέµβρη 
Η Επαναστατική Οργάνωση 17 Νοέµβρη (17Ν) ήταν η οργάνω-
ση µε την πλέον πολυετή δράση  και µε τα περισσότερα χτυπή-
µατα µε τραγικά αποτελέσµατα. Έδρασε στη χώρα από το 1975 
ως το 2002, όταν τελικά εξαρθρώθηκε.

Επαναστατικός Λαϊκός Αγώνας
Ο Επαναστατικός Λαϊκός Αγώνας (Ε.Λ.Α.) δραστηριοποιήθηκε 
από το 1975 ως το 1995. Ήταν µία οργάνωση η οποία «τροφοδό-
τησε» µε ιδέες όλες τις οργανώσεις, αλλά πλέον δεν περιλαµβά-
νεται στις επίσηµες λίστες ενεργών τροµοκρατικών οργανώσε-

ων. Στα χρόνια όµως που υπήρξε ενεργή επιχείρησε τουλάχιστον 
450 βοµβιστικές ενέργειες. Μέλη της έγιναν εκατοντάδες άτοµα 
καθιστώντας την  µαζικότερη ένοπλη µεταπολιτευτική οργάνω-
ση στα πρότυπα των Ερυθρών Ταξιαρχιών της Ιταλίας.

Επαναστατικός Αγώνας
Αναγνωρισµένη τροµοκρατική οργάνωση σε Ελλάδα, Ευρώπη 
και Αµερική είναι και ο Επαναστατικός Αγώνας (Ε.Α.). Πρόκει-
ται για αναρχική οργάνωση, γνωστή για τις βοµβιστικές της επι-
θέσεις σε κυβερνητικά κτίρια. Η δράση της ξεκίνησε το 2003, 
µετά την εξάρθρωση των µελών της 17Ν. 

Σέχτα Επαναστατών
Πρόκειται για  µια αναρχική, «ακρο-αριστερή» τροµοκρατική 
οργάνωση. Η Σέχτα Επαναστατών, ήταν αυτή που είχε ως κυ-
ρίαρχη θέση της είναι πως το αντάρτικο πόλεων είναι η µόνη λύ-
ση για «ανατροπή».

Πυρήνες της Φωτιάς
Η Συνωµοσία Πυρήνων της Φωτιάς θεωρείται ως µία  µια 
τροµοκρατική οργάνωση αναρχικών. Η δράση της ξεκίνη-
σε το 2008. Το ιστορικό της χρεώνεται µε τουλάχιστον 250 
εµπρηστικές και βοµβιστικές επιθέσεις.

Οι  κυριότερες τρομοκρατικές οργανώσεις στην Ελλάδα 

Κατά καιρούς έχουν εµφανιστεί διάφορες οργανώσεις χωρίς σηµαντική δράση και
οι οποίες συγκροτούνταν από άτοµα που κινούνταν στις παρυφές της τροµοκρατίας
και για προσωπικούς λόγους «ήθελαν να κάνουν αισθητή την παρουσία τους».
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Του 
Πάνου Μπαΐλη

Η ΝΕΟΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΑ 
ΚΑΙ ΟΙ ΦΟΒΟΙ ΤΗΣ ΕΛ.ΑΣ



ΤΟΠΙΚΗ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗ - ΠΟΛΙΤΙΚΗ - ΚΟΙΝΩΝΙΑ TODAY PRESSFR
EE

23
Σάββατο 10 & Κυριακή 11 Φεβρουαρίου 2024

Τ
έτοιες ειδήσεις µου 
προκαλούν απέχθεια. 
Γι αυτό και συνήθως 
αλλάζω κανάλι όταν 

έρχεται το ρεπορτάζ για αυτές ή 
αρνούµαι να κάνω κλικ πάνω τους 
όταν εµφανίζονται στις ενηµερω-
τικές ιστοσελίδες. Αποτελώ εξαί-
ρεση, συνήθως το φιλοθεάµον και 
φιλοµαθέστατο κοινό, ηδονίζεται 
όταν µπαίνει στα ενδότερα φρι-
κτών υποθέσεων όπως παππούς 
που βίαζε την εγγονή του, θείος 
που εξέδιδε την ανιψιά του ή δε-
καπέντε άτοµα από ένα µικρό χω-
ριό που βίαζαν µια ανήλικη κοπέ-
λα, µε αποτέλεσµα ο πατέρας της 
να αυτοκτονήσει όταν το έµαθε.  

Θα ήταν πολύ εύκολο να πα-
ραθέσω στο κείµενο συγκεκριµέ-
νες υποθέσεις που ήρθαν στο φως 
της δηµοσιότητας το τελευταίο διά-
στηµα. Υποθέσεις που γνωστοποι-
ήθηκαν µετά από καταγγελίες, στα 
οποίες «πενηνταπεντάχρονοι» κα-
κοποιούσαν «δεκάχρονες», «σα-
ραντάχρονοι» βίαζαν «δεκατετρά-
χρονες» λέγοντας ότι έµοιαζαν µε 
«ενήλικες δεκαοκτάχρονες» και 
«ογδοηντάχρονοι» που µετά από 
χρόνια καταγγέλθηκαν ότι στα 
νιάτα τους κακοποιούσαν συστη-
µατικά γυναίκες που σήµερα είναι 
«τριαντάχρονες» αλλά τότε ήταν 
«οκτάχρονες». 

Να µην παραλείψω παππού 
που κακοποιούσε εγγονή, αλ-
λοδαπό που βίαζε εξάχρονα και 
οκτάχρονα παιδάκια ή πατέρα που 
βίαζε και τα δυο παιδιά του.  Πρό-
κειται για φρικαλέες υποθέσεις, 
εξ’ ου και οι µεσηµεριανές τηλε-
οπτικές εκποµπές βρίσκουν σ’ αυ-
τές καυτή πρώτη ύλη για να καλύ-
ψουν τον τηλεοπτικό τους χρόνο. 

?????
Η πρώτη σκέψη που έρχεται στο 
µυαλό µας, είναι ότι κάτι έχει συµ-
βεί και οι υποθέσεις αυτές είναι 
πια πάρα πολλές. Σκάει τουλάχι-
στον µία κάθε βδοµάδα, µε τις πε-
ρισσότερες απ’ αυτές να έχουν δι-
αδραµατιστεί µέσα στο στενό ή 
στο κάπως ευρύτερο οικογενεια-
κό πλαίσιο. Μέσα στα σπίτια γίνο-
νται δηλαδή, πίσω από κλειστές 
πόρτες νοικοκυριών που δύσκολα 

θα υποπτευόταν κανένας. Συγγε-
νικά ή φιλικά πρόσωπα, υπεράνω 
υποψίας, αποδεικνύονται πρωτα-
γωνιστές τέτοιων ιστοριών ασύλ-
ληπτης σκληρότητας, που πάντα 
έχουν για θύµα κάποιο ανήµπο-
ρο και σιωπηλό παιδί που νοµοτε-
λειακά καταλήγει διαχρονικό ψυ-
χολογικό ράκος. Η κοινωνία µένει 
άναυδη µπροστά σ’ αυτό τον χεί-
µαρρο σκληρότητας και αήθειας, 
χωρίς να ξέρει τι να υποθέσει. Κα-
θότι οι ιστορίες αυτές έχουν πά-
ψει πια να αποτελούν κάτι σπάνιο 
εξαιρετικό, αλλά τείνουν να γίνουν 
καθηµερινότητα.  

Η εύκολη υπόθεση είναι ότι 
η κοινωνία µας έχει χάσει πια 
την συνεκτικότητα και την αίσθη-
ση των στοιχειωδών αξιών της, 

µε αποτέλεσµα να µην υφίσταται 
κανένα ηθικό έρµα στην λειτουρ-
γία της. Το επίσης προφανές συ-
µπέρασµα είναι ότι ο αριθµός των 
προβληµατικών οικογενειών έχει 
αυξηθεί δραµατικά, οπότε αντί η 
οικογένεια να αποτελεί το κύττα-
ρο ασφάλειας για τα παιδιά, να µε-
τατρέπεται σε κλουβί κακοποίησης 
τους. Φυσικά όχι όλες οι οικογέ-
νειες, αλλά ανησυχητικά πολλές. 

Θα αντιτείνει κάποιος –δικαι-
ολογηµένα- ότι πάντα αυτά συνέ-
βαιναν και στις παλιότερες κοινω-
νίες και µέσα στις οικογένειες. Η 

εποχή µας δεν έχει το µονοπώλιο 
της βίας, αυτού του είδους οι φρι-
κτές συµπεριφορές υπήρχαν πά-
ντα και στα σπίτια και στους δρό-
µους. Ασυνείδητοι εγκληµατίες 
και ευάλωτα άτοµα υπήρχαν πά-
ντα. Όµως εδώ πρέπει να βγάλου-
µε ένα θετικό συµπέρασµα για το 
αν τα περιστατικά αυτά έχουν 
πράγµατι αυξηθεί προϊόντος του 
χρόνου ή αν απλώς έχουν ανοίξει 
πια τα στόµατα και τέτοιες πράξεις 
καταγγέλλονται ευκολότερα. ∆ύ-
σκολα µπορεί να απαντήσει κανείς 
σ’ αυτό, µόνο υποθέσεις µπορούµε 
να κάνουµε. Ελπίζουµε να είναι το 
δεύτερο.

Το βέβαιο είναι ότι όλη αυτή 
η φρίκη που µας κατακλύζει δεν 
θα σταµατήσει µε την τοποθέτηση 

ενός αστυνοµικού µέσα σε κάθε 
σπίτι και ενός περιπολικού σε κά-
θε γωνία. Τα ζητήµατα της κοινω-
νικής και οικογενειακής βίας και 
εκµετάλλευσης, δεν εξαλείφονται 
µε αστυνοµικό τρόπο. Ούτε θα 
συµβάλει σε τίποτα η περαιτέρω 
αυστηροποίηση της νοµοθεσίας, 
εξάλλου ο βιαστής ανηλίκου τρώει 
ισόβια. Πόσο ποιο σκληρός να γί-
νει ο νόµος; Ούτε αποδέχοµαι την 
θεωρία ότι η φτώχεια δηµιουργεί 
το έγκληµα. Ειδικά το συγκεκριµέ-
νο έγκληµα δεν οφείλεται στην οι-
κονοµική ανέχεια. 

?????
Αν υπάρχει κάτι που µπορούµε να 
κάνουµε ως κοινωνία και πολιτεία, 
είναι να αυξήσουµε τις δοµές προ-
ειδοποίησης απέναντι σε τέτοιες 
συµπεριφορές και στην συνέχεια 
τις δοµές επούλωσης των πληγών 
που δηµιουργούν. Η «ένοχη σιω-
πή» του γείτονα, του συγγενή, του 
χωριανού, του φίλου, που ξέρει αλ-
λά δεν µιλά για διάφορους λόγους, 
είναι το πρώτο που πρέπει να εξα-
φανιστεί. Το «τι µε νοιάζει εµένα τι 
γίνεται παραδίπλα», µας κάνει συ-
νένοχους στο έγκληµα. ∆εν είναι 
δυνατόν να ξέρουµε ότι εκδίδεται 
µια δεκατετράχρονη στην απέναντι 
πολυκατοικία και να κάνουµε τους 
αδιάφορους. Ειδ ικά όταν υπάρχει 
πλέον και η δυνατότητα της ανώνυ-
µης καταγγελίας. 

Το δεύτερο είναι να αυξηθούν 
οι δοµές που προλαµβάνουν και 
στην συνέχεια επουλώνουν. Ένας 
σταθερός και µόνιµος ψυχολό-
γος σε κάθε σχολείο, µια αντίστοι-
χη υπηρεσία σε επίπεδο γειτονιάς, 
µπορούν να αποσοβήσουν την δι-
αιώνιση τέτοιων εγκληµάτων µέ-
χρι και στο 50%. Ένας ψυχολόγος 
που βλέπει συστηµατικά τα παιδιά 
και τα γνωρίζει, θα αντιληφθεί εύ-
κολα ποιο είναι προβληµατισµένο, 
ποιο κακοποιηµένο, ποιο χρειάζε-
ται βοήθεια. Και αυτός ο ψυχολό-
γος θα περάσει και από το σπίτι του 
παιδιού, οπότε εκεί θα δει τι συµ-
βαίνει. Τα φαινόµενα δεν θα εξα-
λειφθούν, µπορούν όµως να µει-
ωθούν αισθητά. Εξάλλου δεν έχει 
σηµασία ο αριθµός. Και ένα παιδί 
να σωθεί από την κόλαση, αρκεί.  

∆εν είναι δυνατόν να ξέρουµε ότι εκδίδεται µια 
δεκατετράχρονη στην απέναντι πολυκατοικία και 
να κάνουµε τους αδιάφορους. Ειδικά όταν υπάρχει πλέον 
και η δυνατότητα της ανώνυµης καταγγελίας.
να κάνουµε τους αδιάφορους. Ειδικά όταν υπάρχει πλέον 

Του ∆ηµήτρη Καµπουράκη

Η ΦΡΙΚΗ
ΣΤΟ ∆ΙΠΛΑΝΟ ΜΑΣ ΣΠΙΤΙ
Μικρά παιδιά στην κόλαση



Του Θεµιστοκλή Μπάκα:*

Πρόεδρος Πανελλαδικού ∆ικτύου 
E-Real Estates

Η
αναζήτηση θέσης στάθ-
µευσης στο ∆ήµο Αθη-
ναίων, αποτελεί «Γολ-
γοθά» τόσο για τους 

επισκέπτες του κέντρου, όσο και 
για τους µόνιµους κατοίκους και ερ-
γαζόµενους. Το κόστος παραµονής 
είτε µε την ώρα, είτε µε την ηµέρα, 
είτε µε τον µήνα, τα τελευταία χρό-
νια καταγράφει ραγδαία αύξηση. 

Όσον αφορά το µέσο τίµηµα 
ανά τετραγωνικό µέτρο, ανά µεταβί-
βαση θέσης στάθµευσης, καταγρά-
φεται αύξηση της τάξεως του +273% 
για το χρονικό διάστηµα 2019-2023 
σύµφωνα µε τη Γενική Γραµµατεία 
Πληροφοριακών Συστηµάτων – 
Υπουργείο Οικονοµικών. Συγκεκρι-
µένα, το 2019 το µέσο τίµηµα ανά 
µεταβίβαση ήταν 146€/τ.µ. και πλέ-
ον διαµορφώνεται στα 546€/τ.µ.. 

Στο ∆ήµο Αθηναίων, επί το 
πλείστον, οι πολυκατοικίες είναι 
παλαιές και δεν είχε προβλεφθεί 
η δηµιουργία θέσεων parking στην 
πυλωτή, ούτε κλειστή υπόγεια θέ-
ση στάθµευσης. ∆εν είναι λίγοι οι 
κάτοικοι του ∆ήµου Αθηναίων που 
αναγκάζονται να κάνουν «βόλτες» 
τα τετράγωνα ακόµη και 30’-40’ για 
να βρουν µια θέση στάθµευσης πλη-
σίον της κατοικίας τους. Αν κάποιος 
επιλέξει να προβεί σε µίσθωση µό-
νιµης θέσης σε επιχείρηση parking 
24ωρης εξυπηρέτησης, το κόστος 
αγγίζει ακόµα και τα 250€/µήνα, 
αν φυσικά βρεθεί «ελεύθερη» θέση 
µόνιµης διάρκειας. 

Μη ξεχνάµε ότι οι περισσότερες 
επιχειρήσεις στοχεύουν στη στάθ-
µευση µε την ώρα και διαθέτουν 
για µόνιµη στάθµευση περιορισµέ-
νο αριθµό θέσεων. 

Η διαθεσιµότητα θέσεων στάθ-
µευσης είτε προς ενοικίαση, είτε 
προς πώληση είναι αρκετά περιορι-
σµένη σε σχέση µε το 2020. Συγκε-
κριµένα, σε περιοχές όπως τα Άνω 
Πετράλωνα, Ακαδηµία Πλάτωνος, 
Κουκάκι, Κολωνάκι, Λυκαβητός, 
Άνω Κυψέλη, Άγιος Ελευθέριος, 
Νεάπολη, Γουδή,  Μετς – Καλλι-
µάρµαρο και Ά Νεκροταφείο, η δι-
αθεσιµότητα θέσεων στάθµευσης 
10τµ-20τµ είναι σχεδόν µηδενική. 

Ακόµη και σε περιοχές µε δια-
θεσιµότητα θέσεων στάθµευσης, οι 
ζητούµενες τιµές πώλησης καταγρά-
φουν ραγδαίες αυξήσεις  που αγγί-
ζουν ακόµη και το 100% σε σχέση 
µε το 2020. 

Αξίζει να αναφέρουµε ότι το 
κόστος αγοράς και ενοικίασης της 

θέσης στάθµευσης διαφοροποιεί-
ται ανάλογα των τετραγωνικών µέ-
τρων, αν είναι θέση πιλοτής, υπό-
γεια κλειστή ή ισόγεια κλειστή 
ανεξάρτητη θέση στάθµευσης. 

Λόγω του µεγάλου προβλήµα-
τος που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι 
στο σύνολο των περιοχών του ∆ή-
µου Αθηναίων, οι µεταβιβάσεις και 
οι τιµές πώλησης των θέσεων στάθ-
µευσης το επόµενο χρονικό διάστη-
µα θα αυξάνονται συνεχώς, ενώ η 
διαθεσιµότητα θα καταγράφεται συ-
νεχώς µειούµενη.  Παράλληλα, δεν 
είναι λίγοι οι κατασκευαστές νεό-
δµητων πολυκατοικιών που προ-
σπαθούν να «βγάλουν» περισσότε-
ρες θέσεις στάθµευσης µε στόχο τη 
µεµονωµένη πώληση τους.
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ΒΑΖΟΥΝ «ΜΕΣΟΝ» 
ΓΙΑ ΜΙΑ ΘΕΣΗ ΣΤΑΘΜΕΥΣΗΣ

ΠΕΡΙΟΧΗ ΕΙ∆ΟΣ Τ.Μ
ΖΗΤΟΥΜΕΝΗ 
ΤΙΜΗ ΠΩΛΗ-
ΣΗΣ ΣΕ € 2020

ΖΗΤΟΥΜΕΝΗ 
ΤΙΜΗ ΠΩΛΗ-
ΣΗΣ ΣΕ € 2023

ΜΕΤΑΒΟΛΗ 
ΕΠΙ ΤΟΙΣ % 
2020-2023

ΝΕΟΣ ΚΟΣΜΟΣ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 10 10.000 20.000 + 100,00%

ΛΥΚΑΒΗΤΤΟΣ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 20 60.000 70.000 + 16,67%

ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΟΙ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 15 15.000 28.600 + 90,67%

ΠΕΤΡΑΛΩΝΑ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 22 25.000 35.000 + 40,00%

ΚΥΨΕΛΗ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 10 10.000 19.000 + 90,00%

ΠΕ∆ΙΟΝ ΑΡΕΩΣ ΚΛΕΙΣΤΗ ΘΕΣΗ 19 20.000 38.000 + 90,00%

ΙΛΙΣΙΑ ΑΝΟΙΧΤΗ ΘΕΣΗ 10 18.000 22.300 + 23,89%

  Πηγή/Επεξεργασία: Πανελλαδικό ∆ίκτυο E-Real Estates, τα στοιχεία προκύπτουν από ιστοσελίδες αγγελιών ακινήτων
  -οι τιµές διαµορφώνονται µε βάση τη διαθεσιµότητα 

Απλησίαστη η στάθµευση «µε την ώρα» στο κέντρο της πόλης. Έως και 100% αύξηση
στην τιµή πώλησης µιας θέσης πάρκινγκ,  µέσα σε µια τριετία.

OIKONOMIA/
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Ρύθμιση Οφειλών: 3+1 καινοτομίες 
του εξωδικαστικού μηχανισμού 
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∆
ιέξοδο στα προβλή-
µατα που αντιµετωπί-
ζουν οι δανειολήπτες 
µε τους servicers στην 

προσπάθεια τους να ρυθµίσουν τις 
οφειλές τους µέσω του εξωδικαστι-
κού µηχανισµού, κοµίζουν οι νέες 
βελτιωτικές αλλαγές µε τον πρό-
σφατο νόµο 5072/4-12-2023, µε 
τον οποίο θεσπίζονται υποχρεώ-
σεις διαφάνειας, ενηµέρωσης και 
σεβασµού των δικαιωµάτων των 
οφειλετών για τους servicers. Ου-
σιαστικά για πρώτη φορά θεσπίζο-
νται τέτοιοι κανόνες, όσον αφορά 
στη λειτουργία των εταιρειών δια-
χείρισης (servicers), σε εφαρµογή 
και της σχετικής Κοινοτικής Οδηγί-
ας 2021/2167. 

Είναι γεγονός ότι το τελευταίο 
διάστηµα πολλοί δανειολήπτες έγι-
ναν αποδέκτες παράλογων απαιτή-
σεων των Εταιρειών ∆ιαχείρισης 
(οι γνωστοί servicers), πολλοί δε 
από αυτούς ανήκουν σε ευαίσθητες 
κοινωνικές οµάδες αλλά και στη 
µεσαία τάξη. Το πρόβληµα έχει διο-
γκωθεί µε συνεχείς καταχρηστικές 
συµπεριφορές των εταιρειών αυτών 
προς τους συµπολίτες µας, οι οποίοι 
το µόνο που ζητούν είναι βιώσιµες 

ρυθµίσεις που να λαµβάνουν υπό-
ψιν όχι µόνο την εµπορική αξία της 
πρώτης τους κατοικίας, αλλά και το 
εισόδηµα τους που κάθε µήνα, λό-
γω της ακρίβειας, συρρικνώνεται 
όλο και περισσότερο. 

Ποια είναι λοιπόν η µόνη διέ-
ξοδος για τους δανειολήπτες; Η κα-
τάθεση αίτησης στον εξωδικαστικό 
µηχανισµό, που µπήκε σε ουσιαστι-
κή λειτουργία τον Ιούνιο του 2021. 
Η πλατφόρµα ωστόσο της Γενικής 
(πρώην Ειδικής) Γραµµατείας Χρη-
µατοπιστωτικού Τοµέα & ∆ιαχείρι-
σης Ιδιωτικού Χρέους πέρασε από 
διάφορα στάδια δυσλειτουργίας, τε-
χνικών προβληµάτων και γραφειο-
κρατίας, τα οποία, είναι γεγονός, 
ότι ταλαιπώρησαν τους δανειολή-
πτες και συχνά τους αποθάρρυναν 
να προχωρήσουν την αίτηση, τα πε-
ρισσότερα όµως από τα οποία, στη 
πορεία διορθώθηκαν και λειτουρ-
γούν σχεδόν σήµερα απρόσκοπτα. 

Τι αλλάζει λοιπόν στον εξωδι-
καστικό µηχανισµό; Ποιες εί-
ναι οι βασικές αλλαγές που 
µπορούν να βοηθήσουν να 
ενταχθούν περισσότεροι δα-
νειολήπτες;

Βελτιώνεται ο αλγόριθµος για δά-
νεια µε εµπράγµατη εξασφάλιση 
για όλους τους δανειολήπτες. Αυ-
τό πιθανώς να σηµαίνει και αύξηση 
του ποσοστού της διαγραφής, ώστε 
η πιθανή ρύθµιση που θα προκύ-
πτει µέσα από τη διαδικασία να εί-
ναι πιο βιώσιµη για τον οφειλέτη. 

Με τις νέες ρυθµίσεις που ψη-
φίστηκαν, το ποσοστό της διαγρα-
φής για τα δάνεια που καλύπτονται 
µε εµπράγµατη ασφάλεια αυξάνε-
ται, έως και κατά 28 %, σε σχέση µε 
τις σηµερινές ρυθµίσεις. 

Θυµίζουµε ότι οι πρώτες ρυθ-
µίσεις που έδινε ο εξωδικαστι-
κός σε µεγάλο ποσοστό δεν ήταν 
βιώσιµες για τους δανειολήπτες 
µε αποτέλεσµα εκείνοι να επιλέ-
ξουν να µη τις αποδεχτούν. Αυτό 
σήµαινε πρακτικά ότι παρέµεναν 
εκτεθειµένοι σε µέτρα αναγκαστι-
κής εκτέλεσης, χωρίς καµία άλλη 
εναλλακτική, πλην της απευθεί-
ας επικοινωνίας µε τους servicers, 
οι οποίοι απαιτούσαν (συνεχίζουν 
ακόµα και σήµερα) την καταβολή 
ανέφικτα υψηλού ποσού προκατα-
βολής, προκείµενου να ρυθµίσουν 
την οφειλή. 

Ορίζεται σε 3% σταθερό για 3 

έτη το επιτόκιο για όλες τις ρυθ-
µίσεις. Μέχρι πρόσφατα το επιτό-
κιο για τα χρέη προς τράπεζες και 
servicers ήταν euribor + 2,5 µο-
νάδες για οφειλές µε εµπράγµατη 
εξασφάλιση και + 3 µονάδες για 
µη εξασφαλισµένες οφειλές. Ειδι-
κά το επιτόκιο 3% της πρώτης τρι-
ετίας είναι ιδιαίτερα βοηθητικό για 
το τελικό ποσό της δόσης. Εκφρά-
ζεται βέβαια επιφύλαξη, µετά τη 
τριετία, για τη περαιτέρω διαµόρ-
φωση των επιτοκίων και πόσο εφι-
κτή θα είναι µία δόση δανείου µε 
υψηλότερο επιτόκιο. Να σηµειω-
θεί ότι, για τις ρυθµίσεις οφειλών 
προς το ∆ηµόσιο και τους Φορείς 
Κοινωνικής Ασφάλισης το επιτό-
κιο ήταν ήδη, από τον Φεβρουάριο 
του 2023, 3% σταθερό για όλη τη 
διάρκεια της ρύθµισης και οι εγκρί-
σεις αιτήσεων για αυτές τις οφει-
λές ξεπερνούν το 90%. Ιδιαίτερα 
ενθαρρυντικό.

Η πρόταση αναδιάρθρωσης 
του χρέους των ευάλωτων οφει-
λετών οι οποίοι έχουν λάβει τη 
σχετική Βεβαίωση Ευάλωτου 
Οφειλέτη, γίνεται κατ́  αρχήν υπο-
χρεωτικά αποδεκτή από τις Τράπε-
ζες, τους servicers και το ∆ηµόσιο. 

Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι δεν θα 
απορρίπτονται αυθαίρετα από τους 
servicers οι προτάσεις του εξωδικα-
στικού για τους Ευάλωτους. Εάν οι 
servicers διαφωνούν µε τη πρότα-
ση, θα πρέπει να προσφεύγουν δι-
καστικά (καλύπτοντας φυσικά οι 
ίδιοι και το κόστος της διαδικασί-
ας) και ταυτόχρονα θα πρέπει να 
αποδεικνύουν ότι ο ευάλωτος δεν 
είναι πραγµατικά ευάλωτος. 

Τέλος, µία από τις πιο σηµαντι-
κές καινοτοµίες του πρόσφατου νό-
µου, είναι η διευκόλυνση της επι-
κοινωνίας των οφειλετών µε τις 
εταιρείες διαχείρισης. Ο οφειλέτης 
θα έχει επιτέλους τη δυνατότητα, 
εισερχόµενος σε ειδική εφαρµο-
γή στις ιστοσελίδες των servicers, 
να ζητά προσωποποιηµένη πληρο-
φόρηση για το δάνειο του (ύψος 
οφειλής, δόσεις, επιτόκιο κλπ.) 
και εντός 30 ηµερών θα δικαιούται 
απάντηση στο αίτηµα του. 

Είναι αδιανόητη η ταλαιπωρία 
που βιώνουν όλα αυτά τα χρόνια 
οι δανειολήπτες για µία αυτονόη-
τη επικοινωνία µε τις εταιρείες δια-
χείρισης, ενώ, λόγω παντελούς έλ-
λειψης στοιχειώδους ενηµέρωσης 
από τους servicers, δεν είναι λίγες 
οι φορές που βρίσκονται σε από-
γνωση αντιµέτωποι µε κατασχέσεις 
και πλειστηριασµούς. 

Τέλος, τα νούµερα είναι ενθαρ-
ρυντικά, χωρίς εφησυχασµό όµως. 
Συνολικά, µέχρι το τέλος Ιανουαρί-
ου του 2024, έχουν πραγµατοποιη-
θεί 13.101 επιτυχείς ρυθµίσεις οφει-
λών οι οποίες αντιστοιχούν σε 4,8 
δισ. ευρώ οφειλών, ενώ µόνο τον 
µήνα Ιανουάριο καταγράφηκαν πε-
ρισσότερες από 5.000 νέες αιτήσεις 
στην πλατφόρµα του εξωδικαστικού 
µηχανισµού ρύθµισης οφειλών.

Οι πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών για τη συνεχή 
βελτίωση του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού είναι πολύ σηµαντικές και 
προς τη σωστή κατεύθυνση, εφό-
σον αναµένεται να συµβάλλουν 
στη προώθηση δίκαιων και διαφα-
νών λύσεων για τους οφειλέτες.
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Σ
την Today Press, παρου-
σιάζουµε έναν εύχρη-
στο οδηγό µε όσα πρέπει 
να γνωρίζετε οι υπόχρε-

οι τερµατικού POS για να αποφύγετε 
τα πρόστιµα. Πριν δούµε όλα τα νέα 
δεδοµένα, πρέπει να ξεκαθαρίσου-
µε πως δεν πρέπει να συγχέουµε τα 
POS (µέσα πληρωµής µε κάρτα), τό-
σο µε την αναβάθµιση των  Ταµειακών 
µηχανών -επικρατεί η ονοµασία Φο-
ρολογικών  Ηλεκτρονικών Μηχανι-
σµών, Φ.Η.Μ.-, όσο και µε το ζήτηµα 
της διασύνδεσής τους µε EFT/POS. 

Ως EFT/POS (Electronic Funds 
Transfer at the Point of Sale), ορίζεται 
η ηλεκτρονική µεταφορά κεφαλαίων 
στο σηµείο πώλησης.

Επισηµάνσεις σχετικά 
µε τους ΚΑ∆ και τα µέσα 
πληρωµής µε κάρτα: 
Ο καθορισµός των υπόχρεων στην πα-
ραπάνω ΚΥΑ γίνεται βάσει του τετρα-
ψήφιου Κωδικού Αριθµού ∆ραστηριό-
τητας (ΚΑ∆), όπως προκύπτει από την 
Εθνική Ονοµατολογία Οικονοµικών 
∆ραστηριοτήτων, και δεν σχετίζεται µε 
τη δηλούµενη στις φορολογικές αρχές 
κύρια δραστηριότητα της επιχείρησης. 

Ως τερµατικό αποδοχής καρτών πλη-
ρωµών και µέσων πληρωµής µε κάρτα 
προς εκπλήρωση της οριζόµενης υπο-
χρέωσης νοούνται όλες οι διαθέσιµες 
συσκευές (πχ. ασύρµατο και ενσύρµα-
το τερµατικό POS, mobile POS), µέθο-
δοι και εφαρµογές (πχ. Virtual POS) 
που µπορούν να χρησιµοποιηθούν για 
την αποδοχή καρτών, τόσο µε φυσική 
παρουσία κάρτας, όσο και χωρίς φυ-
σική παρουσία κάρτας (πωλήσεις εξ’ 
αποστάσεως).

Υπόχρεοι απόκτησης 
τερµατικού POS: 
∆εν πρέπει να µας διαφεύγει ότι η 
υποχρέωση για POS αφορούν τα φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα (ελεύθεροι 
επαγγελµατίες, ατοµικές επιχειρήσεις 
και εταιρίες), όταν πωλούν αγαθά ή 
παρέχουν υπηρεσίες αποκλειστικά σε 
καταναλωτές («πληρωτές»), οι οποίοι 
δεν εµπίπτουν και δεν ασκούν εµπο-
ρική, επιχειρηµατική ή επαγγελµατική 
δραστηριότητα» (∆ηλαδή για συναλ-
λαγές Β2C, όπου η πώληση αγαθών 
ή παροχή υπηρεσίας γίνεται  σε ιδιώ-
τες  - καταναλωτές.  Και εποµένως τα 
POS έχουν να κάνουν µόνο µε τον κα-
ταναλωτή, µόνο µε τον πολίτη.

Μη υπόχρεοι απόκτησης 
τερµατικού POS  – 
εξαιρέσεις: 
Συνεπώς εν όψει των παραπάνω, η 
υποχρέωση απόκτησης τερµατικού 
POS και  αποδοχή πληρωµών IRIS, 
online payments δεν αφορά δικαιού-
χους πληρωµής (ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, ατοµικές επιχειρήσεις και 
εταιρίες) που πωλούν αγαθά ή παρέ-
χουν υπηρεσίες αποκλειστικά σε άλ-
λες επιχειρήσεις (νοµικά ή φυσικά 
πρόσωπα) που δρουν στο πλαίσιο της 
επιχειρηµατικής τους δραστηριότητας 
(Β2Β συναλλαγές). 

Επίσης σύµφωνα µε την παρ. 2 του 
άρθρου 1 της ΚΥΑ, από τους δικαιού-
χους πληρωµής µε ηλεκτρονικά µέσα 
βάσει της ΚΥΑ εξαιρούνται:
α) τα άτοµα µε αναπηρία όρασης µε πι-
στοποιηµένο ποσοστό αναπηρίας από 
80% και άνω, και 
β) τα µηχανήµατα αυτόµατης πώλησης 
προϊόντων έως και την 31.12.2024.

Σύνδεση µε επαγγελµατικό 
λογαριασµό:
Υπόχρεοι σε επαγγελµατικό λογαρια-
σµό είναι τόσο τα φυσικά όσο και τα 
νοµικά πρόσωπα µε ΚΑ∆, είτε κύ-

ριας είτε δευτερεύουσας, που περι-
λαµβάνεται στη λίστα της µε αριθµ. 
45231/2017 ΚΥΑ όπως αντικαταστά-
θηκε εξ ολοκλήρου µε την ως άνω 
ΚΥΑ 119899/13.12.2023., και οι οποί-
οι αποδέχονται συναλλαγές από πλη-
ρωτές οι οποίοι δρουν για λόγους που 
δεν εµπίπτουν στην εµπορική, επιχει-
ρηµατική ή επαγγελµατική τους δρα-
στηριότητα (Β2C συναλλαγές). Οι ίδιοι 
είναι φυσικά και υπόχρεοι POS µε την 
ίδια απόφαση. 

Έτσι παράλληλα µε την υποχρέω-
ση για τα POS, η απόφαση ορίζει ότι « 
Οι δικαιούχοι πληρωµής» (το φυσικό 
ή νοµικό πρόσωπο) αποδέχονται µέσα 
πληρωµής µε κάρτα πληρωµών, υπο-
χρεούνται να συνδέσουν τον επαγγελ-
µατικό τους λογαριασµό µε σύστηµα 
άµεσων πληρωµών, από λογαριασµό 
σε λογαριασµό, όπως την υπηρεσία 
I.R.I.S. online payments, κατά την ολο-
κλήρωση των πράξεων πληρωµής που 
πραγµατοποιούν πληρωτές», όπως επί-
σης να δέχονται άµεση πληρωµή από 
οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο τους 
το ζητήσει. «∆ηλώνουν ηλεκτρονικά 
έναν (1) ή περισσότερους επαγγελ-
µατικούς λογαριασµούς στο διαδικτυ-
ακό τόπο της Α.Α.∆.Ε. (www.aade.
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POS παντού. 
Σε ατοµικές επιχειρήσεις 
ή νοµικά πρόσωπα. 
Ισχύει ήδη από 1η 
Ιανουαρίου – Όσα 
πρέπει να γνωρίζετε 
για τη δήλωση 
επαγγελµατικών 
λογαριασµών – Τι είναι 
το σύστηµα IRIS και πώς 
λειτουργεί.  

ΚΑΝΟΝΤΑΣ 
ΤΑ ∆ΥΣΚΟΛΑ 
ΑΠΛΑ
Tα POS και η 
διασύνδεση τους 
με τις ταμειακές 
μηχανές

Του Γιώργου ∆. Χριστόπουλου*

Φοροτεχνικού 
(g.christopoulos@mental.gr) 



gr) µε τη χρήση των διαπιστευτηρίων 
που διαθέτουν οι χρήστες για όλες τις 
ηλεκτρονικές υπηρεσίες της Α.Α.∆.Ε., 
εντός προθεσµίας ενός (1) µήνα από 
την έναρξη άσκησης δραστηριότητας 
που υπάγεται στους Κωδικούς Αριθ-
µούς ∆ραστηριότητας». 

Επισηµαίνεται ότι υποχρέωση δή-
λωσης Επαγγελµατικού Λογαριασµού 
υπάρχει και στην περίπτωση που διε-
νεργούνται Β2Β συναλλαγές παράλ-
ληλα µε B2C συναλλαγές.

∆εν είναι υπόχρεοι σε δήλω-
ση επαγγελµατικού λογαριασµού, 
ακόµη και αν έχουν ΚΑ∆ που πε-
ριλαµβάνεται στη λίστα της µε 
αριθµ. 45231/2017 ΚΥΑ, οι δικαιού-
χοι πληρωµής που συναλλάσσονται 
µε πληρωτές οι οποίοι δρουν στο πλαί-
σιο της εµπορικής, επιχειρηµατικής ή 
επαγγελµατικής τους δραστηριότητας 
(Β2Β συναλλαγές).

Πρόστιµα: 
H µη δήλωση επαγγελµατικού λο-
γαριασµού στο διαδικτυακό τόπο της 
Α.Α.∆.Ε., καθώς και η µη υποβολή 
δήλωσης διόρθωσης, προς συµµόρ-
φωση, από τους υπόχρεους, στις πε-
ριπτώσεις απενεργοποίησης επαγγελ-

µατικού λογαριασµού, (σηµ. νοείται ως 
µη δήλωση επαγγελµατικού λογαρια-
σµού) επισύρει για τους υπόχρεους δι-
οικητικό πρόστιµο ύψους 1.000 ευρώ. 

Για εκπρόθεσµη υποβολή δήλω-
σης επαγγελµατικού λογαριασµού 
στον διαδικτυακό τόπο της Α.Α.∆.Ε., 
επιβάλλεται στους υπόχρεους διοικη-
τικό πρόστιµο ύψους εκατό (100) ευ-
ρώ. 

Για την µη αποδοχή πληρωµών µε 
κάρτα ή άλλα µέσα πληρωµής επιβάλ-
λεται διοικητικό πρόστιµο ύψους χιλί-
ων πεντακοσίων (1.500) ευρώ εντός 5 
ηµερών από τη παράβαση. 

Η απόφαση επιβολής διοικητικού 
προστίµου της παρούσης υπόκειται σε 

ενδικοφανή προσφυγή εντός τριάντα 
(30) ηµερών από την κοινοποίησή της,

Πινακίδα -ενηµέρωση 
καταναλωτών: 
Οι δικαιούχοι πληρωµής, οι οποίοι 
αποδέχονται κάρτες πληρωµών, θα 
πρέπει να έχουν αναρτηµένη σε εµφα-
νές µέρος στο ταµείο ή τα ταµεία της 
επιχείρησης, σχετική πινακίδα που να 
γνωστοποιεί την δυνατότητα εξόφλη-
σης της αγοράς αγαθών ή της λήψης 
υπηρεσιών µε την χρήση πιστωτι-
κών ή χρεωστικών καρτών.  Επίσης, 
στην είσοδο του καταστήµατος πρέ-
πει να αναγράφονται µε ευκρινή τρό-
πο τα συγκεκριµένα συστήµατα καρ-

τών πληρωµής τα οποία δέχεται κάθε 
επιχείρηση λιανικής πώλησης ή πα-
ροχής υπηρεσιών. Το πρόστιµο για τη 
µη ανάρτηση πινακίδων για τη χρήση 
καρτών ανέρχεται στα 1.000 ευρώ.

Προθεσµίες: 
Προθεσµία µέχρι τις  29 Φεβρουαρί-
ου 2024  για να εγκαταστήσουν µη-
χανήµατα POS έχουν όλοι οι κλά-
δοι της λιανικής µε κοινή απόφαση 
του Υπουργού Ανάπτυξης, κ. Κώ-
στα Σκρέκα και του Υφυπουργού 
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, κ. Χάρη Θεοχάρη.

Η παράταση κατά έναν µήνα χο-
ρηγείται µε τροποποίηση προηγούµε-

νων αποφάσεων περί των «Ρυθµίσε-
ων για την αποδοχή µέσων πληρωµής 
µε κάρτα και άλλα µέσα πληρωµών», 
όπως προβλέπει ο νόµος. Η τελευταία 
κοινή απόφαση του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και του Υπουργείου Εθνικής 
Οικονοµίας και Οικονοµικών, παρα-
τείνει το διάστηµα προσαρµογής και 
συµµόρφωσης των υπόχρεων για την 
αποδοχή όλων των µέσων πληρωµής 
έως τις 29.2.2024.

Προσοχή: Οι υπόχρεοι µε ΚΑ∆ 
του άρθρου 1 που ήδη υποχρεούνταν 
να διαθέτουν τερµατικά αποδοχής 
καρτών ή/και επαγγελµατικό λογα-
ριασµό κατά την ηµεροµηνία δηµοσί-
ευσης της παρούσας, συνεχίζουν να 
έχουν την υποχρέωση αυτή.

Επίσης, σε ό,τι αφορά τις κυρώ-
σεις σε περιπτώσεις µη συµµόρφω-
σης, η ΚΥΑ ορίζει ότι για το χρονι-
κό διάστηµα από 01.02.2024 έως και 
01.04.2024 αναστέλλεται κατ’ εξαίρε-
σιν η επιβολή προστίµου στους νέους 
υπόχρεους, εφόσον είναι σε θέση να 
αποδείξουν µε επίσηµα παραστατι-
κά ότι έχουν προµηθευτεί POS έως 
και 29.02.2024 και τελούν εν αναµο-
νή προς εγκατάσταση στην επιχείρη-
σή τους.
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Η υποχρέωση της διασύνδεσης αφορά στις οντότητες που εκδίδουν 
λογιστικά στοιχεία µέσω Φ.Η.Μ. (Φ.Τ.Μ., Ε.Α.Φ.∆.Σ.Σ., Α.∆Η.Μ.Ε.), 
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4308/2014 (Α’ 251) και ταυτόχρονα έχουν 
την υποχρέωση χρήσης EFT POS.  

Η διασύνδεση αφορά τρία συστήµατα: Φ.Η.Μ, EFT/POS και ΠΑ-
ΡΟΧΟYΣ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΠΛΗΡΩΜΩΝ (BANK).

Συγκροτείται οµάδα εργασίας:
Προκειµένου να µην υπάρξουν καθυστερήσεις, µε απόφαση του 

υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών συγκροτήθηκε ειδι-
κή Οµάδα Εργασίας για την παρακολούθηση της υλοποίησης του έρ-
γου «∆ιασύνδεση Ηλεκτρονικών Ταµειακών Μηχανών µε συστήµατα 
(POS) και µε την Α.Α.∆.Ε.».

Πρόεδρος της Επιτροπής είναι ο υφυπουργός Εθνικής Οικονοµί-
ας και Οικονοµικών Χάρης Θεοχάρης και µέλη ο διοικητής της ΑΑ∆Ε, 
Γιώργος Πιτσιλής, στελέχη του ΥΠΕΘΟ, της ΑΑ∆Ε και εκπρόσωποι του 
Συνδέσµου Επιχειρήσεων Πληροφορικής και Επικοινωνιών Ελλάδος 
(ΣΕΠΕ), του Συνδέσµου Εισαγωγέων & Κατασκευαστών Ταµειακών 
Συστηµάτων Λιανικών Πωλήσεων, των παρόχων Υπηρεσιών Πληρω-
µών – Μέσων Πληρωµών και του Σωµατείου Καταστηµαταρχών Μη-
χανών Γραφείου και επισκευών.

Η ειδική οµάδα θα παρακολουθεί την υλοποίηση του έργου και ο 
πρόεδρός της θα έχει τη δυνατότητα να ζητά πληροφορίες και στοιχεία 
και από φορείς που δεν συµµετέχουν στην Επιτροπή και να καλεί στις 
συνεδριάσεις και εκπροσώπους άλλων υπηρεσιών ή φορέων, όταν αυ-
τό κρίνεται απαραίτητο.

ΑΑ∆Ε: Οι τελευταίες κινήσεις για τη διασύνδεση POS µε Ταµειακά 
Συστήµατα -  Χρονοδιάγραµµα διασύνδεσης POS ΦΗΜ:        

Προθεσµία µέχρι τις 29 Φεβρουαρίου 2024  για να εγκαταστήσουν 
µηχανήµατα POS έχουν όλοι οι κλάδοι της λιανικής µε κοινή απόφαση 
του Υπουργού Ανάπτυξης, κ. Κώστα Σκρέκα και του Υφυπουργού Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Χάρη Θεοχάρη.

Η παράταση κατά έναν µήνα χορηγείται µε τροποποίηση προηγού-
µενων αποφάσεων περί των «Ρυθµίσεων για την αποδοχή µέσων πλη-
ρωµής µε κάρτα και άλλα µέσα πληρωµών», όπως προβλέπει ο νόµος. Η 
τελευταία κοινή απόφαση του Υπουργείου Ανάπτυξης και του Υπουργεί-
ου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, παρατείνει το διάστηµα προ-
σαρµογής και συµµόρφωσης των υπόχρεων για την αποδοχή όλων των 
µέσων πληρωµής έως τις 29.2.2024.

Καταληκτικές ηµεροµηνίες αναβάθµισης ταµειακών 
µηχανών και διασύνδεσης µε τα POS:

Η ΑΑ∆Ε ενηµερώνει κάθε Χρήστη υπηρεσιών πληρωµών για την 
ολοκλήρωση της αναβάθµισης του συνόλου των POS που διαθέτουν, 
µε τρεις τρόπους:

» µεσω email
» µεσω σχετικής ειδοποίησης στην εφαρµογή «Τα Μηνύµατά µου» 

στην ψηφιακή πύλη myAADE
» µε σχετική ένδειξη στα «Στοιχεία Μέσων Πληρωµών (EFT/POS)» 

στην εφαρµογή «Στοιχεία Επιχείρησης
Οι επιχειρήσεις υποχρεούνται, εντός 30 ηµερών από την ενηµέρωσή 

τους και το αργότερο έως τις 29/2/2024, να αναβαθµίσουν την ταµειακή 
µηχανή τους, εφόσον απαιτείται, και να ολοκληρώσουν τη διασύνδεση 
µε τα POS τους, καλώντας πιστοποιηµένο τεχνικό ΦΗΜ.

Αντί της αναβάθµισης των υφιστάµενων POS τους, oι επιχει-
ρήσεις µπορούν να δηλώσουν στο Μητρώο POS, το αργότερο έως 
τις 29/02/2024, ότι προτίθενται να τα αντικαταστήσουν µε νέα, ήδη εναρ-
µονισµένα µε τις προδιαγραφές της ΑΑ∆Ε.  

Σε κάθε περίπτωση, και ανεξάρτητα από το χρόνο στον οποίο θα λά-
βουν ατοµική ειδοποίηση, οι επιχειρήσεις πρέπει να έχουν ολοκληρώσει 
την διασύνδεση των ταµειακών συστηµάτων µε τα POS τους ή να έχουν 
αποκτήσει νέα συστήµατα που πληρούν τις σχετικές προδιαγραφές το 
αργότερο µέχρι τις 29/2/2024.

Διασύνδεση ταμειακών μηχανών με POS: 

Σύστηµα IRIS: Τι είναι και πώς λειτουργεί
To IRIS είναι µια υπηρεσία πληρωµών (IRIS Online Payments), που υποστηρίζεται από την εται-
ρεία ∆ΙΑΣ (µέτοχοι είναι η Τράπεζα της Ελλάδος και οι τράπεζες) και δίνει τη δυνατότητα για 
άµεσες µεταφορές χρηµάτων µέσω κινητού τηλεφώνου εντός Ελλάδας εντελώς δωρεάν, για πο-
σά έως 500 ευρώ και να κάνετε πληρωµές σε ηλεκτρονικά καταστήµατα µε σάρωση QR code.

Η διαδικασία µεταφοράς χρηµάτων ολοκληρώνεται εντός λίγων δευτερολέπτων και ο δι-
καιούχος της πληρωµής ενηµερώνεται άµεσα ως προς την ολοκλήρωση της συναλλαγής. Ο 
χρήστης διατηρεί την ευελιξία να αποστείλει το ποσό από την τράπεζα και τον λογαριασµό της 
επιλογής του. Το ηµερήσιο όριο συναλλαγών είναι 500€.
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 ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΚΑΤΟΙΚΙΩΝ:
ΚΟΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 46 τ.µ., 1ου ορό-
φου, πλήρως ανακαινισµένο ,πλησίον Ευ-
αγγελισµού κατάλληλο και επαγγελµατική 
χρήση. κωδ. 10.230, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΚΟΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 170 τ.µ., και έτε-
ρο 120τ.µ. ,1ου ορόφου, κατάλληλα και  για 
επαγγελµατική χρήση. κωδ. 10.231, ΜΕ-
ΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚ Α∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΚΟΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 110τ.µ , 2ου ορό-
φου, 2υ/δ, ανακαινισµένο το 2000, ανοιχτός ορί-
ζοντας µε θέα, σε ήσυχο σηµείο, κωδ. 10.300, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ,  
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΜΕΤΣ: ∆ιαµέρισµα 100τ.µ. , 3ου ορό-
φου, µε 2 υ/δ, προσόψεως, µε ωραίο ορίζο-
ντα ,µερικώς ανακαινισµένο .κωδ. 10.232, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΘΗΣΕΙΟ: ∆ιαµέρισµα 95τ.µ. , 2ου ορό-
φου, γωνιακό , 2υ/δ, µεγάλο σαλόνι , γρα-
φείο , γωνιακό µπαλκόνι , 5́ από το σταθ-
µό ΗΣΑΠ, 220.000€,  κωδ. 10.233, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
KOΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 130 τ.µ. ρετιρε,5ου 
ορόφου , σε κεντρικό σηµείο , 2υ/δ, µπάνιο 
,w.c. ,. κωδ. 10.753, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr 
KOΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 330τ.µ. ,ρετιρέ, µε 
θέα , σε άριστη κατάσταση, αυτονοµία θέρµαν-
σης, εξαιρετικό σηµείο, φωτεινό. κωδ. 10.221, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
KOΛΩΝΑΚΙ: ∆ιαµέρισµα 300 τ.µ. ,1ου ορό-
φου , σε κεντρικό σηµείο , 3υ/δ, ευρύχωρο 
σαλόνι , αρχοντική πολυκατοικία, κατάλληλο 
και για επαγγελµατική χρήση. κωδ. 10.256, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΣΥΝΤΑΓΜΑ: ∆ιαµέρισµα 190τ.µ. ρετιρέ , σε 
εξαιρετικό σηµείο , µε θέα Ακρόπολη και Λυ-
καβηττό, χρήζει ανακαίνισης, κωδ. 10.308, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΠΑΓΚΡΑΤΙ- ΡΙΖΑΡΗ: Εκπληκτικό Ρετιρέ 
160τ.µ., µε 3υ/δ, 2 µπάνια, µεγάλες βεράντες µε 
εξαιρετική θέα Λυκαβηττό & Ακρόπολη, θέση 
στάθµευσης,  κωδ. 10.223,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
 ΙΛΙΣΙΑ : ∆ιαµέρισµα 53τ.µ. , 4ου ορόφου, 
πλήρως και πολυτελώς ανακαινισµένο, εσω-
τερικό , 1 υ/δ, σαλόνι , κουζίνα , µπάνιο , πλη-
σίον µετρό Μεγάρου Μουσικής, κωδ: 10.253 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΠΑΓΚΡΑΤΙ- ΑΓΙΟΣ ΑΡΤΕΜΙΟΣ: ∆ιαµέρισµα 
46τ.µ. , 2ου ορόφου, κατασκευής 2008, διαµπε-
ρές , 1 υ/δ, σαλόνι , κουζίνα , µπάνιο , µε parking 
υπόγειο, κωδ: 10.268 ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΖΩΓΡΑΦΟΥ: ∆ιαµέρισµα 80τ.µ. , 4ου ορόφου, 
γωνιακό, κατασκευή 2000, µε 2 υ/δ, πάρκινγκ 
και αποθήκη, κωδ. 10269, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΟΙ: ∆ιαµέρισµα 107 τ.µ. , 2ου 
ορόφου, προσόψεως σε κεντρικό σηµείο , δι-
αθέτει 4 χώρους, ιδανικό για επαγγελµατική 
χρήση, κωδ: 10.259 ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ,  τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΠΑΛΑΙΟ  ΦΑΛΗΡΟ: ∆ιαµέρισµα  96τ.µ. , 
5ου ορόφου, 2υ/δ, µεγάλη βεράντα µε απερι-
όριστη θέα στη θάλασσα , εξαιρετικής κατάστα-
σης,600.000€, κωδ. 10.224,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-

ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΠΑΛΑΙΟΦΑΛΗΡΟ: Μονοκατοικία  165τ.µ. 
,µε κήπο, γωνιακό οικόπεδο , σε πολύ καλή 
θέση,  κωδ. 10.265 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΑΝΩ ΓΛΥΦΑ∆Α : ∆ιαµέρισµα 145τ.µ. , 1ου 
ορόφου, διαθέτει 4 υ/δ, 2 µπάνια, υπόγεια θέ-
ση στάθµευσης, αποθήκη , bbq,τζάκι, ξύλι-
να δάπεδα, περιµετρικό µπαλκόνι µε τέντες, 
σε εξαιρετικά προσεγµένη πολυκατοικία, κωδ. 
10.253,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣΧΡΗΣΤΟΣ, 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΚΑΒΟΥΡΙ: ∆ιαµέρισµα 155τ.µ. , 3ου ορό-
φου ρετιρέ, εξαιρετικής κατασκευής, µε 2 υ/δ, 
2 µπάνια, µεγάλα µπαλκόνια µε ανοιχτό ορί-
ζοντα,2 θέσεις στάθµευσης,  πλησίον παρα-
λίας, κωδ. 10.750, ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΚΑΒΟΥΡΙ: ∆ιαµέρισµα 110τ.µ. , 2ου ορόφου, 
εξαιρετικής κατασκευής, µε 2 υ/δ, 2 µπάνια, µε-
γάλα µπαλκόνια µε ανοιχτό ορίζοντα,2 θέσεις 
στάθµευσης,  πλησίον παραλίας, κωδ. 10.751, 
,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΠΑΛΑΙΟ ΨΥΧΙΚΟ : Μονοκατοικία 420τ.µ. 2 
επιπέδων σε οικόπεδο 560τ.µ. , µε χώρο στάθ-
µευσης , κήπο, σε άριστη κατάσταση. κωδ. 
10.225 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗ-
ΣΤΟΣ ,τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΠΑΛΑΙΟ ΨΥΧΙΚΟ : Μονοκατοικία 500 τ.µ. 
,δύο επιπέδων , σε οικόπεδο 600τ.µ. , µε σ.δ. 
0,6, διαθέτει χώρο στάθµευσης ,χρήζει  ανα-
καίνισης, κωδ. 10.246, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΕΛΛΗΝΟΡΏΣΩΝ: Αυτόνοµη κατοικία 3 επι-
πέδων 155τ.µ. , αποτελείται από 3 ανεξάρτη-
τα διαµερίσµατα ανά επίπεδο, πλησίον µετρό 
Κατεχάκη , κωδ.10.302 , ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΜΑΡΟΥΣΙ: ∆ιαµέρισµα 165τ.µ. , 2ου ορόφου, 
3υ/δ, 2 µπάνια, πολυτελούς κατασκευής 2005, 
µε 2 θέσεις στάθµευσης και αποθήκη, κωδ. 
10.755 , ΜΕΣΙΤΙΚΟ
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr

 ΕΝΟΙΚΙΑΣΕΙΣ ΚΑΤΟΙΚΙΩΝ:
ΧΙΛΤΟΝ: ∆ιαµέρισµα  87τ.µ. ,1ου ορόφου, 
προσόψεως και διαµπερές, 2 υ/δ, σαλόνι ,ανα-
καινισµένη κουζίνα και µπάνιο , w.c, πόρτα 
ασφαλείας, κλιµατισµός, 5́ από το µετρό ,κα-
τάλληλο και για επαγγελµατική στέγη , κωδ. 
10.250 ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
, τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΧΙΛΤΟΝ: ∆ιαµέρισµα  122 τ.µ. ,1ου ορόφου, 
προσόψεως, 3 υ/δ, άνετο σαλόνι -τραπεζαρία,-
µπάνιο , w.c. ,  σε καλή κατάσταση ,βλέπει σε 
πάρκο µε ανοιχτό ορίζοντά,  πλησίον µετρό ,κα-
τάλληλο και για επαγγελµατική στέγη , κωδ. 
10.251 ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
, τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΟΙ- ΠΥΡΓΟΣ ΑΘΗΝΩΝ  : 
∆ιαµέρισµα  104τ.µ. ,4ου ορόφου, διαµπερές, 

σε άριστη κατάσταση, 2υ/δ, µεγάλο σαλόνι , 
άνετο µπαλκόνι, πόρτα ασφαλείας, κουφώµα-
τα αλουµινίου, κωδ. 10.252 ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ,τηλ.2107298781,  www.
zarkadasestate.gr
ΓΟΥ∆Ι: ∆ιαµέρισµα 78τ.µ. , 2ου ορόφου, 1υ/δ, 
άριστη κατάσταση, άνετο µπαλκόνι, αλουµί-
νια κουφώµατα , πόρτα ασφαλείας, κατάλληλο 
και για επαγγελµατική στέγη, δίπλα σε Λαϊκό 
και Παίδων, κωδ 10.264, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ,τηλ.2107298781,  www.
zarkadasestate.gr

 ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΟΙΚΟΠΕ∆ΩΝ:
 ΑΓΙΑ ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ- ΠΑΤΗΜΑ: Οικό-
πεδο 450τ.µ. , άρτιο και οικοδοµήσιµο, χτίζει 
341τ.µ. , κωδ.10.243,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΠΛΑΤΕΙΑ ΚΟΥΜΟΥΝ∆ΟΥΡΟΥ: Οικόπεδο 
410τ.µ. , µε σ.δ. 2,9 και σ.κ. 70% , σε εξαιρετι-
κό σηµείο , ιδανικό για την ανέγερση ξενοδοχεί-
ου, µε άµεση πρόσβαση στο Ιστορικό κέντρο, 2) 
Οικόπεδο µε κατοικία 450τ.µ. πλησίον Πειραι-
ώς και πλ. Οµόνοιας , µπορεί να αναπαλαιωθεί 
είτε να οικοδοµηθεί το οικόπεδο, κωδ.10.244, 
,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΓΛΥΦΑ∆Α: Οικόπεδο 1.430τ.µ., πλησίον Λ. 
Βουλιαγµένης, άρτιο & οικοδοµήσιµο, συντε-
λεστής δόµησης 1 , έχει πρόσοψη 26 µ., βάθος 
55 µ., κατάλληλο για οικιστική και επαγγελ-
µατική χρήση κωδ.10271, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΠΑΠΑΓΟΥ: Οικόπεδο 450τ.µ. , σε εξαιρετι-
κό σηµείο , µε σ.δ. 0,8 και σ.κ. 40%, γωνιακό , 
µε οικία εντός, κωδ.10245, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΝΕΑ ΦΙΛΟΘΕΗ - ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΩΝ: οι-
κόπεδο 232τ.µ. , µε σ.δ. 2,1 και κάλυψη 60% , 
υπάρχει διπλοκατοικία εντός 212 τ.µ. , σε κα-
λή κατάσταση , βρίσκεται σε ήσυχο σηµείο , µό-
λις 10 άπό το µετρό της Πανόρµου ,κωδ. 10.232 
,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΒΥΡΩΝΑΣ: Οικόπεδο 470τ.µ.  εντός σχεδίου, 
άρτιο και οικοδοµήσιµο ,αµφιθεατρικό, γωνια-
κό ,µε συντελεστή δόµησης 1,4 και συντελεστή 
κάλυψης 60%,  κωδ. 10.270 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΣΧΙΝΙΑΣ-ΜΑΡΑΘΩΝΑΣ: Περιοχή  ∆ικαστι-
κών ,Οικόπεδο 1.015 τ.µ. ,µε αµφιθεατρική θέα,  
εντός σχεδίου , άρτιο και οικοδοµήσιµο , σ.δ. 
0,4, σ.κ. 30%, κωδ. 10.263  ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr

ΕΝΟΙΚΙΑΣΕΙΣ 
ΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΩΝ :

ΚΟΛΩΝΑΚΙ: Κατάστηµα ισόγειο 30τ.µ. και 
πατάρι 30τ.µ. , σε πολύ καλό σηµείο προ-
βολής δίπλα στην Πλατεία. κωδ. 10.226, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr

ΚΟΛΩΝΑΚΙ: Κατάστηµα 43τ.µ. µε ισόγειο, πα-
τάρι 43τ.µ. και υπόγειο 43 τ.µ. σε κεντρικό εµπο-
ρικό δρόµο, κατάλληλο για κάθε χρήση. κωδ. 
10.227,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
, τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΕΡΜΟΥ:  Κατάστηµα– αυτόνοµο κτίριο 850τ.µ. 
µε ισόγειο 110 τ.µ. , σε εξαιρετική θέση κα-
τάλληλο για κάθε χρήση. κωδ. 10.228,ΜΕ-
ΣΙ Τ ΙΚΟ -Ζ Α ΡΚ Α ∆ Α Σ Χ ΡΗ ΣΤΟΣ 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΕΡΜΟΥ: Κατάστηµα µε ισόγειο 40τ.µ. , διαθέτει 
υπόγειο και πατάρι , σε εξαιρετική θέση, ιδανικό 
για κάθε χρήση, κωδ. 10.254,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΓΛΥΦΑ∆Α: Κατάστηµα 400τ.µ. µε ισό-
γειο 110τ.µ. , εξαιρετικής θέσης µεγάλης 
προβολής και εµπορικότητας ,κωδ 10.305, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΖΩΓΡΑΦΟΥ: Κατάστηµα 150τ.µ. , σε κεντρι-
κότατο σηµείο , κατάλληλο για κάθε χρήση, 
δίπλα στη νέα στάση του µετρό , κωδ. 10.229, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr

ΠΩΛΗΣΗ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΩΝ:

ΚΗΦΙΣΙΑ: Κατάστηµα 160τ.µ. µε ισό-
γειο 90τ.µ. , σε κεντρικό σηµείο , µισθω-
µένο µε πολύ καλό µίσθωµα, ιδανικό ως 
επένδυση, και έτερο 126 τ.µ., σε εξαιρετικό 
σηµείο, επενδυτική ευκαιρία , κωδ. 10.236 
,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΠΕΡΙΟΧΗ -ΧΙΛΤΟΝ :Κατάστηµα αποτελού-
µενο από ισόγειο: 165τ.µ. και υπόγειο: 165τ.µ. 
, µισθωµένο , λειτουργεί ως κατάστηµα εστί-
ασης. κωδ. 10.237 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr

ΕΝΟΙΚΙΑΣΕΙΣ  ΚΤΙΡΙΩΝ
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ 
ΧΩΡΩΝ :

ΧΙΛΤΟΝ: Αυτόνοµο κτίριο 2.750τ.µ. , οκτα-
όροφο µε 3υπόγεια που λειτουργούν ως 
parking, πρόσφατα ανακαινισµένο , σε κε-
ντρικό σηµείο µε εύκολη πρόσβαση, πλησίον 
µετρό. κωδ. 10.240 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΚΟΛΩΝΑΚΙ: Γραφειακός χώρος 1.000 τ.µ.  
πλησίον Πλατείας, , 4 επιπέδων , σε άριστη κα-
τάσταση, σύστηµα κλιµατισµού, καλωδιώσεις, 
δυνατότητα διαµόρφωσης του χώρου ανάλο-
γα µε τις ανάγκες του µισθωτή, κωδ. 10.239 
,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ, 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr

ΟΜΟΝΟΙΑ: Αυτόνοµο κτίριο 2.800τ.µ. µε ισό-
γειο χώρο 310 τ.µ. , ιδανικό για εµπορική χρή-
ση , δίπλα στην Πλατεία Οµονοίας, κατάλλη-
λο να λειτουργήσει και ως Ξενοδοχείο, κωδ: 
10.301 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟ-
Σ,τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr

 ΠΩΛΗΣΕΙΣ  ΚΤΙΡΙΩΝ
- ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ 
ΧΩΡΩΝ :

ΟΜΟΙΝΟΙΑ: Ξενοδοχείο 3.600τ.µ. διαθέτει 84 
δωµάτια, βρίσκεται σε εξαιρετικό σηµείο πλησί-
ον Οµόνοιας και σταθµού µετρό ,  κωδ. 10.241, 
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ,  
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
 ΟΜΟΝΟΙΑ-ΜΕΤΑΞΟΥΡΓΕΙΟ: Ξενοδοχείο 
4.500τ.µ. , 114 δωµατίων , σε κεντρικότατο ση-
µείο , δίπλα στο σταθµό του µετρό, ΕΥΚΑΙ-
ΡΙΑ ,κωδ. 10.242 ,ΜΕΣΙΤΙΚΟ – ΖΑΡΚΑ-
∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ ,  Τηλ.2107298781, www.
zarkadasestate.gr
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ – ΣΥΝΤΑΓΜΑ: αυτό-
νοµο κτίριο  1800 τ.µ., αποτελείται από κατάστη-
µα στο  ισόγειο και 3επίπεδα, ιδανικό για τη δη-
µιουργία  ξενοδοχείου, βρίσκεται σε εξαιρετικό 
σηµείο  στην καρδιά του Ιστορικού και εµπορι-
κού κέντρου, κωδ. 10.257, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ,τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
 ΚΕΝΤΡΟ ΑΘΗΝΑΣ - ΒΑΡΒΑΚΕΙΟΣ ΑΓΟ-
ΡΑ: Αυτόνοµο κτίριο 1.100τ.µ. , διατηρητέο , 
γωνιακό εξαιρετική προβολής , ιδανικό για 
κάθε χρήση , κωδ.10,307, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ,τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΙΛΙΣΙΑ: αυτόνοµο κτίριο 1.500τ.µ. επαγγελµα-
τικής χρήσης µισθωµένο , ιδανική επένδυση µε 
καλή απόδοση, κωδ. 10.258, ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΙΛΙΣΙΑ : αυτόνοµο κτίριο 2.000τ.µ. , 10ετί-
ας,  αποτελείται από διαµερίσµατα µε υπόγειο  
parking , όλα µισθωµένα , εξαιρετικό ακίνητο 
εισοδήµατος, κωδ.10.259,ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡ-
ΚΑ∆ΑΣ   ΧΡΗΣΤΟΣ , τηλ.2107298781,www.
zarkadasestate.gr
ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΟΙ: 4όροφο κτίριο 1.900τ.µ.  
µε 3υπόγεια,10ετίας, ιδανικό για επαγγελµατι-
κή  χρήση, σε κεντρικότατο σηµείο, κωδ.10.260,-
ΜΕΣΙΤΙΚΟ-ΖΑΡΚ Α∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
,τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΑΜΠΕΛΟΚΗΠΟΙ: αυτόνοµο κτίριο 1.200τ.µ.  
7 ορόφων µε υπόγειο χώρο στάθµευσης , κα-
τάλληλο  για κάθε χρήση, επί κεντρικής λεω-
φόρου, πλησίον  σταθµού µετρό, κωδ.10.261,-
ΜΕΣΙΤΙΚΟ -ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ , 
τηλ.2107298781,www.zarkadasestate.gr
ΚΑΙΣΑΡΙΑΝΗ: Επαγγελµατικός χώρος 335τ.µ. 
, 1ου ορόφου µε ανεξάρτητη είσοδο, διαµπερές 
οροφοδιαµέρισµα µε περιµετρικά µπαλκόνια 8 
αίθουσες, κουζίνα, 3 wc. , µισθωµένο νέο συµ-
βόλαιο, µε απόδοση, 8,5% ,τιµή:350.000, κωδ: 
10.262, ΜΕΣΙΤΙΚΟ-ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ 
,τηλ.2107298781, www.zarkadasestate.gr
ΨΗΡΡΗ: Πωλείται επιχείρηση εστίασης σε κε-
ντρικότατο σηµείο σου Ιστορικό κέντρο ,κωδ: 
10.262, ΜΕΣΙΤΙΚΟ-ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟ-
Σ,τηλ.2107298781, www.zarkadasestate.gr
ΠΕΤΡΑΛΩΝΑ: Επιχείρηση εστίασης σε 
πολυσύχναστο σηµείο των Πετραλώνων, 
πωλείται µε όλο των εξοπλισµό της, κωδ. 
10.752,ΜΕΣΙΤΙΚΟ-ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ ΧΡΗΣΤΟ-
Σ,τηλ.2107298781, www.zarkadasestate.gr

ΖΑΡΚΑ∆ΑΣ 
ΧΡΗΣΤΟΣ
REAL ESTATE
ΑΓΟΡΕΣ - ΠΩΛΗΣΕΙΣ
- ΜΙΣΘΩΣΕΙΣ - ΕΚΤΙΜΗΣΕΙΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

ΑΚΙΝΗΤΑ ΓΙΑ ΑΜΕΣΗ ΑΓΟΡΑ ΑΠΟ ΠΕΛΑΤΕΣ
ΤΟΥ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΜΑΣ. ΤΗΛ. 210 -7298781 , ΚΙΝ: 694-4416087
www.zarkadasestate.gr, e-mail  zarkadas.estate@gmail.com

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

MARKET/
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Τ
ο ντέρµπι ΠΑΟΚ-ΑΕΚ 
στην Τούµπα (την Κυ-
ριακή το βράδυ) µπορεί 
να µην κρίνει τον τίτλο, 

ωστόσο θα δώσει το πρώτο φαβο-
ρί για το πρωτάθληµα. Γι αυτό είναι 
ξεχωριστή η µονοµαχία του Λουτσέ-
σκου µε τον Αλµέιδα. Ο Ρουµάνος 
προπονητής του ΠΑΟΚ έχει δηλώ-
σει ότι σέβεται και αναγνωρίζει την 
δουλειά του Αργεντινού τεχνικού 
της ΑΕΚ, αλλά δεν µπορεί να χω-
νέψει µε τίποτα ότι στις περισσότε-
ρες από τις µεταξύ τους αναµετρή-
σεις βγαίνει χαµένος.

Η ΑΕΚ του Αλµέιδα έχει πά-

ρει τον αέρα του ΠΑΟΚ του Ραζ-
βάν Λουτσέσκου. Όµως, ο Ρουµά-
νος προπονητής είναι πεισµατάρης 
και όπως κέρδισε  τον Παναθηναϊ-
κό του Τερίµ στο πρωτάθληµα (σε λί-
γες µέρες θα ξανασυναντηθούν για 
το Κύπελλο) θέλει να νικήσει και 
την ΑΕΚ για να µπει στα Play off ως 
το πρώτο φαβορί για τον τίτλο.

Το σίγουρο είναι ότι ο Τερίµ θα 
εύχεται να µην νικήσει κανείς. 

Οι πράσινοι µετά τη νίκη επί του 
Ολυµπιακού στο ντέρµπι έχουν ήδη 
βγάλει ένα δύσκολο κοµµάτι του 
προγράµµατος µε πολλούς τραυµατι-
σµούς και λίγες βαθµολογικές απώ-

λειες. ∆ικαιολογηµένα ο Τούρκος 
προπονητής έχει κάθε λόγο να αι-
σθάνεται πως µέχρι το τέλος της κα-
νονικής περιόδου -πέντε µατς είναι 
ακόµη ως τις αρχές Μαρτίου- µπο-
ρεί να πλασαριστεί στην κορυφή της 
Super League.

Από τότε που ο Φατίχ Τερίµ ήρ-
θε στην Ελλάδα, ο Παναθηναϊκός 
απέκλεισε τον Ολυµπιακό στο Κύ-
πελλο, κέρδισε όλα τα παιχνίδια 
στη «Λεωφόρο Αλεξάνδρας» έφε-
ρε ισοπαλία στο ντέρµπι µε την ΑΕΚ 
στη Φιλαδέλφεια και έχασε µόνο το 
ντέρµπι µε τον ΠΑΟΚ στην Τούµπα. 

Απ ό́τι φαίνεται η απόφαση του 

Γιάννη Αλαφούζου να αλλάξει τον 
Γιοβάνοβιτς µε τον Τούρκο προ-
πονητή είχε θετικό αντίκτυπο στην 
οµάδα. Ο Παναθηναϊκός είναι µέ-
σα και στους δυο στόχους - πρω-
τάθληµα, Κύπελλο- παρότι µέσα 
σε µια εβδοµάδα (πριν από τη ρε-
βάνς µε τον Ατρόµητο και το ντέρ-
µπι µε τον Ολυµπιακό για το πρω-
τάθληµα) κινδύνευσε να µείνει έξω 
και από τους δυο! Παράλληλα, άρ-
χισε να παίζει πειστικό ποδόσφαιρο 
και άφησε στην άκρη τις αγωνιστι-
κές φοβίες του. 

Όλα αυτά πιστώνονται από κό-
σµο και διοίκηση στον Φατίχ Τερίµ.

 Ο Στέφανος Τσιτσιπάς 
ποτέ δεν έκρυψε ποτέ την 
συµπάθειά του για την ΑΕΚ. 
Στο πρόσφατο Davis Cup 
εξοµολογήθηκε πως αγάπησε 
την οµάδα, λέγοντας:
“Η δική µου ιστορία ξεκινάει 
από τον πατέρα µου, που ήταν 
φανατικός Αεκτζής και µου 
πέρασε αυτό το “κόλληµα” 
από µικρή ηλικία. Νοµίζω 
ότι όταν ήµουν 6 ετών είδαν 
τον πρώτο µου αγώνα στην 
τηλεόραση και από τότε 
δηλώνω ότι είµαι Αεκτζής κάτι 
το οποίο υπερηφανεύοµαι 
και νιώθω µεγάλη αγάπη 
γι’ αυτήν την οµάδα. Είναι 
µέρος της ταυτότητάς µου και 
νιώθω ότι δεν εκπροσωπώ 
µόνο του Έλληνες και την 
Ελλάδα, αλλά κι ένα µικρό 
µέρος αυτής της οµάδας, έστω 
ότι δεν υπάρχει κάτι τέτοιο στο 
τένις όµως το νιώθω βαθιά 
µέσα µου.”
Παράλληλα εξοµολογήθηκε 
και το σοβαρό πρόβληµα που 
αντιµετώπισε στο Australian 
Open: «Νιώθω καλύτερα σε 
σχέση µε την Μελβούρνη. Η 
µέση µου πονούσε πολύ το 
τελευταίο διάστηµα. Γι’ αυτό 
κι έκανα ορισµένες αλλαγές 
στο παιχνίδι µου που µε 
βοήθησαν στο να υποχωρήσει 
ο πόνος και πλέον είµαι 
σωµατικά και ψυχολογικά 
καλύτερα.»

Τσιτσιπάς:
Η αγάπη
για την
ΑΕΚ δεν
κρύβεται

Πλατανιώτη: Το χρυσό κορίτσι που χορεύει στο νερό
Η τεχνική κολύµβηση έγινε γνωστή στην Ελ-
λάδα στις αρχές της δεκαετίας του ΄90 µε την 
Χριστίνα Θαλασσινίδου. Τότε λεγόταν συγχρο-
νισµένη κολύµβηση. ∆ιάδοχός της είναι η Ευαγ-
γελία Πλατανιώτη που κέρδισε στο Παγκόσµιο 
Κύπελλο στη Ντόχα το χρυσό µετάλλιο.

Η 29χρονη πρωταθλήτρια από µικρή ασχο-
λήθηκε µε το µπαλέτο και τη ρυθµική γυµναστι-
κή. Ήταν κολυµβήτρια, αλλά τα παράτησε για 
να ασχοληθεί µε την τεχνική κολύµβηση. ∆εν 
ασχολήθηκε ούτε µε τη ρυθµική γιατί της άρεσε 
ο χορός στο νερό.  

Η αλήθεια είναι ότι πολλές φορές στο πα-
ρελθόν σκέφτηκε να τα παρατήσει. Όµως µετά 
και το χρυσό µετάλλιο στο Παγκόσµιο της Ντό-
χα έβαλε πλώρη για το χρυσό στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες στο Παρίσι που θα γίνουν το κα-
λοκαίρι…

του Μανώλη ∆ράκου

SPORTS TODAY/

ΚΡΑΣ ΤΕΣΤ
Αλμέιδα με Λουτσέσκου και στη γωνία ο Τερίμ
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Γ
ια την Μνήµη και την α-Λήθεια 
που είναι αντίθετη της Λήθης, 
αυτή η παράσταση σπάει κόκκαλα και 
ταλαντεύεται ανάµεσα στην τραγωδία 

και στην διαδραστική κωµωδία (χωρίς να γίνε-
ται απαραίτητα και stand-up comedy). Όµως, 
όπως µάς δίδαξε ο αθάνατος δραµατουργός 
Σαίξπηρ στον «Μάκβεθ» αµέσως µετά τον ει-
δεχθή φόνο τού φιλοξενούµενου γέρου βασι-
λιά από τους ίδιους του τους οικοδεσπότες, ακο-
λουθεί µία αστεία σκηνή µε τον µέθυσο θυρωρό 
που µας πληροφορεί για τις µειωµένες ερωτι-
κές του επιδόσεις! Αυτό είναι µεγάλο µάθηµα 
δραµατουργίας που δεν φαίνεται όµως να το 
ακολούθησαν κατά γράµµα οι υπεύθυνες για 
την ΣΥΛΛΗΨΗ - ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ - ΕΡΜΗ-
ΝΕΙΑ ΕΠΙ ΣΚΗΝΗΣ: Αλεξάνδρα Καζάζου & 
Ελεάνα Γεωργούλη.

Ο σουρεαλισµός βέβαια ήταν προφα-
νής, όµως όταν ξεκινάς από τα ερεβώδη βά-
θη τής ανθρώπινης βαρβαρότητας δεν το δια-
κωµωδείς εύκολα µετά χωρίς να το προδώσεις. 
Παρ’ όλα αυτά, το κοινό έµοιαζε συναισθηµα-
τικά ανακουφισµένο αµέσως µετά την ιστορι-
κή άχρονη τραγωδία που βίωσε εξαρχής και 
µετά γέλασε µε την ψυχή του, σαν να παρακο-

λουθούσε κάποια φαρσοκωµωδία. Τα µεταµο-
ντέρνα ήθη και έθιµα ούτως ή άλλως επιτρέ-
πουν παρόµοιες παλινδροµικές, παλίµψηστες, 
παλινωδικές διπολικότητες. Οπωσδήποτε, µια 
παράσταση άκρως ενδιαφέρουσα, πρωτότυπη, 
αντιπληκτική (πώς λέµε «αντιπηκτική»). Όσο 
για τη «µουσική» επιφυλάσσοµαι να ρωτήσω 
τη βαφτισιµιά µου, που είναι 24 ετών, γιατί εγώ 
– στα 62 µου – αυτό το µείγµα κραυγών, θορύ-
βου και προβληµατικών ηχητικών δεν το προ-
σλαµβάνω ως αρµονία.

Η παράσταση είναι κατάλληλη
για άτοµα άνω των 13 ετών.

Η TP  δίνει της προτάσεις για την καλύτερη διασκέδαση. 
Εκδηλώσεις, βιβλίο και θέατρικές παραστάσεις της εβδομάδας! 

ΒΙΒΛΙΑ

� Πέτρος Κασιµάτης, Η 
Χώρα τον Αχώρητου – 
Bместилище Hевместимого, 
εκδόσεις Λιβάνη, Αθήνα 
2022, σελ. 144. Α’ ∆ΙΕΘΝΕΣ 
ΒΡΑΒΕΙΟ ΠΟΙΗΣΗΣ 
ΜΠΟΥΕΝΟΣ ΑΪΡΕΣ,
∆ίγλωσση ποιητική συλλογή 
µε εικόνες φιλοτεχνηµένες 
από τους εικαστικούς Γιώργο 
Σταθόπουλο και Απόστολο 
Χαντζαρά.
∆ιακεκριµένος λογοτέχνης 
και µάχιµος, µαχητικός 
δηµοσιογράφος, εκτός από 
τις πολεµικές ανταποκρίσεις 
του µάχεται για το Φως τής 
Ελευθερίας, της Αρµονίας, 
της Οµορφιάς.
Η σύνδεση εικόνας και λόγου 
εµπλουτίζει τα γνωστικά 
όρια τού σύγχρονου 
αποπροσανατολισµένου 
αναγνώστη που νοσταλγεί 
τον χώρο εκτός τού 
Επιστητού. Αυτός άλλωστε 
δεν είναι και ο ορισµός της 
αγνής Ποιήσεως;
Αισθαντικότητα και 
φιλοσοφική διάθεση, 
εναργής αντικατοπτρισµός 
της συλλογικής ψυχής 
στη λίµνη τού κόσµου. 
Πρωτοτυπία σκέψης, 
ενόρασης, έκφρασης, 
δράσης.

ΤΟΠΙΚΗ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗ - ΠΟΛΙΤΙΚΗ - ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Του ∆ρ Κωνσταντίνου Μπούρα*

*Ποιητής-θεατρολόγος-µεταφρασεολόγος-κριτικός
https://konstantinosbouras.gr

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ/

ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ 
Τα Παιδιά του Χειµώνα / The 
Holdovers (2023).
Έγχρωµη δραµατική αµερικάνικη 
ταινία διαρκείας 133’
Βαθιά ανθρώπινη ταινία που 
µας βοηθάει να γυµνάσουµε 
αποτελεσµατικά τα κοινωνικά 
αντανακλαστικά και την 
ενσυναίσθησή µας.

«Αλγό-ρυθμος»
στο θέατρο θησείον

Κυκλοφόρησε το νέο τεύχος, 201, του περιοδικού 
Οδός Πανός, που κυκλοφορεί σταθερά εδώ 
και 43 χρόνια, χάρη στο φανατικό κοινό και 
την αλληλεγγύη οµοτέχνων, καλλιτεχνών, 
λογοτεχνών, κριτικών… Εκπληκτικό το αφιέρωµα 
στη Βιρτζίνια Γουλφ που επιµελήθηκε η Εύα 
Στάµου. Σταθερά δηµοφιλέστατες οι µόνιµες 
στήλες για το Θέατρο, τα Βιβλία, τη Μουσική και 
όλες τις Καλές Τέχνες. 

ΕΚΘΕΣΗ
Στην γκαλερί CONTEMPORARY ATHENS 
εγκαινιάζεται την Πέµπτη 15 Φεβρουαρίου 2024 στις 
19:00, η έκθεση του Γιώργου Τσάτσου “Αιωρούµενοι 
Κόσµοι”. Θα διαρκέσει έως 9 Μαρτίου 2024.
Νέα διεύθυνση: Νεοφύτου Βάµβα 5, Κολωνάκι 106 
74. Μεταξύ comics, αποδοµηµένου κουκλοθέατρου 
και αναδοµηµένου τσίρκου πολυδιαστασιακών 
προεκτάσεων, αυτός ο διαρκής εικαστικός 
διαλογισµός εξασφαλίζει ευδιάθετη µακαριότητα 
σε ποµπό και δέκτη. Ο ίδιος ο καλλιτέχνης 
είναι θεατής τής δηµιουργίας του. Περίπλοκος 
συνδυασµός λαογραφικών, εθνολογικών, 
θρησκειολογικών στοιχείων µετανεωτερικώς 
µεταπλασµένα 
ανασυνθετικώ τω 
τρόπω. Ο Ρυθµός 
παραπέµπει στη 
µουσική χάρη 
στην αντιστικτική 
εναλλαγή 
χρωµάτων, 
σχηµάτων, 
επιφωνηµάτων 
εσωτερικών. Ο 
θαυµασµός απέναντι 
στον σύµπαντα 
κόσµο κατισχύει.

«Γυναίκες στο ντιβάνι» της Βούλας Αργυροπούλου
στο πάντα πολυσύχναστο Θέατρο Αλκμήνη
Συχνά πυκνά τα τελευταία χρόνια 
τα δραµατοποιηµένα λογοτεχνήµατα 
σε µορφή µονολόγου βρίσκουν το δρό-
µο τους προς τη σκηνή και το θεατρόφι-
λο κοινό συρρέει σε αυτή την ιδιότυπη 
οµαδική ψυχανάλυση, όπου η δραµα-
τοθεραπεία επιτυγχάνεται δια της ενερ-
γού προσοχής. Ενεργητική όραση και 
ακρόαση. Ενεργητική «ανάγνωση». 
Αυτό είναι το µυστικό της ενσυναίσθη-
σης, στο βαθµό που δεν υπερβαίνο-
νται τα όρια που θέτει ο Diderot στο 

λεγόµενο «παράδοξό» του.  Μία ηθο-
ποιός µεταµορφώνεται επί σκηνής σε 
τρεις κακοπαθηµένες γυναίκες αποδει-
κνύοντας πως η έµφυλη βία δεν γνω-
ρίζει ταξικές διαφορές. Κόντρα ρόλος 
ο πρώτος (της κακοµαθηµένης πλουσί-
ας µοναχοκόρης), περισσότερο βατοί οι 
άλλοι δύο: της δήθεν στείρας γυναίκας 
και της φτωχής µάνας βιασθείσης κό-
ρης από τον λιγνιτωρύχο πατέρα της.

Το ντιβάνι τού ψυχαναλυτή είναι 
το σύγχρονο «εξοµολογητήριο» χωρίς 

άφεση αµαρτιών. Κάθε αιώνας έχει τη 
«θρησκεία» που επιλέγει και του αρµό-
ζει [µε πολλά ερωτηµατικά]. Ο εικο-
στός αιώνας είχε την Ψυχανάλυση, ο 
εικοστός πρώτος την Τεχνητή Νοηµο-
σύνη και πάει λέγοντας. Όλα καλά, µε 
µόνη προϋπόθεση να µην καταπατώ-
νται τα Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα και να 
ισχύουν τα Ιδεώδη τού ∆ιαφωτισµού, 
ειδικά όσον αφορά την Ελευθερία µε 
σεβασµό στο αντίστοιχο δικαίωµα τού 
απέναντι. 

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΣΑΤΣΟΣ 
“Αιωρούμενοι Κόσμοι”  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
ΠΡΟΣΟΧΗ ΣΤΟ ΚΕΝΟ - MIND THE GAP 130 X 160 cm - 2023  

ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ 
 

Σας προσκαλούμε την Πέμπτη 15 Φεβρουαρίου 2024 στις 19:00,  
στα εγκαίνια της έκθεσης του Γιώργου Τσάτσου,“Αιωρούμενοι Κόσμοι”  

στην γκαλερί CONTEMPORARY ATHENS. 
 
 

Διάρκεια έκθεσης : 15 Φεβρουαρίου 2024 έως 9 Μαρτίου 2024  
Νέα διεύθυνση : Νεοφύτου Βάμβα 5, Κολωνάκι 106 74 

 
CONTEMPORARY  
ATHENS  

Νεοφύτου Βάμβα 5 , Κολωνάκι 106 74 Ωράριο λειτουργίας : 
Επικοινωνία : 6980306941 Τρίτη, Πέμπτη, Παρασκευή : 10:00 - 20:00 

www.contemporaryathens.com Τετάρτη, Σάββατο : 10:00 - 15:00  
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STAR WARS/3/2-9/2/24

Από τη
Άντα Λεούση

Αριθµολόγος 
-Μελλοντολόγος-Αστρολόγος

 210-4131584  210-4222828  6971709239 (what’s up)  6932232132 (vodafone)
 Email: aleousi@gmail.com  FB: @leousianta  Site: www.virginialeousi.com

Τηλέφωνα για προσωπικό ή τηλεφωνικό ραντεβού
µε δυνατότητα πρόβλεψης και µέσω εφαρµογής:

3131

Στις 10 η Νέα Σελήνη στον Υδροχόο, θα σας γεµίσει αισιοδοξία και όρεξη για δουλειά. ∆ιατηρήστε την προσοχή σας στους στόχους που έχετε θέσει για 
να οδηγηθείτε σε θετικά αποτελέσµατα και να µην αποκλίνετε από αυτούς. Επηρεάζονται περισσότερο τα ζώδια του σταθερού σταυρού (Ταύρος, Λέων, 
Σκορπιός, Υδροχόος). Στις 14 ο Άρης περνάει στον Υδροχόο, ενώ βρίσκεται σε σύνοδο µε τον Πλούτωνα στον Υδροχόο και θα σας κάνει να λειτουργείτε 
απρόβλεπτα αλλά και παθιασµένα αλλά φέρνει σύγκρουση σε προσωπικό επίπεδο µε το σύντροφο ή άτοµα της οικογένειας.

Μην αποκλίνετε από τους στόχους σας

ΚΡΙΟΣ
Η σχέση µε το σύντροφό σας αν πάψετε να εί-
στε υπερβολικοί, µπορεί να πάρει νέα ώθηση. 
Όµως, από εσάς θα εξαρτηθεί το αποτέλεσµα. 
Η σταθερότητα που αποζητάτε δεν πρέπει να 
έρχεται σε αντίθεση µε αυτό που επιλέγετε κά-
θε φορά. Για να την επιτύχετε δεν πρέπει να 
διαλέγετε ανθρώπους που φεύγουν απρόσµε-
να από τη ζωή σας. Χαλαρώστε και αφήστε τα 
πράγµατα να εξελιχθούν από µόνα τους, καθώς 
οι δυνατότητές σας αυξάνονται και η διάθεσή 
σας θα είναι αρκετά ανεβασµένη. 

ΤΑΥΡΟΣ
Κάντε τις κινήσεις που πρέπει για να νιώθετε 
καλά µε τη συνείδησή σας και αφήστε το χρόνο 
να δουλέψει για εσάς. Έχετε τις δυνατότητες να 
σταθεροποιήσετε τη συναισθηµατική σας σχέ-
ση, αλλά θα πρέπει και εσείς από την πλευρά 
σας να παλέψετε για να κρατήσετε τη σχέση 
σας και όχι να εγκαταλείψετε µε την πρώτη δυ-
σκολία. Είναι απαραίτητο σε εσάς για να µπο-
ρέσετε να προχωρήσετε, αυτό που θα δηµιουρ-
γηθεί να µην είναι επιπόλαιο ή πρόσκαιρο.

∆Ι∆ΥΜΟΙ
Στηριχθείτε στην οµαδική εργασία, για να µπο-
ρέσετε να πετύχετε περισσότερα. Οι σπασµω-
δικές κινήσεις δε θα βοηθήσουν να πάτε µπρο-
στά στα επαγγελµατικά σας θέµατα. Τελειώστε 
σχέσεις και συνεργασίες που εδώ και καιρό 
δεν οδηγούν πουθενά. Ασχοληθείτε µε επιµο-
νή µε τα οικονοµικά σας, ώστε να έχουν εντυ-
πωσιακή άνοδο. Μάθετε να λέτε όχι σε όσους 
προσπαθούν να σας σπάσουν τα νεύρα µε τις 
τρελές απαιτήσεις τους. ∆ε χρειάζεται να έρ-
θετε σε ανοιχτή αντιπαράθεση µε κακόβουλα 
άτοµα.

ΚΑΡΚΙΝΟΣ
Για να µην υπάρξουν παρεξηγήσεις, φροντίστε 
να είστε πιο συγκεκριµένοι σε αυτά που ζητά-
τε. ∆ώστε κάποιες επί µέρους αρµοδιότητες και 
στους άλλους, για να µπορέσετε να χαλαρώσε-
τε. Αποφύγετε µε διπλωµατία και εξυπνάδα τις 
παγίδες που σας στήνουν κάποια άτοµα. Ξε-

κολλήστε από το τέλµα και δείτε πως υπάρχουν 
πολλοί εναλλακτικοί δρόµοι. ∆εν υπάρχει κα-
νένας λόγος να εµπλακείτε σε οικονοµικές υπο-
θέσεις που δε γνωρίζετε καλά. Επιδιώξτε να 
αποκτήσετε ειδικές γνώσεις πάνω στο αντικεί-
µενό σας, για να πετύχετε περισσότερα.

ΛΕΩΝ
Οι µεγάλοι σας σκοποί προς το παρόν δείχνουν 
να αργοπορούν και αυτό σας προκαλεί εκνευ-
ρισµό. ∆εν αποκλείεται να οξυνθούν κάποια 
οικογενειακά προβλήµατα, γι’ αυτό οι σπα-
σµωδικές κινήσεις ή οι βιαστικές αποφάσεις 
δεν ενδείκνυνται. Επιβάλετε να κρατήσετε τις 
σχέσεις σας µε τους άλλους αναλλοίωτες, κα-
θώς θα προκληθεί αναστάτωση τόσο µε το σύ-
ντροφό σας, όσο και µε τους συνεργάτες σας. 
Κρατηθείτε στο ύψος σας, για να µην υπάρξουν 
εντάσεις εξαιτίας της κακής επικοινωνίας µε-
ταξύ σας.

ΠΑΡΘΕΝΟΣ
Μέσα από ένα θετικό γύρισµα των καταστάσε-
ων που υπάρχουν στη ζωή σας, θα ανακτήσετε 
τον έλεγχο των πραγµάτων και θα έχετε καλύ-
τερα αποτελέσµατα σε θέµατά σας που τα πε-
ριµένατε καιρό. Είναι σηµαντικό να ελέγχετε 
πιο σωστά τις παρορµήσεις και τους υπερβολι-
κούς σας φόβους απέναντι στο πολύ καλό που 
µπορεί να προκύψει, γιατί έτσι θα αξιοποιήσετε 
καλύτερα τα θετικά, που θα υπάρξουν µε πολ-
λές µορφές. Συντονιστείτε και κινηθείτε µα αρ-
γές και σταθερές κινήσεις, διατηρώντας πάντα 
αµείωτη την ψυχραιµία σας.

ΖΥΓΟΣ
Θα ξαναβρείτε τη χαµένη σας διάθεση και η 
αισιοδοξία µαζί µε τον ερωτισµό, θα έχουν 
τον πρώτο ρόλο στην καθηµερινότητά σας. 
Εκµεταλλευτείτε το, για να προσεγγίσετε πιο 
ζεστά το σύντροφό σας ή για να ξεκινήσετε 
µια καινούρια σχέση, όσοι είστε ακόµα αδέ-
σµευτοι. Πάρτε αποφάσεις για την προσω-
πική σας ζωή ή για τα επαγγελµατικά σας 
σχέδια πριν θολώσει η κρίση σας. Θα είστε 
αποφασισµένοι για να προχωρήσετε σε αλ-
λαγές, αλλά θα χρειαστεί µεγάλη προσπά-
θεια από µέρους σας.

ΣΚΟΡΠΙΟΣ
Η βδοµάδα µπορεί να σας φανεί δύσκολη, 
αλλά όχι µόνο δεν πρόκειται να σας απογοη-
τεύσει, αλλά θα σας δώσει και τη δυνατότητα 
να µειώσετε εκείνους τους παράγοντες που 
δηµιουργούν ανησυχία, κούραση ή αποστα-
θεροποίηση και να ενισχύσετε εκείνους που 
προάγουν περισσότερη γαλήνη, δηµιουρ-
γικότητα και ικανοποίηση. Αποφύγετε να 
αναµιχθείτε σε υποθέσεις άλλων που δε σας 
αφορούν άµεσα, καθώς είναι αρκετά επικίν-
δυνο και θα βρεθείτε εκτεθειµένοι.

ΤΟΞΟΤΗΣ
Θα νιώσετε πιο ήρεµοι και πιο κατασταλαγ-
µένοι, ώστε να µπορέσετε να αντιµετωπίσε-
τε µε περισσότερη υπευθυνότητα και ψυχραι-

µία τις σχέσεις σας και να θέσετε πιο γερές 
βάσεις κάνοντας προσεκτικά βήµατα. Τα άτο-
µα που περικλείουν τον οικογενειακό σας 
κύκλο, θα ζητήσουν την υποστήριξή σας σε 
κάποιο ζήτηµα που τους απασχολεί και θα 
πρέπει να είστε εκεί να τους την προσφέρε-
τε, για να γίνει και το αντίθετο για εσάς όταν 
χρειαστεί.

ΑΙΓΟΚΕΡΩΣ
Οι επαγγελµατικές σας σχέσεις χρειάζονται 
ισορροπία για να προοδεύσουν και να µπο-
ρέσουν να σας φτάσουν στην κορυφή. Όταν 
οι καταστάσεις τρέχουν, οι προστριβές και 
οι συγκρούσεις πρέπει να µένουν στο περι-
θώριο. ∆εν είναι λίγο το να µπορέσετε να 
αντιµετωπίσετε υποχρεώσεις και ευθύνες µε 
τρόπο που να µη νιώσετε ότι θάβεστε κυρι-
ολεκτικά κάτω από αυτές. Να είστε αρκετά 
προσεκτικοί για να µην υπάρξουν εµπλοκές 
ή προβλήµατα στην υγεία σας.

Υ∆ΡΟΧΟΟΣ
Θα ενισχυθούν οι καλλιτεχνικές σας δρα-
στηριότητες ανοίγοντάς σας νέους δρόµους 
και αυτό θα σας κάνει να λάµπετε και εξωτε-
ρικά. Μη βιαστείτε να καταλήξετε σε συµπε-
ράσµατα που θα αφορούν τις συνεργασίες 
σας, γιατί δε θα κρίνετε δίκαια και ψύχραιµα 
τα γεγονότα. Είναι αµαρτία να καταστρέψετε 
επαγγελµατικές σχέσεις που αποδίδουν τώ-
ρα και στο µέλλον ακόµα περισσότερα. Εάν 
εργαστείτε µε συνέπεια θα ανταµειφθείτε 
πλουσιοπάροχα, αφού θα κερδίσετε µεγά-
λα ποσά µε την ενασχόλησή σας. 

ΙΧΘΥΣ
Κοντρολάρετε τις εκρήξεις σας, για να επι-
τύχετε ακόµα καλύτερες συνεργασίες. Τα 
µικρά σκαµπανεβάσµατα που έχετε συνη-
θίσει να υπάρχουν στη ζωή σας, τη µια στιγ-
µή θα σας ακινητοποιούν και την άλλη θα 
σας βάζουν σε εγρήγορση. Μην έρθετε σε 
αντιπαράθεση µε άτοµα που υπάρχουν συ-
γκρουόµενα συµφέροντα, γιατί εκεί θα είναι 
το µοναδικό µελανό σας σηµείο για αυτόν το 
µήνα. Η προεργασία σε ότι ετοιµάζεται θα 
σας οδηγήσει σε µεγαλύτερη επαγγελµατι-
κή και κοινωνική επιτυχία. 



Ξεκίνησε η 
υλοποίηση του 
έργου «Μονοπάτια 
Κληρονοµιάς 
Σκιάθου», µε χρη-
µατοδότηση από 
το Πράσινο Ταµείο.  
Σκοπός του έργου 
είναι η προστασία, 
η διατήρηση και 
η ανάδειξη της 
πολιτιστικής και 
φυσικής κληρονο-
µιάς του νησιού.

Γράφει
ο Ανέστης Γερονικολάκης

Η ατάκα 
της

εβδοµάδας

Επόµενη
στάση… Βρυξέλλες!

Στη γύρα κανονικά έχουν βγει οι υποψήφιοι ευ-
ρωβουλευτές µε τους Αυτιά, Τσιόδρα, Πύρρο ∆ή-
µα να είναι παντού. Στήνουν και τα γραφεία τους 
προκειµένου να ισχυροποιηθούν και στο κοµµατι-
κό κοµµάτι.

Καψόνια
Όπως έχω ξαναγράψει, έχει ξεκινήσει ένας άτυπος 
«ανταγωνισµός» εντός της γαλάζιας Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας για το ποιος θα συναντήσει πιο γρή-
γορα τον πρωθυπουργό στο Μαξίµου. Πρόκειται 
για τις καθιερωµένες συναντήσεις που κάνει ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης µε τους βουλευτές του. Ωστό-
σο, ο πρόεδρος Μητσοτάκης τους κάνει «καψόνια» 
και θα αλλάζει και προγραµµατισµένα ραντεβού, 
έτσι για να έχει και ενδιαφέρον…

«Αεράκι» ανανέωσης
Την εγρήγορση του κοµµατικού µηχανισµού σε 
όλα τα επίπεδα ενόψει ευρωεκλογών ζήτησε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης από τη Μαρία Συρεγγέλα και 
όπως είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε, είναι έτοι-
µος να ασχοληθεί και ο ίδιος µε τη δοµική ανανέω-
ση τόσο σε νέα πρόσωπα, όσο και σε εγγραφή νέ-
ων µελών.

Κρίµα το… «κοστούµι»
Ακούω ότι ακόµα δεν έχουν ηρεµήσει κάποιοι 
βουλευτές της Ν∆ - και µάλιστα νέοι σχετικά - και 
γκρινιάζουν για το γεγονός ότι δεν έγινε δοµικός 
ανασχηµατισµός, καθώς περίµεναν χαρτοφυλά-
κιο. Εµείς είχαµε προειδοποιήσει ότι υπολόγιζαν 
χωρίς τον «ξενοδόχο»...

Έστησε «µαγαζάκι»
∆ε θα µπορούσα να µην ασχοληθώ µε την αγαπη-
µένη µου Μύκονο και τα «αστέρια» της δηµοτικής 
Αρχής. «Ζεσταίνονται» οι µηχανές µας για θέµα-
τα που θα «ενοχλήσουν» τους τοπικούς άρχοντες, 
οι οποίοι µαθαίνω ότι έχουν καβαλήσει για τα κα-
λά το καλάµι. Θέλω να βοηθήσουµε να προσγει-
ωθούν, για το καλό νησιού. Ας πούµε, πώς γίνε-
ται ένα κατάστηµα µε άδεια για 4 - 5 τραπέζια, µία 
τουαλέτα να «καταπατάει» όλες τις αυλές των  γύ-
ρω µαγαζιών, να µην υπάρχει καµία πρόσβαση για 
ΑΜΕΑ, να κάνει «κατάληψη» ακόµα και στον αύ-
λειο χώρο του ναυτικού µουσείου; Ο ιδιοκτήτης; 
∆εν είναι δύσκολο να τον βρείτε! Θα επανέλθουµε 
µε «ανατριχιαστικές» λεπτοµέρειες…

‘‘

Επαφές στο 
Λονδίνο και µε 
τα «κεφάλια» 
του Imperial 
War Museums. 
Συναντήσεις µε 
ιδιαίτερο ενδια-
φέρον, ενόψει των 
σχεδιαζόµενων 
αλλαγών -για 
λειτουργική ανα-
βάθµιση- του Πο-
λεµικού Μουσείου 
της Αθήνας.

Εξαιρεί τα Top 20 
πανεπιστηµιακά 
ιδρύµατα του 
κόσµου, από τα 
αυστηρά κριτήρια 
λειτουργίας µη 
κρατικών πανε-
πιστηµίων στην 
Ελλάδα. Μήπως 
κάτι «ψήνεται»;

Απέδειξε ότι 
έχει χιούµορ. 
Σε τηλεοπτική 
της εµφάνιση, 
αναφερόµενη στο 
θέµα της παρα-
κράτησης, είπε: 
«για να µην πω 
κατακράτηση». 
Ο ορισµός του 
«αυτοτρολαρί-
σµατος».

Ο ∆ήµαρχος 
Πειραιά βρέθηκε 
στον εορτασµό της 
Κινεζικής Πρωτο-
χρονιάς. Πήρε και 
«δωράκι» από τον 
Πρέσβη της Λαϊκής 
∆ηµοκρατίας της 
Κίνας στην Ελλά-
δα, µια µινιατούρα 
ενός κινέζικου 
∆ράκου.

Νίκος
∆ένδιας

Κυριάκος 
Πιερρακάκης

∆όµνα 
Μιχαηλίδου

Γιάννης 
Μόραλης

∆εν θα το αφήσει έτσι...

Σε 10 χρόνια θα έχουμε τεχνητές μήτρες
να παραγγέλνουμε παιδιά

Σπύρος Μπιμπίλας
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Quiz για 
µυηµένους
Ποιος «πολυπράγµων» 
περί τα µεταρρυθµιστικά 
ανώτερος δικαστής, που 
παρεπιδηµεί στις παρυφές 
του ∆ιονύσου, έχει 
αδυναµία στις ακριβές 
πένες και στις ελβετικές 
σοκολάτες, είναι εδώ 
και πολλές εβδοµάδες 
«στόχος» καθηµερινών 
καθόλου κολακευτικών 
σχολίων εκατοντάδων 
συναδέλφων του, του 
πρώτου βαθµού, που του 
καταλογίζουν 
ότι φέρει 
προσωπική 
ευθύνη για 
πιθανό «µεγάλο 
περίπατο» 
στον χώρο της 
∆ικαιοσύνης;

Γιώργος 
Γεραπετρίτης:
Ενίσχυση των διµερών 
σχέσεων Ελλάδας - ΗΠΑ 
σε κρίσιµη γεωπολιτική 
συγκυρία. Συνεργασία 
σε θέµατα ασφάλειας, 
επενδύσεων, άµυνας και 
ενέργειας στο επίκεντρο 
των συνοµιλιών του στην 
Ουάσιγκτον. Επιπλέον, 
θα υπογράψει την πράξη 
προσχώρησης της 
Ελλάδας στις συµφωνίες 
διαστηµικής συνεργασίας 
Άρτεµις.
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Θοδωρής
Τζούµας

?

Μαθαίνω ότι ο Νίκος Χαρδαλιάς βγάζει στην κυριολεξία «καπνούς» και έχει βά-
λει σε άµεση προτεραιότητα το θέµα της δολιοφθοράς στην Αίγινα. Τις προη-
γούµενες ηµέρες, σε σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε, έδωσε σαφείς εντολές 
για άµεση διαλεύκανση της υπόθεσης, χωρίς καθυστερήσεις και αστερίσκους.


